
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 11563
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Θ. Μπακογιάννη, Χ.

Μπουκώρου, Β. Κικίλια, Β. Γιόγιακα, Γ. Γεωργαντά, Κ. Τσιάρα
και Κ. Βλάση, σελ. 11617, 11626, 11638, 11644

3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθητές
από το Βρετανικό Σχολείο Αγίας Αικατερίνης και ένοικοι των
Ψυχοκοινωνικών Δοµών του Ψυχιατρικού Νοσοκο- µείου Αττι-
κής και Οικοτροφείων «Δάµος και Φιντίας» και του Οικοτρο-
φείου «Αναζήτηση», σελ. 11617, 11631

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 11609, 11612, 11617,
11619, 11624, 11633, 11636, 11637, 11638, 11640, 11643,
11644

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών µε αριθµό από 2334 έως 2419, σελ.

11563 - 11581
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

11582 - 11608
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Επικρατείας, σχετικά µε την «προνο-

µιακή προβολή συγκεκριµένων Βουλευτών και δηµοσιογράφων
από τα ιδιωτικά και κρατικά κανάλια», σελ. 11610

β) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγ-
κρότησης, σχετικά µε τη διόρθωση των διοικητικών ορίων της
νησίδας « Άγιος Γεώργιος» και την υπαγωγή της στον Δήµο
Ύδρας, σελ. 11612

γ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων,
σχετικά µε την έλλειψη πολιτικής βούλησης της κυβέρνησης
για τη βελτίωση της οδικής ασφάλειας, σύµφωνα µε τους στό-
χους της Ευρωπαϊκής Στρατηγικής και του Εθνικού Σχεδίου για
το 2020, σελ. 11614

δ) Προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων, σχετικά µε τις οικονοµικές συνέπειες από
τη δικονοµική απραξία, σελ. 11617

4. Συζήτηση υπ’ αριθµόν 2822/26-5-2016 επίκαιρης επερώ-
τησης εβδοµήντα πέντε Βουλευτών της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Δηµοκρατίας, αρµοδιότητας του Υπουργείου
Δικαιοσύνης, σχετικά µε την πρωτοφανή κρίση στη δικαιοσύνη,
σελ. 11619 - 11644 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκούς Επιτροπών:
Η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής  Άµυνας και Εξωτερικών Υπο-

θέσεων καταθέτει τις εκθέσεις της στα σχέδια νόµων του
Υπουργείου Εθνικής  Άµυνας:

Α. «Κύρωση της Συµφωνίας για την Επιτροπή Συντονισµού
στο πλαίσιο της Συνόδου Υπουργών  Άµυνας της Νοτιοανατο-
λικής Ευρώπης (SEDM)», σελ. 11626

Β. «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ του Υ- πουρ-
γείου Εθνικής  Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του
Υπουργείου  Άµυνας της Δηµοκρατίας της Φινλανδίας σχετικά
µε συνεργασία στον τοµέα του Αµυντικού Υλικού», σελ. 11626

Γ. «Κύρωση της Διοικητικής Διευθέτησης µεταξύ του Υ-
πουργείου Εθνικής  Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και
του Μηχανισµού ΑΤΗΕΝΑ όσον αφορά στις Υπηρεσίες Μετα-
κινήσεων και Μεταφορών, οι οποίες παρέχονται από το Πολυε-
θνικό Συντονιστικό Κέντρο Στρατηγικών Θαλάσσιων
Μεταφορών (ΠΟΣΚΕΣΘΑΜ)», σελ. 11627

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 11563 - 11629
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 11629 - 11644

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 11637, 11638
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 11609
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 11619
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 11609, 11617, 11619
ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ Ε. , σελ. 11612
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ Θ. , σελ. 11644
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 11619, 11624
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 11637
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 11633, 11636, 11637, 
11638, 11640, 11643, 
11644

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 11614, 11615
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 11617, 11618
ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ Κ. , σελ. 11612, 11613
ΜΠΑΛΑΦΑΣ Ι. , σελ. 11612, 11613
ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ Ε. , σελ. 11610, 11611, 11612
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 11610, 11611, 11612
ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 11617, 11618
ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ Μ. , σελ. 11614, 11616

Γ. Επί της επίκαιρης επερώτησης:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 11622, 11628, 11629, 

11638, 11639
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 11619, 11620, 11637, 

11641, 11642, 11643, 
11644

ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 11624, 11636, 11639
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 11629, 11642, 11643, 11644
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 11636
ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ Η. , σελ. 11632, 11633
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 11635, 11636
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 11634
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ Θ. , σελ. 11633, 11634, 11644
ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 11625, 11626
ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 11619, 11627, 11628, 
11629, 11634, 11640, 
11641, 11642, 11643, 
11644

ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 11619, 11622, 11627, 
11629, 11638, 11641, 
11643

ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ. 11621, 11627, 11631, 11632
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 11624, 11640, 11644
ΤΣΙΡΚΑΣ Β. , σελ. 11631

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 11638

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’

Παρασκευή 17 Ιουνίου 2016



Αθήνα, σήµερα στις 17 Ιουνίου 2016, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 10.08’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων
του Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει
υπό την προεδρία του ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΔΗΜΗ-
ΤΡΙΟΥ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 16-6-2016
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του
Προεδρείου τα Πρακτικά της ΡΜΕ’ συνεδριάσεώς του, της

Πέµπτης 16 Ιουνίου 2016, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύ-
νολο του σχεδίου νόµου: «Θεσµικό πλαίσιο για τη σύσταση
καθεστώτων Ενισχύσεων Ιδιωτικών Επενδύσεων για την πε-
ριφερειακή και οικονοµική ανάπτυξη της χώρας – Σύσταση
Αναπτυξιακού Συµβουλίου και άλλες διατάξεις.»)

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από την κ. Φωτεινή Αραµ-
πατζή, Βουλευτή Σερρών, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’

Παρασκευή 17 Ιουνίου 2016



Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

11564 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 17 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11565



11566 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 17 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11567



11568 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 17 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11569



11570 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 17 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11571



11572 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 17 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11573



11574 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 17 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11575



11576 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 17 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11577



11578 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 17 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11579



11580 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 17 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11581



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

11582 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 17 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11583



11584 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 17 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11585



11586 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 17 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11587



11588 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 17 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11589



11590 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 17 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11591



11592 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 17 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11593



11594 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 17 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11595



11596 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 17 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11597



11598 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 17 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11599



11600 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 17 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11601



11602 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 17 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11603



11604 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 17 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11605



11606 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 17 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11607



11608 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθούν τέσσερις επίκαιρες ερωτήσεις, ενώ δεν θα
συζητηθούν δεκαοκτώ.

Η δεύτερη µε αριθµό 5166/28-4-2016 ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-
ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό
Οικονοµικών, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την ανακούφιση
των πληγέντων στον Δήµο Ιεράπετρας από την καταστρο-
φική πυρκαγιά και την κήρυξη της περιοχής ως πυρόπλη-
κτης, δεν συζητείται µετά από συνεννόηση του ερωτώντος
Βουλευτή µε τον αρµόδιο Υπουργό.

Η τρίτη µε αριθµό 986/13-6-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Θεόδωρου Παπαθεοδώρου προς
τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τις απολύσεις στελεχών του
ΟΚΑΝΑ στην Πάτρα, δεν συζητείται λόγω απουσίας του αρ-
µόδιου Υπουργού κ. Ξανθού στο εξωτερικό.

Η έβδοµη µε αριθµό 965/7-6-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Λακωνίας της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Αθανασίου Δαβάκη προς τον Υπουργό Οικονοµικών,
σχετικά µε την τροποποίηση του άρθρου 236 του ν.4389/
2016 για την αναστολή των µισθολογικών προαγωγών του
στρατιωτικού προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων για τη
διετία 2017-2018, δεν συζητείται λόγω απουσίας του αρµό-
διου Αναπληρωτή Υπουργού κ. Χουλιαράκη στο εξωτερικό.

Η δέκατη µε αριθµό 953/6-6-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή Β’ Αθηνών  κ. Ευ-
σταθίου (Στάθη) Παναγούλη προς τον Υπουργό Οικονοµικών,
σχετικά µε το κόστος των «εκπροσώπων των θεσµών» στο
δηµόσιο, δεν συζητείται λόγω απουσίας του αρµόδιου Υ-
πουργού κ. Τσακαλώτου στο εξωτερικό.

Επίσης, η τρίτη µε αριθµό 3062/10-2-2016 ερώτηση του
Ανεξάρτητου Βουλευτή Λακωνίας κ. Λεωνίδα Γρηγοράκου
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την αποζηµίωση
των µεριδιούχων συνεταιριστικών τραπεζών, δεν συζητείται
λόγω απουσίας του  αρµόδιου Υπουργού κ. Τσακαλώτου στο
εξωτερικό.

Λόγω κωλύµατος των αρµοδίων Υπουργών, δεν συζητούν-
ται και θα επαναπροσδιοριστούν για συζήτηση οι κάτωθι:

Η δεύτερη µε αριθµό 987/13-6-2016 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου της Βουλευτού Σερρών της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Φωτεινής Αραµπατζή προς τον Υπουργό Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά
µε το ενδεχόµενο περικοπής του 60% της σύνταξης των
αγροτών, σύµφωνα µε το άρθρο 20 του νέου ασφαλιστικού
νοµοσχεδίου, δεν θα συζητηθεί, λόγω φόρτου εργασίας του
αρµοδίου Υφυπουργού κ. Πετρόπουλου.

Έχει ζητήσει τον λόγο η κ. Αραµπατζή. Έχετε τον λόγο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ζήτησα τον λόγο, γιατί, πραγµατικά, θέλω να καταγγείλω

ένα ακόµη φαινόµενο προσβολής του κοινοβουλευτικού
ελέγχου και, βεβαίως, του κοινοβουλευτισµού.

Ο κ. Πετρόπουλος, ο οποίος, κατά την εισήγηση που δια-
βάσατε, ισχυρίζεται ότι δεν ήρθε στη Βουλή για να απαντήσει
στην επίκαιρη ερώτηση λόγω φόρτου εργασίας, δεν ήρθε όχι
λόγω φόρτου εργασίας, γιατί, όπως µου αποκάλυψε ο ίδιος,
δεν θα έρθει να απαντήσει στη συγκεκριµένη ερώτηση και
µάλιστα, όπως µου δήλωσε, δεν θα έρθει να την απαντήσει
και ποτέ, γιατί κρίνει ότι εχθές απάντησε σε συναφή ερώτηση
συναδέλφου Βουλευτή άλλου κόµµατος.

Κύριε Πρόεδρε, όπως αντιλαµβάνεστε, ο κοινοβουλευτικός
έλεγχος δεν µπορεί να είναι βορά στις αξιολογήσεις ενός
εξωκοινοβουλευτικού Υπουργού. Αν οι Υπηρεσίες της Βου-

λής πρέπει να οµαδοποιούν τις συναφείς ερωτήσεις, παρα-
καλώ να το κάνουν, για τη διευκόλυνση του κοινοβουλευτικού
ελέγχου όλων των Βουλευτών όλων των κοµµάτων.

Επίσης, θα ήθελα να πω –και αυτό έχει τη µεγαλύτερη ση-
µασία- ότι ο κ. Πετρόπουλος, όταν τον παρακάλεσα γι’ αυτό
το µείζον θέµα της περικοπής της σύνταξης των αγροτών σε
ύψος 60%, µου είπε ότι έχει πολύ σοβαρότερες δουλειές να
κάνει από το να απαντά και να απαντά ξανά στις ίδιες ερω-
τήσεις και ότι γι’ αυτό κρίνεται ελλιπής να τον παύσει ο ίδιος
ο Πρωθυπουργός.

Όπως καταλαβαίνετε, δεν µπορεί να εκστοµίζονται τέτοιες
δικαιολογίες και να λέγονται τέτοιες εκφράσεις, διότι πλήτ-
τουν βαρύτατα τον κοινοβουλευτισµό. Αν ο κ. Πετρόπουλος
είναι τόσο πολύ απασχοληµένος, δεν θα τον απασχολούσαµε
να έρθει εδώ να απαντήσει, αν εξέδιδε µία εγκύκλιο για το
συγκεκριµένο θέµα εδώ και ενάµιση µήνα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ξέρετε ότι η

Διάσκεψη των Προέδρων έχει αποφασίσει, εάν το φαινόµενο
συνεχιστεί, να καθιερωθεί µία ηµέρα και ο κάθε Υπουργός θα
λέει «µπορώ να έρθω την τάδε ηµέρα», ούτως ώστε να µην
υπάρχουν τα κωλύµατα του φόρτου εργασίας και λοιπά.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Μα, δεν θα έρθει ποτέ να απαν-
τήσει, γιατί κρίνει ότι έχει απαντήσει σε συναφή ερώτηση.
Αυτό θα είναι υποχρεωτικό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σύµφωνοι,
κυρία Αραµπατζή. Αυτό µπορώ να σας πω από πλευράς του
Προεδρείου. Αυτό που είπατε ότι ο Υπουργός, όταν απαντά
σε έναν Βουλευτή άλλου κόµµατος δεν απαντά σε άλλον
άλλου κόµµατος, ασφαλώς δεν ισχύει. Το αντιλαµβάνεστε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρώτη µε αριθµό 994/14-
6-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αρ-
καδίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Γεωρ-
γίου Παπαηλιού προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, σχετικά µε το «πακέτο Χατζηγάκη» και την από-
φαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου περί ανάκτησης του
ποσού των 327 εκ. ευρώ ως παρανόµως καταβληθέντος σε
Έλληνες αγρότες το 2008 και 2009, δεν συζητείται λόγω κω-
λύµατος του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
κ. Ευάγγελου Αποστόλου, εξαιτίας φόρτου εργασίας.

Η τρίτη µε αριθµό 991/13-6-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή
Δωδεκανήσου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ–
ΔΗΜΑΡ κ. Δηµητρίου Κρεµαστινού προς τον Υπουργό Εσω-
τερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά µε την
ανάγκη ενίσχυσης µε προσωπικό της Α’ Αστυνοµικής Διεύ-
θυνσης Δωδεκανήσου, δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του
Αναπληρωτή Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγ-
κρότησης κ. Νικόλαου Τόσκα, εξαιτίας φόρτου εργασίας.

Η τέταρτη µε αριθµό 1003/14-6-2016 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιώς του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Διαµάντως Μανωλάκου προς
τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τα λειτουργικά προβλήµατα
στο αντικαρκινικό νοσοκοµείο «ΜΕΤΑΞΑ», δεν συζητείται
λόγω κωλύµατος του Αναπληρωτή Υπουργού Υγείας κ. Παύ-
λου Πολάκη, εξαιτίας φόρτου εργασίας.

Επίσης, η ενδέκατη µε αριθµό 899/23-5-2016 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Μαγνησίας της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Χρήστου Μπουκώρου προς τον Υπουργό
Υγείας, σχετικά µε τον αποκλεισµό του Νοσοκοµείου Βόλου
από το πρόγραµµα ΕΣΠΑ, δεν συζητείται λόγω κωλύµατος
του Αναπληρωτή Υπουργού Υγείας κ. Παύλου Πολάκη, εξαι-
τίας φόρτου εργασίας.

Επίσης, η δωδέκατη µε αριθµό 708/28-3-2016 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Φθιώτιδας της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστου Σταϊκούρα προς τον Υπουργό
Υγείας, σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων του
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Γενικού Νοσοκοµείου Λαµίας, δεν συζητείται λόγω κωλύµα-
τος του Αναπληρωτή Υπουργού Υγείας κ. Παύλου Πολάκη,
εξαιτίας φόρτου εργασίας.

Η τέταρτη µε αριθµό 3970/15-3-2016 ερώτηση της Βουλευ-
τού Αττικής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ–
ΔΗΜΑΡ κ. Παρασκευής Χριστοφιλοπούλου προς τον Υπουρ-
γό Υγείας, σχετικά µε τα προβλήµατα στη λειτουργία των χει-
ρουργικών αιθουσών του Γενικού Νοσοκοµείου Ελευσίνας
«Θριάσιο», δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του Αναπληρωτή
Υπουργού Υγείας κ. Παύλου Πολάκη εξαιτίας φόρτου εργα-
σίας.

Η ένατη µε αριθµό 967/7-6-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιώς των Ανεξαρτήτων Ελ-
λήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής, σχετικά µε την απεργία των λιµε-
νεργατών στον Οργανισµό Λιµένος Πειραιώς (ΟΛΠ), δεν συ-
ζητείται λόγω κωλύµατος Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτι-
κής Πολιτικής κ. Θεοδώρου Δρίτσα, εξαιτίας ανειληµµένων
υποχρεώσεων.

Η τέταρτη µε αριθµό 1004/14-6-2016 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς τον
Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε
τη λήψη µέτρων κάλυψης των χιλιάδων αναγκών σε εκπαι-
δευτικούς για τη νέα σχολική χρονιά, δεν συζητείται λόγω
κωλύµατος του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων κ. Νικολάου Φίλη, εξαιτίας ανειληµµένων υποχρεώ-
σεων.

Η έκτη µε αριθµό 996/14-6-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή Αχαΐας κ. Νικολάου
Νικολόπουλου προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε
την ανάγνωση του Ευαγγελίου την ηµέρα του Αγίου Πνεύµα-
τος στην Αγιά Σοφιά, δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του
Υπουργού Εξωτερικών κ. Νικολάου Κοτζιά, εξαιτίας απου-
σίας του εκτός Αθηνών.

Η πρώτη µε αριθµό 5113/26-4-2016 ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-
ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Υπο-
δοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε τον αποκλεισµό
της Κρήτης από τον νέο χάρτη οδικών υποδοµών της Ελλά-
δας, δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του Υπουργού Υποδο-
µών, Μεταφορών και Δικτύων κ. Χρήστου Σπίρτζη, εξαιτίας
ανειληµµένων υποχρεώσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα συζητηθεί τώρα η δέκατη
τρίτη µε αριθµό 891/23-5-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή Β’ Αθηνών κ. Ευσταθίου
(Στάθη) Παναγούλη προς τον Υπουργό Επικρατείας, σχετικά
µε την «προνοµιακή προβολή συγκεκριµένων Βουλευτών και
δηµοσιογράφων από τα ιδιωτικά και κρατικά κανάλια».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Παναγούλη θα απαντήσει ο
Υπουργός Επικρατείας κ. Παππάς.

Παρακαλώ, κύριε Παναγούλη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, στις τέσσε-

ρις τελευταίες φορές, ηµέρα Παρασκευή, από ογδόντα επί-
καιρες ερωτήσεις έχουν εµφανιστεί µέχρι σήµερα, στις προη-
γούµενες, τέσσερις Υπουργοί και άλλοι τέσσερις σήµερα.
Οκτώ Υπουργοί!

Είναι ντροπή, κύριε Πρόεδρε! Το 10%! Να καταργήσουµε
τις επίκαιρες ερωτήσεις, να καταργήσουµε τον κοινοβουλευ-
τισµό!

Σε ό,τι αφορά στον κ. Παππά, στις 25 Απριλίου κατέθεσα
ερώτηση σχετικά µε την προνοµιακή προβολή συγκεκριµέ-
νων Βουλευτών και δηµοσιογράφων, που προβάλλονται ιδι-
αίτερα από τα κρατικά κανάλια και από τα ιδιωτικά κανάλια,
παραβιάζοντας το άρθρο 15 του Συντάγµατος για την ίση µε-
ταχείριση. Ο κύριος Υπουργός αρνήθηκε να απαντήσει εγ-
γράφως, αρνήθηκε τρεις φορές να έλθει, ενώ βρισκόταν ε-

δώ, στην Αθήνα.
Κύριε Πρόεδρε, παραβιάζεται καθηµερινά το Σύνταγµα και

από την κρατική τηλεόραση και από τα ιδιωτικά κανάλια.
Είναι αλλοίωση της δηµοκρατίας, κύριε Πρόεδρε, µια αρι-

στοκρατία καλεσµένων να εξασφαλίζει τη βουλευτική έδρα
από τσάµπα διαφήµιση. Αυτό γίνεται πολλά χρόνια, αλλά δεν
το περιµέναµε ποτέ αυτό από µια Κυβέρνηση που συνεχίζει
να λέει ότι είναι Κυβέρνηση της Αριστεράς.

Μάλλον έχουν διαβάσει τον Μαρξ ανάποδα, κύριε Πρό-
εδρε, γιατί οι κυβερνήσεις της Αριστεράς έχουν και ήθος και
ύφος. Θέλω να µας πει ο κ. Παππάς -γιατί του ζήτησα να κα-
ταθέσει κατάλογο και αρνήθηκε να καταθέσει κατάλογο-
ποιοι είναι αυτοί που ευνοούνται καθηµερινά και από τα κρα-
τικά κανάλια και από τα ιδιωτικά κανάλια. Αρνήθηκε να τον
καταθέσει. Έχει δεκάδες συµβούλους στο Υπουργείο του,
έχουν δεκάδες συµβούλους στο Μαξίµου να απαντήσουν,
αλλά περιφρονούν και τον Κανονισµό και το Σύνταγµα.

Τι έχετε κάνει, κύριε Υπουργέ, για τα «µαϊµού» πτυχία που
είναι µέσα στην ΕΡΤ σήµερα;

Ξέρετε -και µε αυτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, καίτοι έχω
χρόνο- να µας πείτε τι έχει γίνει µε τα «µαϊµού» πτυχία; Ξέ-
ρετε το ανέκδοτο που κυκλοφορεί στους διαδρόµους της
ΕΡΤ, ότι απαγορεύονται οι µπανάνες, γιατί θα σηκωθούν όλα
τα «µαϊµού» πτυχία;

Αυτή είναι η πραγµατικότητα, κύριε Υπουργέ. Δεν έχετε
κάνει απολύτως τίποτα, εδώ και ενάµιση χρόνο περίπου που
είστε εκεί.

Τι κάνατε για την κρατική τηλεόραση; Γιατί ευνοείτε συγ-
κεκριµένους Βουλευτές και δηµοσιογράφους; Δεν είµαι ούτε
ψώνιο ούτε θέλω να εµφανίζοµαι και αποφεύγω πολλές
φορές, όταν τα ιδιωτικά κανάλια µε καλούν.

Όµως, η ΕΡΤ µε έχει καλέσει, κύριε Πρόεδρε, µία φορά σε
µια επέτειο θλιβερή για τον ελληνικό λαό, τον περασµένο Νο-
έµβριο για το Πολυτεχνείο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Εκεί έχετε καταντήσει τα κρατικά κανάλια. Νοµίζετε ότι
έχετε γίνει ο καναλάρχης, όπως έχουν γίνει άλλοι καναλάρ-
χες και καλούν όποιους θέλουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ,
κύριε Παναγούλη.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Θα σας υπενθυµίσω, κύριε Παππά, στη δευτερολογία µου,

τι έχει γράψει ο προσωπικός σας φίλος, ο κ. Κουρής, για το
πού σκοπεύετε να δώσετε τις άδειες. O προσωπικός και κα-
θηµερινός τηλεφωνητής σας, κ. Κουρής!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Πανα-
γούλη, παρακαλώ, στη δευτερολογία σας.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υπουρ-

γέ, κύριε Παππά, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευχαρι-

στώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω από τις παραινέσεις του κ. Παναγούλη περί

Μαρξ και Αριστεράς. Φαντάζοµαι ότι και ο κ. Παναγούλης
κάπου εκεί, διαβάζοντας Μαρξ, πέρασε και από τα ψηφοδέλ-
τια της Πολιτικής Άνοιξης κατά το παρελθόν.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Με συγχωρείτε, δεν σας ά-
κουσα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Λέω ότι
και εσείς, διαβάζοντας Μαρξ, φαντάζοµαι…

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Δεν ακούγεστε, κύριε Υπουρ-
γέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Το µικρό-
φωνο είναι ανοικτό. Ακούγοµαι;

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Τώρα µάλιστα, ακούγεστε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Λέω ότι
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και εσείς διαβάζοντας Μαρξ ή παραφράζοντάς τον, περά-
σατε και από τα ψηφοδέλτια της Πολιτικής Άνοιξης.

Τώρα, για τα «µαϊµού» πτυχία, για πρώτη φορά στην ΕΡΤ
θα ξεκινήσει µια διαδικασία αξιολόγησης. Αυτό είναι, νοµίζω,
κάτι πάρα πολύ θετικό, και θα πρέπει όλοι να το αναγνωρί-
σουν. 

Μου κάνει πάρα πολύ µεγάλη εντύπωση, δυστυχώς, η επί-
καιρη ερώτηση. Θα πρέπει να κρατήσουµε ήπιους τόνους. 

Όµως, θα ήθελα να σας πω για το πώς η ΕΡΤ διαχειρίζεται
τα θέµατα των καλεσµένων. 

Η ΕΡΤ έχει µια υποχρέωση να καλύπτει όλα τα κόµµατα.
Και αυτό το κάνει πολλές φορές εις βάρος και των ειδήσεων.
Είναι το µοναδικό κανάλι το οποίο διασφαλίζει τον πλουρα-
λισµό. Και εδώ -επιτρέψτε µου- κάνω µια αξιολογική κρίση,
διότι είναι προφανές ότι στα ιδιωτικά κανάλια και παρ’ όλο
τον αριθµό τους και την κριτική που εµείς έχουµε υποστεί, ο
πλουραλισµός δεν έχει διασφαλιστεί. Τρανό παράδειγµα
αυτού -γνωστό στο πανελλήνιο- είναι οι επιλογές τις οποίες
έκαναν και η δηµοσιότητα την οποία έδωσαν κατά τη διάρ-
κεια του δηµοψηφίσµατος του περασµένου Ιουλίου.

Οι Βουλευτές στην τηλεόραση της ΕΡΤ καλούνται µε γνώ-
µονα τα παρακάτω: την ιδιαίτερη ενασχόληση που µπορεί να
έχουν µε ένα θέµα προς συζήτηση, την επιλογή που γίνεται
από το κόµµα το οποίο εκπροσωπούν ή εάν έχουν παραγάγει
κάποια γενικότερη είδηση µε τις τοποθετήσεις τους. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι η ΕΡΤ δεν είχε γίνει δέκτης δια-
µαρτυριών για άνιση µεταχείριση από κόµµατα και αυτό είναι
πάρα πολύ θετικό.

Ανεξάρτητοι Βουλευτές και Ευρωβουλευτές έχουν παρου-
σία, όπως στο πρόσφατο θέµα για το προσφυγικό, στο θέµα
της διαπραγµάτευσης ή στα γνωστά σε όλους «Panama pa-
pers». Νοµίζω ότι η κρατική τηλεόραση είναι «σαν τη µύγα
µέσα στο γάλα», όσον αφορά τις ισορροπίες και την αντικει-
µενικότητα της παρουσίασης των απόψεων. 

Όµως, θα περίµενα από έναν Βουλευτή, ο οποίος έχει ψη-
φίσει τις προγραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης, στις
οποίες προγραµµατικές δηλώσεις βρισκόταν και ο νόµος για
την αδειοδότηση των καναλιών, να αναγνωρίσει ότι η προ-
σπάθεια η δική µας είναι ακριβώς το σπάσιµο της υποταγής
της δηµοσιογραφικής ατζέντας στα ιδιαίτερα και ειδικά συµ-
φέροντα των ιδιοκτητών των τηλεοπτικών σταθµών. Και αυτό
το κάνουµε, επιδιώκοντας να οικοδοµήσουµε βιώσιµα κανά-
λια.

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Παρακαλώ, κύριε Παναγούλη, έχετε τον λόγο για τρία

λεπτά.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Εκτός του ότι ο κ. Παππάς,

όπως και πολλά άλλα στελέχη της Κυβέρνησης, έχουν δια-
βάσει τον Μαρξ ανάποδα, έχουν διαβάσει ολόκληρο τον Μα-
κιαβέλι.

Ναι, κύριε Παππά, είχα πάει σαν συνεργαζόµενος στην Πο-
λιτική Άνοιξη, γιατί έχω γνώµη και την έχω εκφράσει πολλές
φορές µέσα σε αυτό το Κοινοβούλιο. Έχω θητέψει πολλές
περιόδους σε αυτή εδώ την Αίθουσα από το 1977. Όµως,
ακολουθείτε την τακτική του Μακιαβέλι, να ρίχνετε λάσπη και
να λέτε µεγάλα ψέµατα.

Κύριε Παππά, γιατί δεν απαντήσατε για τα «µαϊµού» πτυ-
χία; Ποιους καλύπτετε; 

Όµως, θα επανέλθουµε µε άλλη ερώτηση εδώ, όσες φο-
ρές και να µην ερχόσαστε. Γιατί και την περασµένη Παρα-
σκευή εδώ, στην Αθήνα, ήσασταν. Και ξέρω πού ήσασταν την
ώρα που συνεδριάζαµε εδώ. Δεν είχατε κάποια κυβερνητική
απασχόληση. Θέλετε να σας το πω; Θα σας το πω. Επο-
πτεύατε τον ελαιοχρωµατιστή στα γραφεία σας, στην οδό

Συγγρού, που διατηρείτε µαζί µε τον κ. Σπίρτζη. Εκεί ήσα-
σταν στις 10.00’ το πρωί. Όµως, έχετε την τακτική να ρίχνετε
λάσπη, όπως έλεγε ο Μακιαβέλι. Έχετε την τακτική να λέτε
µεγάλα ψέµατα και να ρίχνετε λάσπη.

Μήπως θέλετε να σας θυµίσω, κύριε Παππά, τι δηλώσεις
κάνατε στις 21-1-2015 στις φτωχογειτονιές της Αθήνας; Θα
σας το θυµίσω το εξής: «Είναι δέσµευσή µας ότι ο ΕΝΦΙΑ του
2015 δεν θα εισπραχθεί.». Και παροτρύνατε τους πολίτες να
µην πληρώνουν ΕΝΦΙΑ, παροτρύνατε τους πολίτες να µην
πληρώνουν διόδια. Και τώρα τους έρχονται τα ραβασάκια.

Κύριε Πρόεδρε, ξέρετε τι έσοδα έχει η ΕΡΤ από το ποσο-
στό που εισπράττει από τη ΔΕΗ;

Ξεπερνάει τα 250.000.000 περίπου τον χρόνο. Κι αν κάνω
λάθος, αν το γνωρίζει ο κ. Παππάς, να µας το πει. Ο κάθε λο-
γαριασµός κάθε σπιτιού που έχει ρολόι της ΔΕΗ είναι περί-
που 6,25. Αν λάβουµε υπ’όψιν µας και τις επιχειρήσεις και τις
διαφηµίσεις, η ΕΡΤ ξεπερνάει τα 250.000.000 ευρώ εισπρά-
ξεις τον χρόνο. 

Εγώ, λοιπόν, τον προκαλώ να πει -δεν είπε ούτε θα πει- για
τα πτυχία «µαϊµού» και τα ανέκδοτα που κυκλοφορούν στην
ΕΡΤ. 

Τι κάνατε, κύριε Παππά, ενάµιση χρόνο µε όλους αυτούς
που έχουν πλαστογραφήσει τίτλους σπουδών; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Όµως, πρέπει να ξέρετε ότι ο φίλος σας, ο κ. Κουρής, πριν
τέσσερις µέρες ακριβώς έγραψε ένα άρθρο, σχετικά µε το
πού προσανατολίζεστε να δώσετε τις άδειες. Θα το αναφέρω
περιληπτικά. Φαντάζοµαι ότι φυσικά και θα το έχετε δει, γιατί
συνεργάζεστε τακτικά και είστε και επισκέπτης της οδού Θε-
ωρίας. 

Αφήνει, λοιπόν, υπονοούµενα ότι παζαρεύετε διάφορες
άδειες µε πρόσωπα ύποπτα, για να µην πω του υποκόσµου.
Όµως, εδώ µέσα, στις αρχές, όταν ψηφίστηκε ο νόµος, µας
είπατε ότι είναι τέσσερις. Μετά είπατε ότι µπορεί να είναι και
πέντε, µπορεί να είναι και έξι, µπορεί να είναι και περισσότε-
ρες. 

Θα σας απαντήσω πλέον και µε κάτι που είπε ο πρώην
Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ, µε τον οποίο εσείς είχατε την τύχη να
συνεργαστείτε µαζί του, ο κ. Αλαβάνος. Γνωρίζετε πολύ καλά
τι είπε ο κ. Αλαβάνος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ολοκληρώστε,
σας παρακαλώ, κύριε Παναγούλη. 

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Θα το πω, κύριε Πρόεδρε, και
θα ολοκληρώσω µε αυτό. 

Ο κ. Αλαβάνος είπε ότι ούτε επί χούντας του Παπαδόπου-
λου και της βαυαροκρατίας δεν εκχωρήθηκε η δηµόσια πε-
ριουσία σε έναν οργανισµό που ελέγχεται από ξένους. 

Εγώ, κύριε Πρόεδρε, ο οµιλών, έχω γνώµη και την εκφρά-
ζω. Από το 1977 που βρίσκοµαι µέσα σε αυτή την Αίθουσα,
κύριε Παππά -και έχω θητεύσει σε πολλές περιόδους- πέρα-
σαν πολλοί από αυτά τα έδρανα. Όµως, ορισµένοι από αυ-
τούς κάθισαν και σε άλλα έδρανα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εµείς ευ-

χαριστούµε, κύριε Παναγούλη. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν µου

κάνουν πλέον εντύπωση οι ακρότητες των χαρακτηρισµών
που χρησιµοποιεί ο κ. Παναγούλης. Νοµίζω ότι πλέον δεν εκ-
πλήσσουν κανέναν. 

Νοµίζω ότι την περασµένη εβδοµάδα µε είπε Γκαουλάιτερ,
ξεπερνώντας έναν Βουλευτή µικρότερου κόµµατος της Αντι-
πολίτευσης που µε είχε χαρακτηρίσει «Γεωργαλά». Θα του
έλεγα να συνεχίσει την προσπάθεια να µην γίνει φαιδρός.
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Όµως, αυτό που είπε είναι φαιδρό. Είναι ανατριχιαστικό,
αλλά αγγίζει τα όρια της φαιδρότητας, διότι αν εγώ είµαι
Γκαουλάιτερ, φαντάζοµαι ότι οι ιδιωτικοί τηλεοπτικοί σταθµοί
είναι φορείς της νέας εθνικής αντίστασης. 

Εν πάση περιπτώσει, κύριε Παναγούλη, επειδή είπατε πολ-
λά για την ασκούµενη πολιτική της Κυβέρνησης, θέλω να σας
θυµίσω ότι ήµασταν υποψήφιοι στο ίδιο ψηφοδέλτιο σε πρό-
γραµµα που και εσείς γνωρίζατε και µε συµφωνία που και
εσείς γνωρίζατε. Μετά το γυρίσατε το βιολί. Και κάθεστε
ακόµα στα βουλευτικά έδρανα!

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Στην ερώτηση να απαντή-
σετε!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Με το ίδιο
πρόγραµµα εκλεγήκαµε, κύριε Παναγούλη! Αυτή τη στιγµή
απολαµβάνετε τον βουλευτικό µισθό και έρχεστε και κάνετε
κριτική στο πρόγραµµα που εσείς ψηφίσατε. 

Μιλήσατε ξανά για τον ΕΝΦΙΑ. Χρησιµοποιήσατε τα επιχει-
ρήµατα της Νέας Δηµοκρατίας. Μεσολάβησαν οι εκλογές
του Σεπτέµβρη. Λόγω των εκλογών του Σεπτέµβρη κάθεστε
σε αυτά το έδρανο, κύριε Παναγούλη! Και στις εκλογές του
Σεπτέµβρη αυτή η Κυβέρνηση ζήτησε από τον ελληνικό λαό
να κριθεί για όσα κατάφερε στη διαπραγµάτευση. 

Αφήστε, λοιπόν, τις µεγαλοστοµίες, διότι το χειρότερο που
έχει να πάθει ένας πολιτικός, είναι να βλέπει τη σκιά του και
να νοµίζει πως είναι το µπόι του, να νοµίζει ότι όλοι ασχο-
λούνται µαζί του ή να έχει το σύνδροµο που είχαν οι χήνες
του Καπιτώλιου. 

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Για τα πτυχία «µαϊµού» να
µας απαντήσετε και γιατί τους καλύπτετε! 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Σας απάν-
τησα!

Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Αν ο κ.

Παναγούλης έχει κάτι συγκεκριµένο να καταγγείλει για τα
πτυχία «µαϊµού», να το καταγγείλει. Διότι και αυτός υπηρέ-
τησε τέσσερα κόµµατα που υπήρξαν στο ελληνικό Κοινοβού-
λιο και τώρα είναι ανεξάρτητος. Αν έχει κάτι συγκεκριµένο,
να το καταγγείλει. Είναι η πρώτη φορά µετά από σαράντα
χρόνια που στην ΕΡΤ θα προχωρήσουµε στη διαδικασία αξιο-
λόγησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 988/13-6-2016 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Πειραιώς της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Κατσαφάδου προς τον
Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχε-
τικά µε τη διόρθωση των διοικητικών ορίων της νησίδας
«Άγιος Γεώργιος» και την υπαγωγή της στον Δήµο Ύδρας.

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός κ. Μπαλάφας.
Κύριε Κατσαφάδο, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, να σας «ευχαριστήσω» γιατί

εσείς δεν έχετε κώλυµα. Προφανώς εσείς πρέπει να εργάζε-
στε πολύ λιγότερο από τους συναδέλφους σας. Δεν θέλω να
συνεχίσω. 

Και θα κάνω µία παρένθεση σε αυτό, κύριε Πρόεδρε. Είναι
απαράδεκτο αυτό που συµβαίνει. Και το λέω µε όσο το δυ-
νατόν µεγαλύτερη συστολή. Υπάρχουν επίκαιρες ερωτήσεις
για πολύ σοβαρά και φλέγοντα θέµατα, που έχουν κατατεθεί
πάνω από δύο ή τρεις µήνες από συναδέλφους Βουλευτές,
όχι µόνο για ζητήµατα της περιφέρειάς τους, αλλά για ευρύ-
τερα θέµατα τα οποία απασχολούν το σύνολο της χώρας. Και
είναι τουλάχιστον απαράδεκτο και υποκριτικό οι Υπουργοί να
επιλέγουν σε ποιες ερωτήσεις θα έρθουν να απαντήσουν, αν
τους συµφέρουν, αν οι ερωτήσεις αυτές προέρχονται από τα

έδρανα των Βουλευτών της Κυβέρνησης ή αν προέρχονται
από τα έδρανα της Αντιπολίτευσης.

Κύριε Υπουργέ, έρχοµαι τώρα στο θέµα µας και στην επί-
καιρη ερώτηση, την οποία σας έχω καταθέσει. 

Με αφορµή αυτή την επίκαιρη ερώτηση έρχοµαι να προ-
σπαθήσουµε να βρούµε µια λύση και να διορθώσουµε µια
αδικία, η οποία έχει συντελεστεί εις βάρος του Δήµου Ύδ-
ρας. Αυτή η αδικία έχει να κάνει µε τη νησίδα «Άγιος Γεώρ-
γιος».

Όπως γνωρίζετε, στα διοικητικά όρια του Δήµου Ύδρας,
από τη σύστασή του µε βασιλικό διάταγµα από το 1834, υπα-
γόταν και η νησίδα «Άγιος Γεώργιος». Από το 1834 µέχρι και
σήµερα που µιλάµε, δεν υπάρχει κανένα προεδρικό διά-
ταγµα, καµµία νοµοθετική διάταξη, δεν υπάρχει τίποτα, το
οποίο να µεταβάλει τα όρια του συγκεκριµένου δήµου, όπου
µέσα ήταν η νησίδα «Άγιος Γεώργιος». 

Ξαφνικά, µε την απογραφή του 2011 και όταν επισηµοποι-
ήθηκαν τα στοιχεία το 2012, χωρίς να έχει γνώση ο δήµος -
εν κρυπτώ όλα- φάνηκε πριν από ενάµιση χρόνο ότι η νησίδα
«Άγιος Γεώργιος» έχει φύγει από τον έλεγχο και από τα διοι-
κητικά όρια του Δήµου Ύδρας και έχει πάει στον Δήµο Λαυ-
ρεωτικής. 

Στις απαντήσεις που µου έχετε δώσει στις ερωτήσεις που
σας έχω κάνει, µου έχετε πει ότι δεν έχει υπάρξει καµµία δι-
οικητική µεταβολή των ορίων. Στην επιστολή που έστειλα
στην Ελληνική Στατιστική Αρχή µου λένε ότι δεν είναι υπεύ-
θυνοι γι’ αυτή τη µεταβολή. Δυστυχώς το ερώτηµα παραµέ-
νει. 

Θα σας εξηγήσω στη δευτερολογία µου γιατί είναι πάρα
πολύ σηµαντικό το πρόβληµα. Δεν έχει να κάνει µόνο µε ιστο-
ρικούς λόγους, αλλά έχει να κάνει και µε οικονοµικούς λό-
γους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Κύριε Μπαλάφα, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Δι-

οικητικής Ανασυγκρότησης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή αναφερθήκαµε µε τον έναν ή τον άλλον τρόπο στη

διαδικασία του κοινοβουλευτικού ελέγχου, να σας πω ότι σή-
µερα εγώ είµαι «θύµα» ενός κωλύµατος Βουλευτού της Αντι-
πολίτευσης, ο οποίος δήλωσε κώλυµα χθες και δεν ήρθε
σήµερα. Από εκεί και πέρα, νοµίζω ότι υπάρχει ένα ζήτηµα
µε τη µόνιµη εικόνα των εδράνων ή των υπουργικών εδράνων
στη φάση της συζήτησης ή της διαδικασίας του κοινοβου-
λευτικού ελέγχου. Δεν είναι µια εικόνα που περιποιεί τιµή σε
αυτή την κορυφαία, κατά τη γνώµη µου, διαδικασία της κοι-
νοβουλευτικής ζωής και του Κοινοβουλίου. 

Άρα είναι ένα γενικότερο θέµα που πρέπει να δούµε. Κω-
λύµατα υπάρχουν πότε από τη µία, πότε από την άλλη πλευ-
ρά. Εγώ, λοιπόν, σας λέω ότι σήµερα υπάρχει κώλυµα από
Βουλευτή της Αντιπολίτευσης, το οποίο µου ανακοινώθηκε
χθες. Δεν ήρθε σήµερα ο άνθρωπος να υπερασπιστεί την
ερώτησή του γιατί είχε κάποιο κώλυµα. Αυτό, όµως, δεν αναι-
ρεί αυτά που λέχθηκαν προηγουµένως και τα οποία πρέπει
να τύχουν ιδιαίτερης προσοχής και από το Προεδρείο και
από τον Πρόεδρο της Βουλής. 

Κύριε Βουλευτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι βέ-
βαιο από τα πράγµατα ότι θα προσπαθήσω από την πλευρά
µου -και νοµίζω ότι και ο κ. Κατσαφάδος το ίδιο κάνει- να προ-
χωρήσουµε ένα βήµα παραπέρα στην αντιµετώπιση του ζη-
τήµατος, το οποίο θίγεται από την ερώτηση του κ. Κατσα-
φάδου. Το λέω αυτό γιατί νοµικοτεχνικές πλευρές του θέµα-
τος έχουν τεθεί από τον κύριο Βουλευτή και έχουν απαντηθεί
από την πλευρά του Υπουργείου µε απαντήσεις από τον
Μάρτιο και τον Μάιο, αν δεν κάνω λάθος, του παρόντος έ-
τους.

Υπενθυµίζω απλώς, κύριε Κατσαφάδο, όσον αφορά τα δύο
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συγκεκριµένα ερωτήµατά σας, ότι η ΕΛΣΤΑΤ -πώς να το κά-
νουµε-, είναι ανεξάρτητη αρχή, η οποία εποπτεύεται από τη
Βουλή. Και ως ανεξάρτητη αρχή -και έρχοµαι εδώ στο δεύ-
τερο ερώτηµα σας, το πρώτο ήταν παρόµοιο- οι αποφάσεις
της δεν µπορούν να σχολιαστούν. 

Εγώ προς ενηµέρωσή σας -ίσως εκ περισσού- σας διαβάζω
την απάντηση που µας έδωσε πριν από τρεις, τέσσερις
µέρες, στις 15 Ιουνίου, η ΕΛΣΤΑΤ στο ερώτηµα σχετικά µε
αυτό που θέτετε. Λέει, λοιπόν, η συγκεκριµένη ανεξάρτητη
αρχή, η Ελληνική Στατιστική Αρχή: «Οι διαδικασίες αναθεώ-
ρησης και καθορισµού των αυτοτελών οικισµών των δήµων
της χώρας εντάσσονται στο πλαίσιο των προπαρασκευαστι-
κών εργασιών για την οργάνωση και διενέργεια των γενικών
απογραφών και διέπονται από την εθνική και ενωσιακή νοµο-
θεσία περί απογραφών. Κατά συνέπεια οι διαδικασίες ανα-
θεώρησης και καθορισµού των αυτοτελών οικισµών των
δήµων της χώρας δεν αποτελούν κριτήριο καθορισµού ή µε-
ταβολής των διοικητικών ορίων των δήµων. Τα διοικητικά
όρια καθορίζονται από τις πρωτοβάθµιες επιτροπές ορίων
και από τα αρµόδια διοικητικά δικαστήρια. Από τα ανωτέρω
συνάγεται ότι η Ελληνική Στατιστική Υπηρεσία δεν είναι αρ-
µόδια για τον καθορισµό διοικητικών ορίων του δήµου».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Εποµένως -και επιτρέψτε µου µισό ακόµα λεπτό, κύριε
Πρόεδρε- αν προσχωρήσουµε λίγο στην υπόθεση της συγ-
κεκριµένης βραχονησίδας «Άγιος Γεώργιος», «Σαν Τζώρτζη»
για τους ντόπιους στον Σαρωνικό, Βέλβινα για τους αρχαίους
Έλληνες, θα πρέπει να ενηµερώσουµε ότι το θέµα αυτό φορ-
τίζεται ιδιαίτερα λόγω της ενεργειακής επένδυσης που έγινε
στη νησίδα από το Υπουργείο, τη ΔΕΗ και την κατέστησε
ενεργειακό κέντρο για την ευρύτερη περιοχή µε αριθµό ανα-
νεώσιµων πηγών ενέργειας, φωτοβολταϊκών ανεµογεννη-
τριών. Με αυτόν τον τρόπο η συγκεκριµένη βραχονησίδα
αποκτά ιδιαίτερη σηµασία για τον δήµο που θα έχει τη νησίδα
στη διοικητική του δικαιοδοσία. 

Μην ξεχνάµε, επίσης, πως ο δήµος στη διοικητική δικαιο-
δοσία του οποίου ανήκει ο σταθµός αυτός των ΑΠΕ, λαµβά-
νει το 80% της τιµής πώλησης της ενέργειας. Αυτό είναι
σηµαντικό και αυτό φορτίζει το ζήτηµα που συζητάµε. 

Όµως, θα ήθελα να πω το εξής: Υπάρχει αναµφισβήτητα -
όπως λέει ο κ. Κατσαφάδος- η απόφαση του 1836 για τη δι-
οικητική δικαιοδοσία του δήµου Ύδρας. Υπάρχουν όµως στη
συνέχεια -εγώ δεν τοποθετούµαι, απλώς παραθέτω αυτή τη
στιγµή, επαναλαµβάνω, παραθέτω- νόµοι και αποφάσεις που
άλλαζαν τα διοικητικά όρια των οργανισµών τοπικής αυτοδι-
οίκησης. Σε αυτές τις αποφάσεις επί ογδόντα, εκατό χρόνια
περίπου, η νησίδα «Σαν Τζώρτζη» δεν αναφερόταν πουθενά.
Και έρχεται, όπως είπε και ο κύριος Βουλευτής, καταγραφή
της νησίδας στην απογραφή του 2011 που την εντάσσει στα
διοικητικά όρια του Δήµου Λαυρεωτικής και η απόφαση
άλλης ανεξάρτητης αρχής, της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέρ-
γειας, που επικυρώνει την ένταξη στον Δήµο Λαυρεωτικής,
ώστε να µπορέσει κατά τη ΔΕΗ και κατά το Υπουργείο, να
συνεχιστεί η επένδυση για τον σταθµό ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας, οι οποίες και παράγουν, όπως λέει η ΡΑΕ, έννοµα
αποτελέσµατα εφόσον δεν προσβληθούν δικαστικά.

Σταµατώ εδώ. Υπάρχουν ένα-δυο ζητήµατα ακόµα, τα ο-
ποία θα µπορούσα να τα θίξω στη δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ πολύ κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Κύριε Κατσαφάδο, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Κύριε Υπουργέ, όπως

πολύ σωστά είπατε, στην απάντηση ο Πρόεδρος της Ελληνι-
κής Στατιστικής Αρχής λέει ξεκάθαρα ότι ο κανονισµός των
διοικητικών ορίων των δήµων δεν εµπίπτει στις αρµοδιότητες

της ΕΛΣΤΑΤ. 
Θέλω να σας πω για την ιστορία, ότι ο Δήµος Λαυρεωτικής

κατά την προπαρασκευή της απογραφής ενέκρινε φύλλο αυ-
τοτελών οικισµών, που απεστάλη από την Ελληνική Στατι-
στική Αρχή, στην οποία δεν περιλαµβανόταν ο οικισµός της
νησίδας «Αγίου Γεωργίου». 

Εδώ υπάρχει µια τροµερή στρέβλωση. Σε απάντηση στην
ερώτηση την οποία έχω στείλει και στο Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, κύριε Υπουργέ, ο αρµόδιος Υπουργός
λέει: «Σε περίπτωση απουσίας δεδοµένων, χρησιµοποιούνται
τα απογραφικά όρια των δηµοτικών ή τοπικών κοινοτήτων
της Ελληνικής Στατιστικής Αρχής. Αρµόδια για τη διόρθωση
των δεδοµένων της ανωτέρω ιστοσελίδας είναι η Ελληνική
Στατιστική Αρχή». 

Οπότε,  µέσα από αυτό το ζήτηµα, το οποίο αφορά την
εκλογική µου περιφέρεια και ένα ιστορικό νησί της χώρας
µας, µπορούµε να καταλάβουµε και για ποιους λόγους µπο-
ρεί να µην προχωράει και η ανάπτυξη στη χώρα µας, κύριε
Πρόεδρε.

Το ένα Υπουργείο περιπλέκεται µε ένα άλλο, η µία ανεξάρ-
τητη αρχή βγάζει άλλες αποφάσεις. Και ξαφνικά βλέπουµε
ότι οι πολιτικοί, οι Υπουργοί δεν έχουν τη δυνατότητα να πά-
ρουν µία απόφαση γι’ αυτό το οποίο είναι αυτονόητο. 

Δεν µπορεί, λοιπόν, η Ελληνική Στατιστική Αρχή εν κρυπτώ
να παραδίδει µία βραχονησίδα σε έναν άλλο δήµο. 

Εδώ υπάρχει ένα γενικότερο πρόβληµα. Ούτε εσείς, κύριε
Υπουργέ, ευθύνεστε γι’ αυτή την κατάσταση, γι’ αυτή την
γραφειοκρατία και γι’ αυτό το δαιδαλώδες σύστηµα, το οποίο
έχει δηµιουργηθεί στη χώρα. Ο εκάστοτε Υπουργός λέει ότι
δεν υπάρχει καµµία αλλαγή των διοικητικών ορίων, το Υπουρ-
γείο Ενέργειας λέει ότι δεν υπάρχει συγκεκριµένο σύστηµα
χαρτογράφησης των βραχονησίδων, που είναι γενικότερο
πρόβληµα. Και µιλάµε και για βραχονησίδες οι οποίες δεν
είναι στον Αργοσαρωνικό. 

Κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν και βραχονησίδες οι οποίες
είναι στα Δωδεκάνησα, που είναι η εκλογική σας περιφέρεια,
αλλά και βραχονησίδες εθνικού συµφέροντος που θα έπρεπε
να αποσαφηνιστεί σε ποιον ανήκουν, σε ποιον δήµο είναι. 

Το Υπουργείο λέει ότι επειδή δεν έχουµε στοιχεία για κά-
ποιες βραχονησίδες, παίρνουµε και υιοθετούµε την πρόταση
της ΕΛΣΤΑΤ. Και έχουµε την Ύδρα, ένα ιστορικό νησί το ο-
ποίο τείνει να γίνει άγονη γραµµή λόγω των τροµερών προ-
βληµάτων της ακτοπλοΐας, ένα νησί που δεν έχει γιατρό, ένα
νησί το οποίο έχει τεράστια προβλήµατα, µε τους κατοίκους
να επιβαρύνονται ποικιλοτρόπως στην καθηµερινότητά τους
σε σχέση µε αυτούς οι οποίοι µένουν σε αστικά κέντρα. Ο
δήµος από αυτή τη βραχονησίδα χάνει εισοδήµατα που ξε-
περνάνε ετησίως τις πεντακόσιες χιλιάδες ευρώ, τα οποία θα
µπορούσαν να δηµιουργήσουν ακόµα καλύτερες υποδοµές
για τους νησιώτες οι οποίοι τις έχουν περισσότερο ανάγκη
από έναν άλλο δήµο, κατά τη γνώµη µου, ο οποίος ακόµα δεν
έχουµε καταλάβει µε ποιον τρόπο πήρε αυτή τη βραχονη-
σίδα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Μπαλάφα, έχετε και πάλι τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Δι-

οικητικής Ανασυγκρότησης): Παρακολουθώ τον κύριο συ-
νάδελφο. Έχει υπάρξει και στο παρελθόν συζήτηση. Δεν εί-
ναι η πρώτη φορά που συζητάµε το ζήτηµα µε τον κ. Κατσα-
φάδο, όπως, άλλωστε, έχουµε κάνει και µε εκπροσώπους του
Δήµου Ύδρας και µε εκπροσώπους του Δήµου Λαυρεωτικής. 

Προσπαθώντας να δούµε το θέµα, πρέπει να πω ότι η υπα-
γωγή αυτής της βραχονησίδας στο Δήµο Ύδρας ή στο Δήµο
Λαυρεωτικής είναι ένα θέµα -το τονίζω- που λόγω της µεγά-
λης επένδυσης που πραγµατοποιείται, µείζονος σηµασίας
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για τους δύο ενδιαφερόµενους δήµους και κατά τη γνώµη
µου πρέπει να αντιµετωπιστεί µε τη δέουσα σοβαρότητα και
υπευθυνότητα. Υπάρχουν πλευρές νοµικές, διοικητικές, οι-
κονοµικές. 

Στον βαθµό που µου επιτρέπεται και φυσικά µε απόλυτο
σεβασµό στην αυτοτέλεια των δήµων, των οργανισµών τοπι-
κής αυτοδιοίκησης και στην αυτονόητη δυνατότητά τους να
λαµβάνουν οι ίδιοι µέσω των οργάνων τους τις αποφάσεις
που τους αφορούν ή να καθορίζουν τους τρόπους µε τους
οποίους θα υπερασπιστούν µε τον καλύτερο τρόπο τα συµ-
φέροντά τους, θα έλεγα και στον κ. Κατσαφάδο και γενικό-
τερα ότι θέλουµε να κάνουµε ένα βήµα στην ουσιαστική
επίλυση και αντιµετώπιση του ζητήµατος προς την κατεύ-
θυνση της οριστικής λύσης, διότι αυτή τη στιγµή υπάρχουν
όσα είπατε. Προφανώς υπάρχει µία επένδυση, υπάρχει ένα
έργο που έχει γίνει, υπάρχουν καλώδια τα οποία οδηγούν
στην απέναντι ακτή, δηµιουργείται µία de facto κατάσταση -
de facto, επαναλαµβάνω- η οποία δηµιουργεί έναν διχασµό
εκ των πραγµάτων, µία κατάσταση που έχει δύο πλευρές. 

Αν, λοιπόν, δεν θέλουµε απλώς να βλέπουµε το θέµα -και
δεν πιστεύω σε καµµία περίπτωση ότι αυτό συµβαίνει µε τον
κ. Κατσαφάδο- αλλά θέλουµε να υπάρχει σωστή και δίκαιη
αντιµετώπιση, θεωρώντας ότι το δίκαιο είναι όπως το θέτει,
θα έλεγα το εξής: Θα έλεγα να προσκοµιστούν ό,τι στοιχεία
υπάρχουν, να τα συγκεντρώσουµε εµείς, να παίξουµε αυτόν
τον ρόλο, να συµπεριληφθούν σε µία περαιτέρω σύντοµη διε-
ρεύνηση που πρέπει να γίνει από την πλευρά µας µαζί µε νο-
µικούς συµβούλους, γιατί εµείς -το λέω, κύριε Κατσαφάδε
και σας απαντώ σε αυτό- δεν µπορούµε να πούµε «αυτό είναι
και τελείωσε». Εµείς λέµε αυτό που είναι, το 1836 αυτό, το
2011 αυτό. Δεν µπορούµε να πούµε, «τελείωσε, αυτό είναι το
ζήτηµα». Αν κάποιος θεωρεί ότι αδικείται από αυτά που γί-
νονται, προσφεύγει στα διοικητικά δικαστήρια, προσφεύγει
στην Επιτροπή Ορίων που καθορίζει τα όρια µε τα οποία συ-
στήνεται και συγκαλείται από την οικεία αποκεντρωµένη δι-
οίκηση. 

Καταλαβαίνω ότι ο Δήµος Ύδρας ή η µία πλευρά –ας το
πω γενικότερα- θεωρώντας ότι έχει το δίκιο µε το µέρος της,
λέει, «εγώ δεν κάνω τίποτα». Αυτή είναι µία αντιµετώπιση. Πι-
θανόν να τη δούµε, να την προσπαθήσουµε, γιατί όποιος έχει
το δίκιο µε το µέρος του, δεν έχει κανένα πρόβληµα να προ-
σφύγει και στην αντιµετώπιση του ζητήµατος µέσα από τις
κείµενες διατάξεις, µέσα από τους νόµους και τις δικαιοδο-
σίες που υπάρχουν.

Επαναλαµβάνω ότι υπάρχει Επιτροπή ορίων που µπορεί
και πρέπει να συσταθεί για αυτά τα ζητήµατα στο πλαίσιο της
αποκεντρωµένης διοικήσεως κατόπιν αιτήσεως των ενδιαφε-
ροµένων.

Σε κάθε περίπτωση, µε το πλαίσιο το οποίο είπα προηγου-
µένως και µε µια απόλυτα καλή διάθεση και πολιτική βού-
ληση να βρούµε τη λύση να αναζητήσουµε και να «επιβά-
λουµε» το δίκιο, εγώ εξακολουθώ να είµαι στη διάθεση και
του κυρίου Βουλευτού και του Δήµου της Ύδρας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ. 
Θα συζητηθεί η δέκατη τέταρτη µε αριθµό  859/13-5-2016

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσ-
σαλονίκης της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σταύρου Καλαφάτη
προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχε-
τικά µε την έλλειψη πολιτικής βούλησης της κυβέρνησης για
τη βελτίωση της οδικής ασφάλειας, σύµφωνα µε τους στό-
χους της Ευρωπαϊκής Στρατηγικής και του Εθνικού Σχεδίου
για το 2020. 

Θα απαντήσει η Υφυπουργός κ. Μαρίνα Χρυσοβελώνη.
Έχετε τον λόγο, κ. Καλαφάτη. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ζήτηµα

της βελτίωσης της οδικής ασφάλειας αποτελεί µια µέγιστη

προτεραιότητα για πάρα πολλές χώρες της Ευρώπης και θα
έπρεπε να είναι στην πρώτη γραµµή του ενδιαφέροντος και
από την πλευρά της ελληνικής Κυβέρνησης. 

Δυστυχώς τα µέχρι στιγµής αποτελέσµατα σε επίπεδο
αριθµών και συµβάντων είναι δραµατικά υψηλά και µεγάλα,
αντιστρόφως ανάλογα µε την προσπάθεια και τη µέριµνα την
οποία επιδεικνύει ή όφειλε να επιδείξει η Κυβέρνηση γι’ αυτό
το πολύ σοβαρό ζήτηµα. 

Η Ελλάδα παραµένει η χώρα µε το υψηλότερο ποσοστό
θνησιµότητας από τροχαία ατυχήµατα µεταξύ των παλαιοτέ-
ρων κρατών- µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτά είναι
στοιχεία που επικαλούµαι από το επίσηµο Ευρωπαϊκό Παρα-
τηρητήριο για την Ασφάλεια των Δρόµων.

Ο µέσος όρος των θανάτων από τροχαία ατυχήµατα στην
Ευρωπαϊκή Ένωση το 2015 ήταν 51,5 θάνατοι ανά ένα εκα-
τοµµύριο κατοίκους, µε την Ελλάδα να βρίσκεται στην έβδο-
µη χειρότερη θέση µεταξύ των είκοσι οκτώ κρατών µελών,
µε εβδοµήντα τέσσερις θανάτους ανά ένα εκατοµµύριο κα-
τοίκους, παρουσιάζοντας καλύτερη επίδοση µόνο από συγ-
κεκριµένες χώρες όπως είναι η Βουλγαρία, η Ρουµανία κ.λπ.,
µε το 31% των θυµάτων να είναι αναβάτες µοτοποδηλάτων
και µοτοσυκλετών και το 17% πεζοί. Το οικονοµικό δε κόστος
για κάθε θανατηφόρο ατύχηµα στην Ελλάδα είναι 1,5 εκα-
τοµµύριο ευρώ, που καταλαβαίνετε ότι είναι ιδιαίτερα υψηλό
σε µια χώρα που µαστίζεται από µια τέτοια δυσβάστακτη οι-
κονοµική κρίση.  

Στρατηγικό στόχο της πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης
για την οδική ασφάλεια αποτελεί η µείωση στο µισό του αριθ-
µού των θανάτων από τροχαία ατυχήµατα από το 2010 ως το
2020, στόχος ο οποίος συµβαδίζει και µε αυτόν που τέθηκε
από το Εθνικό Στρατηγικό Σχέδιο για τη βελτίωση της οδικής
ασφάλειας στην Ελλάδα για την περίοδο 2011-2020. Βέβαια,
οφείλουµε να αναφέρουµε ότι θέτει ως µέγιστο στόχο για το
2020 τους εξακόσιους σαράντα νεκρούς, ενώ µόνο για το
2015 είχαµε οκτακόσιους ογδόντα νεκρούς. 

Το Εθνικό Στρατηγικό Σχέδιο θέτει ως θεµελιώδη στόχο
την ανάπτυξη παιδείας οδικής ασφάλειας, στην οποία η Ελ-
λάδα υπολείπεται έναντι των ευρωπαϊκών κρατών. Να ανα-
φέρω µονάχα ότι ενώ είναι υποχρεωτική στον πρώτο βαθµό
εκπαίδευσης στο 71% και στη δεύτερη βαθµίδα στο 43% στις
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, εµείς εδώ δεν το έχουµε ως
υποχρεωτικό µάθηµα. 

Κατόπιν αυτών και βάση του γεγονότος ότι δεν έχουν συ-
σταθεί τα αρµόδια όργανα που προβλέπονται, όπως είναι η
Διυπουργική Επιτροπή Οδικής Ασφάλειας αλλά και η αντί-
στοιχη Ειδική Γραµµατεία,  θα ήθελα να ρωτήσω τον κύριο
Υπουργό εάν τίθεται στις άµεσες κυβερνητικές προτεραιότη-
τες η εφαρµογή του Εθνικού Στρατηγικού Σχεδίου για τη βελ-
τίωση της οδικής ασφάλειας για την περίοδο 2011-2020,
αλλά και η συµµόρφωση της χώρας µας προς τη στρατηγική
της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την οδική ασφάλεια µε ορίζοντα
το 2020 και βεβαίως εάν θα συσταθεί εκ νέου η Διυπουργική
Επιτροπή Οδικής Ασφάλειας και η αντίστοιχη Ειδική Γραµ-
µατεία µε στόχο τον συντονισµό της εφαρµογής των προ-
γραµµάτων, όπως είναι η εκπαίδευση για την οδική ασφά-
λεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ. 
Τον λόγο έχει η κ. Χρυσοβελώνη. 
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ (Υφυπουργός Υποδοµών, Με-

ταφορών και Δικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ για την ερώτηση, κύριε Βουλευτά, ειλικρινά,

γιατί µου δίνετε την ευκαιρία να αναφερθώ σε ένα θέµα το
οποίο µε έχει απασχολήσει από την πρώτη στιγµή που ανέ-
λαβα τα καθήκοντα µου εδώ και τέσσερις µήνες περίπου. 

Είναι, λοιπόν, γεγονός ότι, σύµφωνα µε τα στατιστικά στοι-
χεία που αφορούν στις επιδόσεις των κρατών µελών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης στα οποία και εσείς αναφερθήκατε, η
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Ελλάδα κατέχει δυστυχώς µία από τις υψηλότερες θέσεις σε
ποσοστά θανάτων ανά εκατοµµύριο κατοίκων στην Ευρω-
παϊκή Ένωση, παρουσιάζοντας ωστόσο µια ελαφρά µείωση
κατά τα έτη 2014-2015. 

Το στρατηγικό σχέδιο, στο οποίο αναφερθήκατε, κύριε
Βουλευτά, αποτελεί πράγµατι ένα πολύ σηµαντικό εργαλείο
της πολιτείας για τη βελτίωση του επιπέδου οδικής ασφά-
λειας και αναφέρεται σε δράσεις όλων των εµπλεκοµένων
φορέων, που θα καταστήσουν εφικτή τη µείωση των νεκρών
από τα οδικά ατυχήµατα το 2020 κατά ένα ποσοστό 50% σε
σχέση µε το 2010. 

Σε αυτό, λοιπόν, κωδικοποιούνται τα προγράµµατα και οι
δράσεις οδικής ασφάλειας σε έξι τοµείς. Πρώτον, την εκπαί-
δευση της οδικής ασφάλειας. Δεύτερον, την επιτήρηση της
κυκλοφορίας. Τρίτον, τους ασφαλείς χρήστες της οδού. Τέ-
ταρτον, την ασφαλή οδική υποδοµή. Πέµπτον, τα ασφαλή
οχήµατα και, έκτον, την άµεση βοήθεια στους παθόντες. 

Με την ερώτησή σας ρωτάτε εάν τίθεται στις προτεραιότη-
τες της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-Ανεξαρτήτων Ελλήνων και κατ’
επέκταση του Υπουργείου µας η εφαρµογή αυτού του εθνι-
κού σχεδίου. 

Κύριε Βουλευτά, σας ενηµερώνω ότι το εφαρµόζουµε ήδη.
Βρισκόµαστε, λοιπόν, τώρα στην προσπάθεια διατήρησης
αλλά και ενίσχυσης των καλών πρακτικών, µε όραµα και συ-
νέπεια, εντάσσοντας πραγµατικά την οδική ασφάλεια υψηλά
στην κοινωνική ατζέντα. 

Συγκεκριµένα στον τοµέα των υποδοµών θα σας αναφέρω
τα εξής έργα παραχώρησης, που περιλαµβάνονται στην αρ-
µοδιότητα του Υπουργείου µας. Θα σας πω στη συνέχεια
γιατί τα επικαλούµαι.

Πρώτον, «Αυτοκινητόδροµος Αιγαίου Α.Ε.» Μαλιακός -
Κλειδί. Το 2007 υπήρχαν έντεκα θανατηφόρα ατυχήµατα και
το 2015 υπήρχαν τρία. 

«Αυτοκινητόδροµος Ολυµπία Οδός Α.Ε.» Κόρινθος - Πάτρα
µε εικοσιπέντε θανατηφόρα ατυχήµατα το 2007 και οκτώ το
2015.

Η Ιονία οδός είναι υπό κατασκευή, τµήµα της οποίας, δη-
λαδή η παράκαµψη Αγρινίου - Άρτας, έχει ήδη δοθεί. 

Κόρινθος – Τρίπολη - Καλαµάτα καθώς και Λεύκτρο - Σπάρ-
τη, πλην της περιµετρικής οδού Καλαµάτας, έχουν ήδη ολο-
κληρωθεί. 

Όπως, λοιπόν, καταλαβαίνετε, ολοκληρώνονται έργα πάρα
πολύ σηµαντικά σε ενάµιση χρόνο δική µας διακυβέρνησης,
τα οποία, δυστυχώς επί της δικής διακυβέρνησης, είχαν βαλ-
τώσει. 

Όλα τα ανωτέρω έργα αυτοκινητοδρόµων, που απαριθ-
µούνται τελείως ενδεικτικά, τα οποία έχουν ήδη δοθεί στην
κυκλοφορία, καθώς και τα υπόλοιπα τµήµατα, τα οποία θα
έχουν δοθεί µέχρι τον Μάρτιο του 2017, όπως καταλαβαί-
νετε, θα βελτιώσουν σηµαντικά την οδική ασφάλεια των χρη-
στών στο εθνικό οδικό δίκτυο της χώρας µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι
λήξης της οµιλίας της κυρίας Υφυπουργού)

Θα µου δώσετε λίγο χρόνο από τη δευτερολογία, κύριε
Πρόεδρε.

Επίσης, στο πλαίσιο εναρµόνισης µε την οδηγία 2008/96
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, το Υπουργείο µας διαµόρ-
φωσε ένα σχέδιο δράσεων βελτίωσης οδικής ασφάλειας οδι-
κών υποδοµών, διακριτών δράσεων σχεδιασµού για το εθνικό
και το επαρχιακό δίκτυο όλης της χώρας, του οποίου τη δια-
χείριση έχει αναθέσει στην «Εγνατία Οδό Α.Ε.». Η υλοποίηση
του προγράµµατος ολοκληρώθηκε επιτυχώς από το τέλος
ήδη του 2015. Οι µελέτες είναι εγκεκριµένες και συνοδεύον-
ται από αναλυτικά τεύχη δηµοπράτησης για κάθε µια επικίν-
δυνη θέση, µε αποτέλεσµα να µπορούν άµεσα να υλοποιη-
θούν κατασκευαστικά µόλις εξασφαλιστεί η σχετική χρηµα-
τοδότηση.

Ένα από τα σοβαρότερα πλεονεκτήµατα του προγράµµα-
τος αυτού είναι η ευελιξία του, καθώς µπορεί να προσαρµο-
στεί στα δεδοµένα των διαθέσιµων κονδυλίων χρηµατο-
δότησης, δεδοµένου ότι µπορούν να χρηµατοδοτηθούν από
µία ως και περισσότερες θέσεις ή τµήµατα ανά νοµό η περι-
φέρεια. Ωστόσο, όπως κι εσείς πολύ σωστά το είπατε, νοµίζω
ότι αυτό που παίζει πάρα πολύ σηµαντικό ρόλο στην ασφά-
λεια, στην οδική κυκλοφορία είναι πρωτίστως το θέµα της
παιδείας. Και γι’ αυτόν, ακριβώς, τον λόγο είµαστε ήδη σε
µια πάρα πολύ στενή συνεργασία µε το αντίστοιχο Υπουργείο
για την προώθηση δράσεων που αφορούν στον χρήση της
οδού, δηλαδή στον οδηγό, στον επιβάτη και τον πεζό.

Μεταξύ των δράσεων είναι οι εξής: Πρώτον, η συµµετοχή
και η διοργάνωση ηµερίδων, συνεδρίων και σεµιναρίων. Δεύ-
τερον, η ανάπτυξη εκπαιδευτικών εγχειριδίων. Τρίτον, η ανα-
µόρφωση του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας. Τέταρτον, η ανά-
πτυξη νέων εγχειριδίων υποψηφίων οδηγών. Πέµπτον, η υλο-
ποίηση ευρωπαϊκών έργων. Αναφέροµαι στο HEROES και
στο e-Call. Έκτον, η ανάπτυξη λογισµικών εφαρµογών εκπαί-
δευσης οδηγών και διαχείρισης οδικής ασφάλειας, ανάπτυξη
και λειτουργία ηλεκτρονικής ακαδηµίας οδήγησης, η λεγό-
µενη e-Drive Academy. Έβδοµον, πλήρης εισαγωγή του µα-
θήµατος της Οδικής Ασφάλειας στην εκπαιδευτική διαδικα-
σία.

Βέβαια εδώ, κύριε Βουλευτά, έχω ένα ερώτηµα. Πώς εσείς
επί τριάντα ολόκληρα χρόνια της δικής σας διακυβέρνησης
δεν είχατε ποτέ σκεφτεί να υπάρξει κάποιος σχεδιασµός και
κάποια συνέργεια µε το Υπουργείο Παιδείας;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης της οµιλίας
της κυρίας Υφυπουργού)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Τελευταίο αλλά εξίσου σηµαντικό είναι ότι έχουν ήδη ξεκι-

νήσει οι συνεδριάσεις της νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής
αναθεώρησης του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας, όπως ανα-
συγκροτήθηκε µε την υπ’ αριθµόν πρωτοκόλλου Δ4Β/56341/
8777/9-12-2015 υπουργική απόφαση.

Τώρα η Διυπουργική Επιτροπή Οδικής Ασφάλειας, στην
οποία αναφερθήκατε, σας υπενθυµίζω ότι συστάθηκε για
πρώτη φορά το 2010, επανασυστάθηκε το 2014, οπότε και
συνεδρίασε τότε µία και µοναδική φορά. 

Αυτό, λοιπόν, κύριε Βουλευτά, συνηγορεί στην άποψη ότι,
τόσο η Διυπουργική Επιτροπή όσο και το Εθνικό Συµβούλιο
Οδικής Ασφάλειας, το οποίο δυστυχώς είναι πολυπληθέ-
στατο και θα το αναµορφώσουµε, πρέπει να καταστούν ευέ-
λικτες και λειτουργικές δοµές, να αποκτήσουν νέα εργαλεία
συντονισµού και άσκησης πολιτικής, όπως είναι η κατανοµή
των διαθέσιµων πόρων.

Πάντως, ειλικρινά -και κλείνω µε αυτό- προκαλεί πάρα
πολύ µεγάλη απορία το ενδιαφέρον και η αγωνία που εκδη-
λώνεται για τη διυπουργική επιτροπή, όταν στα τέσσερα χρό-
νια της δικής σας διακυβέρνησης η συγκεκριµένη επιτροπή
συνεδρίασε µία και µοναδική φορά.

Εν πάση περιπτώσει, σκοπός της Κυβέρνησης, εφόσον µας
υποβάλλετε το σχετικό ερώτηµα, είναι η άµεση ενεργοποί-
ησή τους, προκειµένου να διαµορφωθεί ολιστικά η πολιτική
οδική ασφάλεια της χώρας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Καλα-

φάτη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Φοβάµαι, κυρία Υπουργέ, ότι δεν µε καλύψατε καθόλου

στην απάντησή σας. Κατ’ αρχάς να πω ότι η κασέτα, την ο-
ποία χρησιµοποιείτε, περί τριάντα χρόνων της προηγούµενης
διακυβέρνησης δεν έχει πλέον ακροατές, ακούγεται πολλές
φορές πολύ καλά στα αυτιά των πολιτών, αλλά δεν έχει κα-
νένα αποτέλεσµα τελικά, ξέρετε. Και επειδή έχει φθαρεί αυτή
η κασέτα, αυτό το σύνθηµα έχει πλέον χάσει και την αποτε-
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λεσµατικότητα, δεν λέει τίποτα. Και µάλιστα τη στιγµή που
εσείς η ίδια οµολογείτε ότι υπάρχει ένα σχέδιο σε εφαρµογή
που ξεκινάει από το 2011 και επεκτείνεται µέχρι το 2020. 

Άρα, εκ των πραγµάτων, αναιρείτε εσείς η ίδια µε τον λόγο
σας και µε τα επιχειρήµατά σας αυτό που πάτε να µας πείτε
ότι εµείς δεν κάναµε τίποτα τριάντα χρόνια. Βεβαίως εσείς,
επίσης, είπατε και οµολογήσατε ότι, εκτός από το γεγονός
ότι το πρόγραµµα, το οποίο είναι σε ισχύ, εκπονήθηκε και τέ-
θηκε σε εφαρµογή επί διακυβέρνησης, ουσιαστικά, άλλης,
αλλά συνεχίστηκε από εµάς, πάντως υπήρχε µια σταθερή πο-
ρεία, είναι και το ζήτηµα, βεβαίως, της διυπουργικής επιτρο-
πής που συστάθηκε το 2000, για να είµαστε ακριβείς. Σωστά
είπατε το 2010 και µετά το 2014. Μάλιστα, συνεδρίασε υπό
τον τέως Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, τον κ. Κάρολο Παπού-
λια, και συστήνοντας βεβαίως και το Εθνικό Συµβούλιο Οδι-
κής Ασφάλειας το 2010. Άρα, σε επίπεδο εφαρµογής και
µέριµνας από την πλευρά των δικών µας κυβερνήσεων, απο-
δεικνύεται έµπρακτα το ενδιαφέρον µας για ένα τόσο ζωτικό
θέµα. 

Σε σχέση µε τα προγράµµατα, που αφορούν την επιτήρηση
της κυκλοφορίας, την οδική ασφάλεια, την ασφαλή οδική
υποδοµή, βεβαίως αποτελούν κοµµάτια του εθνικού σχεδίου
για την οδική ασφάλεια. Μόνο που εκεί πέρα, ξέρετε, δεν
µπορούν να µείνουν σε επίπεδο µονάχα µιας ονοµατολογίας
ή θεµατολογίας. Θα πρέπει να υπάρξει δουλειά. Και εκεί
πέρα, όταν υπάρχει δουλειά, υπάρχει ένα πρόβληµα στην Κυ-
βέρνηση. Παρεµπιπτόντως, η Κυβέρνηση υπήρχε και προτού
έρθετε εσείς Υπουργός, που ήρθατε στους τέσσερις µήνες.
Άρα αξιολογείται, κρίνεται η Κυβέρνηση από εµάς, από την
Αντιπολίτευση γενικά, στο πρόσωπό σας βέβαια.

Θέλω να σας πω, λοιπόν, ότι όταν ακούτε δουλειά, υπάρχει
ένα πρόβληµα στην Κυβέρνηση, γιατί αυτά τα προγράµµατα,
στα οποία αναφερθήκατε, θα έπρεπε να εφαρµοστούν σε
εθνικό, σε περιφερειακό και σε τοπικό επίπεδο, κάτι το οποίο
προϋποθέτει και απαιτεί συστηµατική συνεργασία, συντονι-
σµό κάθετα και οριζόντια. Οριζόντια σε σχέση µε τα άλλα συ-
ναρµόδια Υπουργεία και βεβαίως και κάθετα, ώστε να µπορέ-
σει να φτάσει το περιεχόµενο των προγραµµάτων αυτών τε-
λικά στον ίδιο τον πολίτη.

Θα ήθελα να πω, βεβαίως, ότι υπάρχει και µια σειρά άλλων
ανησυχητικών ευρηµάτων, τα οποία έχουν κατατεθεί στη
Βουλή από γνωστό αυτοκινητιστή, που τον ξέρει όλη η Ελ-
λάδα, τα οποία είναι επίσης καταλυτικά. Θα αναφέρω µονάχα
ότι σε έναν χρόνο περίπου είχαµε χίλιους εξακόσιους νε-
κρούς και είκοσι χιλιάδες τραυµατίες σε τροχαία ατυχήµατα.
Και ενώ σε όλες τις χώρες είχαµε µείωση τροχαίων ατυχη-
µάτων από 20% έως ακόµη και 99%, στη Σουηδία παραδείγ-
µατος χάριν, στην Ελλάδα είχαµε αύξηση κατά 60% µε τον
συνδυασµό ποιότητας δρόµων και επικίνδυνων οδηγών να
µας κατατάσσει, όπως ακούστηκε στην αρµόδια επιτροπή
της Βουλής, στην τελευταία θέση των είκοσι οκτώ της Ευρω-
παϊκής Ένωσης από πλευράς οδικής ασφάλειας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω και αναφέροµαι στο ζήτηµα των µελετών. Δεν ξέρω
αν αναφέρεστε σε µελέτες, οι οποίες ουσιαστικά θα αφορούν
κάθε νοµό ξεχωριστά ή στους µεγάλους νοµούς θα πρέπει
να γίνονται και δύο µελέτες. 

Ρωτώ, όµως, και θέλω να µάθω, παραδείγµατος χάριν, αν
έχουν ολοκληρωθεί αυτές οι µελέτες, αν υπάρχουν ή δεν
υπάρχουν –κάνατε µια αναφορά- κι αν υπάρχει και πρόβλεψη
στο ΕΣΠΑ -γιατί αυτή είναι µια έµπρακτη απόδειξη της µέρι-
µνας και του ενδιαφέροντος της Κυβέρνησης για την οδική
ασφάλεια- για τη χρηµατοδότηση και την υλοποίηση των
προγραµµάτων αυτών. 

Κυρία Υπουργέ, ξέρετε ότι υπάρχουν ζητήµατα, όπως είναι
το θέµα της οδικής ασφάλειας, τα οποία ενδεχοµένως να µην

είναι στον σκληρό πυρήνα της πολιτικής αντιπαράθεσης. Σί-
γουρα, όµως, αυτό το πολύ ευαίσθητο σηµείο, που είναι, αν
θέλετε, µια σύγχρονη γενοκτονία εις βάρος των Ελλήνων,
δεν αποτελεί πεδίο κατασκευής εχθρών για την Κυβέρνηση,
κάτι το οποίο αποτελεί µια προσφιλή, κλασική µέθοδο της
Κυβέρνησης για άλλα ζητήµατα, τα οποία ουσιαστικά δεν
έχουν καµµία σχέση µε ένα τόσο ευαίσθητο και λεπτό θέµα,
όπως είναι αυτό της βελτίωσης της οδικής ασφάλειας.

Ευχαριστώ πολύ.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ (Υφυπουργός Υποδοµών, Με-

ταφορών και Δικτύων): Κύριε Βουλευτά, σας άκουσα πάρα
πολύ προσεκτικά. 

Θέλω να ξέρετε ότι σε καµµία περίπτωση δεν ήρθα εδώ µε
τη διάθεση της αντιπαράθεσης, γιατί πραγµατικά θεωρώ ότι
το θέµα της οδικής ασφάλειας είναι ένα θέµα το οποίο
αφορά όλους µας και είναι ένα θέµα το οποίο πρέπει να το
αντιµετωπίζουµε πάνω από κόµµατα και πέρα από οποιεσδή-
ποτε πολιτικές αντιπαραθέσεις. 

Αυτά στα οποία αναφέρθηκα, κάνοντας αναφορά στην πε-
ρίοδο της δικής σας διακυβέρνησης, αποτελούν απλώς κά-
ποιες διαπιστώσεις, χωρίς όµως καµµία απολύτως διάθεση
αντιπαράθεσης, γιατί πραγµατικά θεωρώ ότι το έργο της οδι-
κής ασφάλειας είναι ένα έργο το οποίο εξελίσσεται –ή µάλ-
λον έτσι πρέπει να συµβαίνει- κατά τη διάρκεια κάθε κυβερ-
νητικής θητείας, είναι δηλαδή ένα πρόγραµµα το οποίο είναι
δυναµικά εξελισσόµενο µέσα στον χρόνο.

Η στόχευση, λοιπόν, της Κυβέρνησης, φαντάζοµαι θα το
καταλάβατε από όσα είπα, είναι πραγµατικά να µπορέσει να
επενδύσει και να πετύχει την αναστροφή αυτού του κλίµατος,
το οποίο είναι αρνητικό προς το παρόν, ώστε να µπορέσει να
δηµιουργηθεί µια νέα αντίληψη για την οδική ασφάλεια, η
οποία θα προκαλέσει και θα επιφέρει µια οριστική αλλαγή επί
τα βελτίω της σηµερινής κατάστασης που επικρατεί στη
χώρα µας. 

Σε αυτό, λοιπόν, το πλαίσιο εντάσσεται και η σχετική πολύ
αναλυτική παρέµβαση, την οποία έκανα στην Ειδική Μόνιµη
Επιτροπή Οδικής Ασφάλειας, που λειτουργεί στη Βουλή,
στην οποία κι εσείς αναφερθήκατε προηγουµένως, αλλά και
η πάρα πολύ δυναµική παρουσία και εκπροσώπηση της χώ-
ρας στο άτυπο Συµβούλιο Υπουργών Μεταφορών και Περι-
βάλλοντος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπου παρέστην και εκ-
προσώπησα την ελληνική Κυβέρνηση και το Υπουργείο, το
οποίο έλαβε χώρα στο Άµστερνταµ, όπως στη συνέχεια και
στην Υπουργική Σύνοδο του Διεθνούς Φόρουµ Μεταφορών,
η οποία έλαβε χώρα πριν από λίγο καιρό στη Λειψία, µε σκο-
πό την ανάδειξη –και θεωρώ ότι αυτό είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό- νέων µοντέλων µεταφοράς, που στόχο έχουν την
ενίσχυση του επιπέδου της οδικής ασφάλειας, όπως αυτά
είναι τα ευφυή συστήµατα µεταφορών.

Από εκεί και πέρα, στα όσα πιο εξειδικευµένα θέµατα ανα-
φερθήκατε, θέλω να σας πω ότι εγώ προσωπικά, ως έχουσα
το χαρτοφυλάκιο των µεταφορών, θα είµαι πάντα στη διά-
θεσή σας, οποτεδήποτε θελήσετε, να σας δώσω και συγκε-
κριµένα στοιχεία και συγκεκριµένες απαντήσεις γι’ αυτά στα
οποία αναφερθήκατε, όσον αφορά τις χρηµατοδοτήσεις από
το ΕΣΠΑ κ.λπ.. 

Θα είµαι πάντοτε στη διάθεσή σας, όπως θα είµαι και στη
διάθεση του οποιουδήποτε Βουλευτή θελήσει την οποιαδή-
ποτε συνεργασία στο θέµα της οδικής ασφάλειας, γιατί
πραγµατικά, κύριε Βουλευτά, πιστεύω ότι για να µπορέσουµε
να έχουµε θετικά αποτελέσµατα στην οδική ασφάλεια, πρέ-
πει να υπάρχει σύµπραξη και συνεργασία. 

Κλείνοντας, θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι στην παρου-
σία, την οποία είχα στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής, διέ-
γνωσα µε πολύ µεγάλη χαρά ότι πράγµατι υπάρχει αυτή η
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βούληση από όλες τις πτέρυγες του ελληνικού Κοινοβουλίου. 
Ευχαριστώ.           
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας ευχαριστώ

και εγώ, κυρία Χρυσοβελώνη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργά-
νωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα τέσσερις µαθη-
τές και µαθήτριες και έξι εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το
Βρετανικό Σχολείο Αγίας Αικατερίνης.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακολουθείτε µια συνεδρίαση του κοινοβουλευτικού
ελέγχου, κατά την οποία οι Βουλευτές προσέρχονται στη
Βουλή µε ειδικές ερωτήσεις προς τους Υπουργούς, προκει-
µένου να επιλυθούν διάφορα προβλήµατα, γι’ αυτό και δεν
βλέπετε στην Ολοµέλεια πάρα πολλούς Βουλευτές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Βουλευτής κ. Θεοδώρα
Μπακογιάννη ζητεί, για προσωπικούς λόγους, άδεια εικοσι-
τετράωρης απουσίας στο εξωτερικό για την Παρασκευή 17
Ιουνίου 2016. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η

Βουλή ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Επίσης, ο Βουλευτής Μαγνησίας της Νέας Δηµοκρατίας κ.

Χρήστος Μπουκώρος ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο
εξωτερικό από 1 Ιουλίου έως 7 Ιουλίου 2016. Η Βουλή εγκρί-
νει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η

Βουλή ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Εισερχόµαστε στην πέµπτη µε αριθµό 1000/14-6-2016 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιώς
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου προς τον
Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων, σχετικά µε τις οικονοµικές συνέπειες από τη δικονο-
µική απραξία.

Τον λόγο έχει ο κ. Καµµένος για δύο λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Καληµέρα, κύριε Υπουργέ. Καληµέρα, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι. 

Στην ερώτηση, όπως λέει και ο τίτλος, θα προσπαθήσουµε,
από την ανησυχία, που έχει προκύψει από δηµοσιεύµατα,
από την προσωπική µου εµπειρία, να διερευνήσουµε τις οι-
κονοµικές συνέπειες της δικονοµικής απραξίας. 

Γνωρίζουµε ότι το τελευταίο εξάµηνο υπάρχουν συνεχιζό-
µενες αποχές των δικηγόρων από τα δικαστήρια. Αποτέλε-
σµα αυτής της µακροχρόνιας αποχής είναι, προφανώς, να
ωφεληθούν άνθρωποι, εταιρείες ή εναγόµενοι, οι οποίοι απο-
φεύγουν τις επιπτώσεις της οποιασδήποτε παράτυπης πρά-
ξης τους. Αυτό είναι ένα κοµµάτι της ισονοµίας µεταξύ
πολιτών και επιχειρήσεων, το οποίο θα πρέπει να το διερευ-
νήσουµε. Είναι πολύ σηµαντικό.

Το δεύτερο είναι ένα ζήτηµα, το οποίο θα πρέπει να εξε-
ρευνήσουµε -και πιθανόν να µην είναι ακριβώς δικής σας αρ-
µοδιότητας, αλλά κατέθεσα την ερώτηση σ’ εσάς, για να
ξεκινήσουµε από εσάς- το αποτύπωµα στο Ακαθάριστο
Εθνικό Προϊόν, δηλαδή πόσα λεφτά έχει χάσει το ελληνικό
δηµόσιο από την αποχή των δικηγόρων. Και για να γίνω πιο
σαφής, η δουλειά ενός νοµικού είναι πολυσχιδής. Θα εκπρο-
σωπήσει κάποιον άνθρωπο να τον υπερασπίσει σαν πολιτική
αγωγή στο δικαστήριο για µια διαφορά, για παράδειγµα µι-
σθώµατα. Κάποιος δεν πληρώνει τα µισθώµατά του, δεν υ-
πάρχει δικηγόρος και για όσο δεν υπάρχει δικηγόρος και δι-
καστήριο δεν πληρώνει τα µισθώµατά του. Άρα ο εκµισθωτής

δεν εισπράττει και ο µισθωτής παρανοµεί. Το κράτος δεν
µπορεί να δώσει δικαιοσύνη και λύση.

Δεύτερο παράδειγµα, στις τράπεζες, στα δάνεια, στα στε-
γαστικά ή σε οποιαδήποτε διαδικασία έχει να κάνει µια τρά-
πεζα µε έναν δανειζόµενό της. Για παράδειγµα, στα στεγα-
στικά δάνεια δεν µπορεί να υπογραφεί η προσηµείωση σε κα-
νένα ακίνητο, άρα η τράπεζα δεν µπορεί να προχωρήσει στην
έκδοση ενός δανείου. 

Δεύτερο παράδειγµα, η τράπεζα έχει να αναδιαρθρώσει
ένα δάνειο, να κουρέψει ένα δάνειο, να το επιµηκύνει, να βγά-
λει µια άλλη συµφωνία. Δεν µπορεί να το κάνει, διότι και σε
αυτή την περίπτωση χρειάζεται νοµική παράσταση, διότι πι-
θανόν να χρειαστεί προσηµείωση ως εγγύηση για την τρά-
πεζα για να προχωρήσει την αναδιάρθρωση. Είναι σίγουρο,
αλλά δεν είναι σαφές ότι έχουµε τεράστια οικονοµική ζηµία
στην ελληνική οικονοµία από την αποχή των δικηγόρων. Θα
επανέλθω και στη δευτερολογία µου.

Ερωτάστε, κύριε Υπουργέ: Ποιο είναι το ύψος της µέχρι
στιγµής απώλειας εσόδων του δηµοσίου από την πολύµηνη
απεργία; Πώς προστατεύονται οι αδύναµοι πολίτες, που δεν
έχουν τη δυνατότητα να διασφαλίσουν την εκδίκαση της υπό-
θεσής τους ή θέλουν να πετύχουν αναδιάρθρωση οφειλών;
Πώς παρέχονται οι άδειες εξαίρεσης, δίνονται σε όλους όσοι
υπερασπίζονται προσωρινά κρατούµενους; Και, τέλος, τι θα
συµβεί µε υποθέσεις που έχουν ενταχθεί στον νόµο Κατσέλη
και µε πολύκροτες δίκες; Αυτές θα συνεχίσουν, θα διαγρα-
φούν, θα παραγραφούν; Τι θα συµβεί;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ,

κύριε Καµµένε.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-

νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε. 

Ευχαριστώ, κύριε Βουλευτά, για την ερώτηση, η οποία
θέτει ένα σηµαντικό ζήτηµα υπό συζήτηση στη συζήτηση.
Ένα σηµαντικό ζήτηµα, αλλά βεβαίως -θα συµφωνείτε κι ε-
σείς- όχι το σηµαντικότερο σε ό,τι αφορά την απονοµή της
δικαιοσύνης. Σε ό,τι αφορά την απονοµή της δικαιοσύνης, το
σηµαντικότερο θέµα είναι η ίδια η απονοµή, η ορθοδικία, η
ευθυδικία και δευτερεύον θέµα είναι, ενώπιον αυτού, το δη-
µοσιονοµικό όφελος της χώρας από τη λειτουργία της αλλά,
εν πάση περιπτώσει, οπωσδήποτε πρέπει να εξετάζεται. 

Βεβαίως, η αποχή των δικηγόρων έχει κάποια επίπτωση
στα έσοδα του κράτους, που προέρχονται από τον χώρο της
δικαιοσύνης. Δεν είναι αυτά δυνατόν να αποτιµηθούν κατά
µήνα. Αποτιµώνται ετησίως και αυτή τη στιγµή δεν είµαι σε
θέση να σας πω ακριβώς ποια είναι η επίπτωση, η οποία µπο-
ρεί να υπάρχει, µε δεδοµένο κιόλας ότι µετά τη λήξη της απο-
χής µπορεί να αυξηθεί η πυκνότητα κάποιων υποθέσεων, όση
δυσκολία κι αν προκαλέσει αυτό στη δικαιοσύνη.

Πρέπει να σας πω, όµως, ότι προς απάντηση των ερωτη-
µάτων σας, τα οποία ήταν και εξειδικευµένα, απευθύνθηκα
στον Δικηγορικό Σύλλογο Αθηνών και στον πρόεδρο του Δι-
κηγορικού Συλλόγου Αθηνών, µε την ιδιότητά του ως προ-
έδρου και της ολοµέλειας, για να έχω την απάντησή του. Από
την απάντηση του προέδρου, την οποία θα καταθέσω για τα
Πρακτικά, για να µπορέσετε κι εσείς να λάβετε γνώση, προ-
κύπτουν τα εξής: Πρώτον, οι δικηγόροι επικαλούνται το γε-
γονός ότι θέσπισαν κάποια πλαίσια, τα οποία επέτρεπαν την
παροχή άδειας διεξαγωγής κάποιων υποθέσεων, ώστε ό,τι
ήταν αναγκαίο να διεξάγεται για λόγους δικαιοσύνης αυτό
να προχωρεί και, δεύτερον, αποκρούουν, απ’ ό,τι καταλα-
βαίνω και από την απάντηση του κ. Αλεξανδρή, το µέγεθος
του προβλήµατος, θεωρώντας ότι οι αριθµοί που έχουν ακου-
στεί για µεγάλο αριθµό υποθέσεων, οι οποίες αναβλήθηκαν
ή µαταιώθηκαν, δεν ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα.
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Οι δικηγόροι πιστεύουν ότι αυτοί οι αριθµοί είναι µικρότεροι.
Το καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων κ. Νικόλαος Παρασκευόπουλος
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μπορώ να σας πω ότι δεν είµαι έτοιµος να συµµεριστώ όλα
τα επιχειρήµατα από την πλευρά των δικηγόρων, τα οποία
διάβασα, όπως για παράδειγµα ότι δεν υπήρχε επίπτωση στη
διεξαγωγή µεγάλων δικών. Πιστεύω ότι η καθυστέρηση στη
διεξαγωγή των µεγάλων δικών είναι ένα πρόβληµα, όπου
πολλοί πρέπει να αναγνωρίσουν το δικό τους ποσοστό ευθύ-
νης. Ως Υπουργός έχω αναλάβει εδώ και τη δική µου ευθύνη
για δυσλειτουργίες που επηρεάζουν τον ρυθµό διεξαγωγής
µεγάλων δικών. Πιστεύω ότι ένα ποσοστό ευθύνης σ’ αυτή
την καθυστέρηση είχε και η αποχή των δικηγόρων, αλλά
οπωσδήποτε δεν είναι αυτό το σηµαντικότερο ζήτηµα. Εάν
χρειαστεί, είµαι σε θέση να δώσω και περισσότερα στοιχεία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, κύριε Βουλευτά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ

πολύ. 
Κύριε Καµµένε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ για την απάντησή σας, κύριε Υπουργέ. 
Θα πρέπει να πω ότι για να καλυφθούµε ως κράτος σο-

βαρό και ως κράτος της νοµιµότητας, θα πρέπει να ακού-
σουµε όλες τις απόψεις. Φυσικά και θα διαβάσω την απά-
ντηση του σεβαστού προέδρου του Δικηγορικού Συλλόγου
Αθηνών, αλλά θα πρέπει εµείς να δούµε την κατάσταση σαν
παρατηρητές από µακριά και να είµαστε τίµιοι προς όλες τις
πλευρές. 

Όταν, για παράδειγµα, τα νούµερα λένε ότι µια τράπεζα
είχε προγραµµατίσει 1,4 δισεκατοµµύριο ευρώ στεγαστικά
δάνεια για το 2016 και αυτή η τράπεζα το πρώτο τετράµηνο
έχει δώσει 100 εκατοµµύρια από το 1,4 δισεκατοµµύριο, που
ήταν έτοιµο να δοθεί, σηµαίνει ότι έχουµε χάσει από την
αγορά, έχουµε χάσει συναλλαγές, δεν γίνονται µεταβιβάσεις
για κληρονοµικά ζητήµατα, πτωχεύσεις, προσηµειώσεις. Όλα
αυτά, για εµάς τους οικονοµολόγους, έχουν σαφέστατο οι-
κονοµικό αποτύπωµα. Δεν γίνονται συναλλαγές, τουλάχιστον
όπου χρειάζεται δικηγόρος ή νοµικός, είτε σε εταιρεία είτε
στο κράτος είτε στην υπεράσπιση ή στην πολιτική αγωγή σε
ένα ακροατήριο. 

Τα νούµερα είναι αµείλικτα. Τα λέω, διότι πρέπει να τα
λέµε, για να τα διορθώσουµε εµείς στην Κυβέρνηση. Λόγω
της παρατεταµένης δικηγορικής αποχής, µόνο για την παρα-
τεταµένη δικηγορική αποχή, οι υποθέσεις οι οποίες δεν
έχουν εκδικασθεί είναι τριακόσιες είκοσι χιλιάδες. Αυτά λένε
τα στοιχεία που έχω εγώ και που έχουν δηµοσιευθεί. 

Το σύνολο των αδίκαστων υποθέσεων ξεπερνά τις επτακό-
σιες χιλιάδες. Ήταν ένα από τα ζητήµατα για τα οποία είχαµε
εγκληθεί από το 2010 και πιθανόν πολύ σωστά -το έχετε ανα-
γνωρίσει και εσείς και εµείς ως Κυβέρνηση- το σύστηµα της
δικαιοσύνης θα πρέπει να αναδιαρθρωθεί και να δίδεται η δυ-
νατότητα στην εταιρεία και στο φυσικό ή νοµικό πρόσωπο να
εκδικάζεται η υπόθεσή του σύντοµα και φυσικά µε τον καλύ-
τερο και δικαιότερο τρόπο.

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι αυτό το έµφραγµα στην ελλη-
νική οικονοµία, όσον αφορά το συγκεκριµένο ζήτηµα που
εξετάζουµε σήµερα και το χάος που φέρνει η µη εκδίκαση
των αποφάσεων αυτών, θα φέρει, και θα το δούµε στο τέλος
του χρόνου αυτό, µία οικονοµική ζηµία.

Αυτή η Κυβέρνηση, όµως, δεν θα κατηγορήσει ποτέ και δεν

θα βγει στο πεζοδρόµιο απέναντι στους νοµικούς και στους
δικηγόρους, γιατί έχουν τα δικαιώµατά τους. Συγχρόνως -θα
κάνω και µια αντιπαράθεση λόγω του Πειραιά και της εντο-
πιότητάς µου- τα βάζουµε µε τους λιµενεργάτες. Αυτό είναι
σχετικό, διότι µε τους λιµενεργάτες παραλίγο να χάσουµε
δεκαπέντε χιλιάδες τουρίστες το Σαββατοκύριακο και µπορεί
να τους χάσουµε το άλλο Σαββατοκύριακο, από την κρουα-
ζιέρα. Εκεί υπάρχει οικονοµικό αποτύπωµα από µια παρατε-
ταµένη απεργία.

Το  κράτος πρέπει να είναι δίκαιο και όλοι µαζί είτε είναι δι-
κηγόροι είτε είναι λιµενεργάτες µαζί µε εµάς, πρέπει να
βρούµε µια λύση για να πάει µπροστά η οικονοµία και να προ-
στατέψουµε το Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν, το οποίο είναι
εθνικό προϊόν. Το λένε οι λέξεις. Είναι προϊόν για όλους. Οι
συναλλαγές πρέπει να συµβαίνουν και να γίνονται και να απο-
δίδεται η δικαιοσύνη και ο πολίτης και η εταιρεία πρέπει να
αισθάνεται ότι µπορεί να βρει το δίκιο του είτε αυτός που
χρωστάει είτε αυτός που του χρωστούν.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε

πολύ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε και πάλι τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-

νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Βουλευτή, δεν γνωρίζω ακριβώς από ποια στοιχεία
έχετε τον αριθµό των τριακοσίων είκοσι χιλιάδων υποθέσεων.
Αυτό που πρέπει εγώ να σας διαβεβαιώσω, είναι ότι ζήτησα
πάντως από τις υπηρεσίες, δηλαδή από τα δικαστήρια, µέσω
του Υπουργείου Δικαιοσύνης, µέσω των κεντρικών υπηρε-
σιών, τον ακριβή αριθµό των αναβολών και µαταιώσεων υπο-
θέσεων. Θα τον έχω σύντοµα και θα µπορέσω να σας ενη-
µερώσω επακριβώς. 

Πρέπει πάντως να πω ότι όντως υπήρξε µέριµνα, ώστε οι
πολίτες να µην ταλαιπωρηθούν ιδιαίτερα, τουλάχιστον σε κρί-
σιµα είδη υποθέσεων, όπως είναι οι πλειστηριασµοί, όπως
είναι επίσης και οι προσωρινές κρατήσεις, οι προφυλακίσεις.
Επίσης υπήρχε ειδική µέριµνα και για τις περιπτώσεις στις
οποίες υπήρχε απειλή παραγραφής υποθέσεων.

Το παρήγορο είναι ότι προφανώς θα υπάρχει µια οικονο-
µική επίπτωση, αλλά αυτό συµβαίνει σε µια περίοδο που στον
γενικό προϋπολογισµό, στη γενική παρακολούθηση των εσό-
δων της χώρας, φαίνεται ότι έχουµε µια πορεία η οποία υπερ-
βαίνει τα αναµενόµενα. Έτσι αυτό το όποιο έλλειµµα θα
προκύψει, νοµίζω ότι θα απορροφηθεί.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εµείς ευχα-

ριστούµε.
Επιπροσθέτως θέλω να ανακοινώσω, πως η όγδοη µε

αριθµό 959/7-6-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του
Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Εσωτερικών
και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά µε τα προβλήµατα
στους βρεφονηπιακούς και παιδικούς σταθµούς, δεν συζη-
τείται λόγω κωλύµατος του ερωτώντος Βουλευτή.

Η πρώτη µε αριθµό 995/14-6-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου της Βουλευτού Αιτωλοακαρνανίας του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μαρίας Τριανταφύλλου
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε
την άµεση αντιµετώπιση του προβλήµατος υδροδότησης του
Αιτωλικού Αιτωλοακαρνανίας, δεν συζητείται λόγω αναρµο-
διότητας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό ολοκληρώ-
θηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 28/22/26-5-2016 επίκαιρη επε-
ρώτηση των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας κ.κ. Κυριά-
κου Μητσοτάκη, Κωνσταντίνου Αλ. Καραµανλή, Αντωνίου
Σαµαρά, Χαράλαµπου Αθανασίου, Σάββα Αναστασιάδη,
Ιωάννη Ανδριανού, Ιωάννη Αντωνιάδη, Μαρίας Αντωνίου, Φω-
τεινής Αραµπατζή, Άννας-Μισέλ Ασηµακοπούλου, Ελευθε-
ρίου Αυγενάκη, Γεωργίου Βαγιωνά, Μιλτιάδη Βαρβιτσιώτη,
Αποστόλου Βεσυρόπουλου, Κωνσταντίνου Βλάση, Γεωργίου
Βλάχου, Μαυρουδή (Μάκη) Βορίδη, Σοφίας Βούλτεψη, Ιωάν-
νη Βρούτση, Γεωργίου Γεωργαντά, Σπυρίδωνος- Αδώνιδος
Γεωργιάδη, Γεράσιµου Γιακουµάτου, Στέργιου Γιαννάκη, Βα-
σιλείου Γιόγιακα, Κωνσταντίνου Γκιουλέκα, Αθανασίου Δα-
βάκη, Νικολάου –Γεωργίου Δένδια, Χρίστου Δήµα, Αναστα-
σίου (Τάσου) Δηµοσχάκη, Αθανασίου Καββαδά, Νικήτα Κα-
κλαµάνη, Σταύρου Καλαφάτη, Κωνσταντίνου Καραγκούνη,
Άννας Καραµανλή, Κωνσταντίνου Αχ. Καραµανλή, Θεοδώρου
Καράογλου, Γεωργίου Καρασµάνη, Γεωργίου Κασαπίδη, Αν-
δρέα Κατσανιώτη, Κωνσταντίνου Κατσαφάδου, Συµεών
(Σίµου) Κεδίκογλου, Χρήστου Κέλλα, Νίκης Κεραµέως,
Όλγας Κεφαλογιάννη, Ιωάννη Κεφαλογιάννη, Βασιλείου Κι-
κίλια, Εµµανουήλ (Μάνου) Κόνσολα, Κωνσταντίνου Κοντογε-
ώργου, Κωνσταντίνου Κουκοδήµου, Γεωργίου Κουµουτσά-
κου, Δηµητρίου Κυριαζίδη, Γεωργίας Μαρτίνου, Ευαγγέλου
- Βασιλείου Μεϊµαράκη, Παναγιώτη (Νότη) Μηταράκη, Θεο-
δώρας (Ντόρας) Μπακογιάννη, Ευαγγέλου Μπασιάκου, Χρή-
στου Μπουκώρου, Αθανασίου Μπούρα, Βασιλείου Οικο-
νόµου, Νικολάου Παναγιωτόπουλου, Αικατερίνης Παπακώ-
στα - Σιδηροπούλου, Ιωάννη Πλακιώτακη, Ελένης Ράπτη, Μά-
ριου Σαλµά, Κωνσταντίνου Σκρέκα, Χρήστου Σταϊκούρα,
Δηµητρίου Σταµάτη, Γεωργίου Στύλιου, Κωνσταντίνου Τα-
σούλα, Κωνσταντίνου Τζαβάρα, Ιωάννη Τραγάκη, Κωνσταν-
τίνου Τσιάρα, Θεοδώρου Φορτσάκη, Μάξιµου Χαρακόπου-
λιου, και Κωνσταντίνου Χατζηδάκη, προς τον Υπουργό Δι-
καιοσύνης, σχετικά µε την πρωτοφανή κρίση στη δικαιοσύνη.

Τον λόγο θα έχει ο επερωτών Βουλευτής κ. Μαυρουδής
Βορίδης, αφού προηγουµένως ανακοινώσω τους Κοινοβου-
λευτικούς Εκπροσώπους, που έχουν ορίσει τα κόµµατα:

Από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Νικόλαος Δένδιας, από τον
ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Βασίλειος Τσίρκας, από τη Χρυσή Αυγή ο κ.
Ηλίας Κασιδιάρης, από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη ΠΑ-
ΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ ο κ. Θεόδωρος Παπαθεοδώρου, από το Ποτάµι
ο κ. Σπυρίδων Λυκούδης, από τους Ανεξάρτητους Έλληνες
ο κ. Βασίλειος Κόκκαλης, από την Ένωση Κεντρώων ο κ. Γε-
ώργιος-Δηµήτριος Καρράς. Από το Κοµµουνιστικό Κόµµα
δεν θα έχουµε Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο.

Κύριε Βορίδη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Υπάρχει µεγάλο θέµα µε τη δικαιοσύνη. Μεγάλη µερίδα

των δικαστών είναι εξαρτώµενοι –είναι η ευγενική διατύπω-
ση-, ενώ άλλοι ανήκουν στο παραδικαστικό του παρελθόντος
και του παρόντος. Είναι η µη ευγενική διατύπωση, η κανο-
νική. Τάδε έφη αναπληρωτής Υπουργός Υγείας Πολάκης
εχθές. 

Προτού συνεχίσω, κύριε Υπουργέ, θέλω να ακούσω την αν-
τίδρασή σας σε αυτό. Υπάρχει, πράγµατι, µεγάλο θέµα µε το
δικαστικό σώµα, µε τη δικαιοσύνη; Δεύτερον, µεγάλη µερίδα
δικαστών είναι εξαρτηµένοι και υπάρχει και παραδικαστικό
κύκλωµα του παρόντος και του παρελθόντος; Θέλω να
ακούσω την αντίδρασή σας. Είναι σηµαντικό για τη συνέχεια
της τοποθετήσεώς µου. Αν θέλετε, δεν είναι υποχρεωτικό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-
νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Θα σας

απαντήσω οπωσδήποτε, αλλά θέλετε τώρα; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Θα προτιµούσα τώρα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-

νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ό,τι πει ο
Πρόεδρος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Αν το δέχεστε,
κύριε Υπουργέ, βεβαίως.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Είναι στην ευχέρεια του κυρίου
Υπουργού, δεν είναι υποχρεωτικό αλλά εγώ θα ήθελα να
ακούσω την απάντησή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Βεβαίως.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Ο Κανονισµός το προβλέπει, στα-

µατήστε τον χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εφόσον το δέ-

χεται ο Υπουργός, ασφαλώς ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-

νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Το Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης και εγώ προσωπικά εµπιστευόµαστε την
ελληνική δικαιοσύνη και το επίπεδο της απονοµής της και
τους δικαστικούς λειτουργούς στη συντριπτική τους πλειονό-
τητα. Δεν υπάρχει κατηγορία λειτουργών πολιτικών, δικαστι-
κών, εκπαιδευτικών, µέσα στους οποίους να µην υπάρχουν
και εξαιρέσεις. Οι εξαιρέσεις είναι αυτές οι οποίες άλλωστε
ελέγχονται και θεσµικά και είναι γνωστό, εποµένως, ότι υπάρ-
χουν –βεβαιωµένο-, ώστε να µην έχουµε γενικότερες ανα-
σφάλειες.

Όσο απόλυτη είναι η εµπιστοσύνη µου στη δικαιοσύνη στο
σύνολό της, πρέπει να σας πω ότι εξίσου απόλυτη βεβαίως
είναι και η προσήλωσή µου στην ανάγκη της παρρησίας…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Παραιτήθηκε ο κ. Πολάκης;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-

νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Δεν έχω
υπ’ όψιν µου αυτή τη στιγµή. Βρίσκοµαι εδώ, δεν έχω επικοι-
νωνία ώστε να γνωρίζω κάτι τέτοιο. Εγώ απαντώ στον κ. Βο-
ρίδη επί του ερωτήµατος το οποίο έθεσε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Βεβαίως, κύριε Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-

νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Επανα-
λαµβάνω, λοιπόν, ότι η εµπιστοσύνη στη λειτουργία της δι-
καιοσύνης από την πλευρά του Υπουργείου Δικαιοσύνης
είναι πλήρης. Πρέπει να πω, βέβαια, ότι θεωρώ πολύ σηµαν-
τικό ατοµικό δικαίωµα και λειτούργηµα της δηµοκρατίας, να
προασπίζεται την παρρησία, η οποία µπορεί να προέρχεται
από πολίτη, µπορεί να προέρχεται από πολιτικό. Όποιος
ασκεί εξουσία, οποιαδήποτε εξουσία, οποιοδήποτε λειτούρ-
γηµα υπόκειται σε κριτική και στη συγκεκριµένη περίπτωση
των όσων είπε ο κ. Πολάκης, να πω ότι όσα είπε, όπως τα
άκουσα, δεν συνδέονται µε συγκεκριµένα πρόσωπα. Αυτό
µου θυµίζει τη διδασκαλία του δασκάλου του Γιάννη Μανω-
λεδάκη και δασκάλου πολλών από τους νοµικούς που βρί-
σκονται σε αυτή την Αίθουσα, ότι η περιύβριση έχει σηµασία
και οφείλει να ελέγχεται ποινικά, όταν αντανακλά σε συγκε-
κριµένα πρόσωπα τα οποία µπορούν να προσδιοριστούν,
οπότε µπορεί να αποτελεί δυσφήµηση ή εξύβριση. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Για το 181 λέτε, το παλιό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-

νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Της περιύ-
βρισης αρχής.

Στο πλαίσιο το 181 έλεγε ότι κατά τη γνώµη του, ουσία έχει
εκείνη η υποτιµητική διατύπωση η οποία αντανακλά σε συγ-
κεκριµένα πρόσωπα. Αν δεν αντανακλά είτε αποτελεί µια δή-
λωση χωρίς νόηµα –για να το πω κοµψά, ο ίδιος το είχε πει
µε οξύτατη έκφραση- είτε είναι µια θεσµική κριτική, στην
οποία οφείλεται κριτική µε επιχειρηµατολογία. 

Αυτά και ευχαριστώ πολύ που µου δώσατε τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε

και εµείς κύριε Υπουργέ.
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Κύριε Βορίδη, έχετε και πάλι τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως καταλαβαίνετε, εδώ δεν συζητάµε

για το εάν σε κάποιο σώµα, οποιοδήποτε σώµα, υπάρχουν
κάποιοι οι οποίοι είναι επίορκοι. Δεν λέει αυτό ο Αναπληρω-
τής Υπουργός. Λέει ότι γνωρίζει ότι υπάρχουν εξαρτηµένοι
δικαστές και γνωρίζει ότι υπάρχει παραδικαστικό κύκλωµα
στη δικαιοσύνη. Λέει µάλιστα –έχει και µια λύση γι’ αυτό- ότι
χρειάζεται νέο αίµα στους δικαστές. Να φύγουν αυτοί οι
κακοί –που τους ξέρει προφανώς- και να αντικατασταθούν,
υποθέτω µε τη γνωστή µεθοδολογία Πολάκη –την ξέρετε,
αυτή που παίρνεις και γράφεις το ποιοι θα πάνε στις µονάδες
εντατικής θεραπείας, θα αποφασίζει ο Υπουργός, φαντάζο-
µαι κάτι τέτοιο είχε στο µυαλό του-, και να πάνε νέοι δικα-
στές.

Προφανώς η απάντησή σας τον αφήνει οικτρά έκθετο.
Όµως το πολιτικό ζήτηµα παραµένει, διότι ένας Υπουργός -
δεν είναι ένας πολίτης που µιλά µε παρρησία και λέει και καµ-
µιά κουβέντα παραπάνω- ένα µέλος της Κυβερνήσεώς σας
έρχεται και λέει για τον δικό σας χώρο, τον χώρο ευθύνης
σας, ότι λειτουργούν παρακυκλώµατα και είναι εξαρτηµένοι
οι δικαστές, που πρέπει να αντικατασταθούν και εσείς έρχε-
σθε –ορθώς- και λέτε ότι εµείς τιµάµε και σεβόµαστε το δι-
καστικό σώµα και έχουµε απόλυτη εµπιστοσύνη και, προφα-
νώς, κακοί άνθρωποι µπορεί να υπάρχουν παντού αλλά δεν
συζητάµε γι’ αυτό. 

Όµως, εδώ υπάρχει ένα κορυφαίο ζήτηµα. Τι θα κάνει ο κ.
Πολάκης µετά ταύτα και τι θα ζητήσετε εσείς; Εγώ έχω ένα
περαιτέρω ερώτηµα. Μήπως ξέρει στ’ αλήθεια κάτι ο κ. Πο-
λάκης και πρέπει να του ζητήσουµε διευκρινήσεις; Μήπως να
µας πει τα ονόµατα του παραδικαστικού κυκλώµατος που
γνωρίζει; Μήπως να τον καλέσετε, για να ασκήσετε ενδεχο-
µένως και τις αρµοδιότητές σας, τις πειθαρχικές ή και τις
άλλες, µετά τις αποκαλύψεις για τα όσα ξέρει ο κ. Πολάκης;
Αφού τα ξέρει, εσείς έχετε πειθαρχική δικαιοδοσία απέναντι
στους δικαστές, να σας τα πει, να µας πει ποιοι συγκροτούν
το παραδικαστικό κύκλωµα, να ασκήσετε την πειθαρχική
δίωξη, την πειθαρχική αγωγή και να τους στείλετε κατηγο-
ρουµένους αυτούς, τους επίορκους δικαστές, που γνωρίζει
ο κ. Πολάκης. 

Όµως αν δεν σας πει, θα τον φωνάξει ο κύριος Πρωθυ-
πουργός να τον στείλει σπίτι του, για να µη θίγει µε αυτόν
τον βάναυσο τρόπο τη δικαιοσύνη και τη λειτουργία της αλλά
και εσάς; Διότι αν εποπτεύετε έναν χώρο ο οποίος είναι διε-
φθαρµένος και γνωρίζει ο συνάδελφός σας ότι είναι διεφθαρ-
µένος και εσείς δεν ενεργείτε, θίγει και εσάς. Θα γίνουν
αυτές οι ενέργειες; Τις περιµένουµε.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επερώτηση της
Νέας Δηµοκρατίας έρχεται στη σωστή στιγµή µε τις δηλώ-
σεις του κ. Πολάκη, γιατί δεν είναι αποκοµµένες, δεν είναι ξε-
κοµµένες και δεν είναι µόνες τους. Δεν είναι τυχαίες, είναι
προϊόν µιας συγκεκριµένης αντιλήψεως, η οποία έχει οδηγή-
σει τη δικαιοσύνη σε βαρύτατη κρίση.

Τι ζούµε όλο αυτό το χρονικό διάστηµα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι; Κύριε Υπουργέ, αναφερθήκατε προηγουµένως.
Έχουµε αποχή των δικηγόρων για έξι µήνες και από ό, τι µα-
θαίνω αυτή θα συνεχιστεί. Ακούω ότι ελήφθησαν αποφάσεις
στους περισσότερους δικηγορικούς συλλόγους και αναµέ-
νεται και απόφαση σήµερα της ολοµέλειας. Ακούγεται ότι θα
συνεχιστεί µέχρι τις 30/6. 

Έξι µήνες, λοιπόν, η χώρα είναι χωρίς δικαιοσύνη και γι’
αυτό δεν φταίνε οι δικηγόροι. Φταίνε αυτοί που δεν συζητούν
µαζί τους, φταίνε αυτοί που δεν τους ακούν, φταίνε αυτοί που
δεν λύνουν τα ζητήµατά τους, φταίνε αυτοί που αποφάσισαν
να τους πενταπλασιάσουν τις ασφαλιστικές εισφορές, φταίνε
αυτοί που αποφάσισαν να εξοντώσουν έναν ολόκληρο κλάδο.
Γυρνούν στον Υπουργό Δικαιοσύνης, που είναι ο προϊστάµε-

νός τους διοικητικά, και περιµένουν να δουν µια λύση και δεν
υπάρχει η παραµικρή παρέµβαση. Η δικαιοσύνη αφέθηκε
στην τύχη της. Οι δικηγόροι να συνεχίζουν την κινητοποίησή
τους απελπισµένοι. Το αντιλαµβάνεστε φαντάζοµαι αυτό. Ε-
λεύθεροι επαγγελµατίες, που για έξι µήνες δεν εργάζονται.
Καταλαβαίνετε την αγωνία, γιατί δεν είναι µια εύκολη από-
φαση αυτή για οποιονδήποτε, και για τα συνδικαλιστικά τους
όργανα αλλά και για καθέναν από αυτούς.

Οφείλω να σας πω ότι το πνεύµα των δικηγόρων, είναι
ακόµα πιο µπροστά από τα συνδικαλιστικά τους όργανα. Οι
ολοµέλειές τους, οι συνελεύσεις τους είναι πιο µαχητικές
από τα συνδικαλιστικά τους όργανα. Ουσιαστικά ζητούν επέ-
κταση της αποχής. Γιατί το κάνουν αυτό; Γιατί στην πραγµα-
τικότητα οι ρυθµίσεις εξοντώνουν απολύτως το δικηγορικό
λειτούργηµα.

Τι κάνει η Κυβέρνηση για το ζήτηµα αυτό; Παρακολουθεί
άπραγη, αδιάφορη έξι µήνες την χώρα να µην έχει δικαιο-
σύνη. Μετά ακούµε τον κύριο Πρωθυπουργό χθες το βράδυ,
να µας λέει τον ραγδαίο τρόπο, µε τον οποίο θα επιτευχθεί η
ανάπτυξη. Προφανώς δεν ζούµε όλοι στον ίδιο τόπο. 

Το δεύτερο, όµως, µεγάλο ζήτηµα, είναι η τεράστια σύγ-
κρουση η οποία µαίνεται αυτή τη στιγµή στο εσωτερικό της
δικαιοσύνης. Έχουµε πρωτοφανή πράγµατα! Η εισαγγελέας
εφετών, ανώτατη δικαστική λειτουργός, να καταγγέλλει Ανα-
πληρωτή Υπουργό για παρέµβαση σε συγκεκριµένο έργο και
στον συγκεκριµένο χειρισµό ποινικής δικογραφίας. Εν συνε-
χεία, η Πρόεδρος του Αρείου Πάγου να ασκεί πειθαρχική
δίωξη κατά της εισαγγελικής λειτουργού. Εν συνεχεία άλλος
εισαγγελικός λειτουργός να καταµηνύει πέντε εισαγγελείς
συναδέλφους του για τον χειρισµό αυτής της υποθέσεως. Εν
συνεχεία, ο ελεγχόµενος επιχειρηµατίας να καταµηνύει την
Πρόεδρο του Αρείου Πάγου αποδίδοντάς της βαρύτατες κα-
τηγορίες, ουσιαστικά δωροδοκίας ή απόπειρας δωροδοκίας,
και από την άλλη, βεβαίως, να αποκρούει ψευδή και συκο-
φαντικά η Πρόεδρος του Αρείου Πάγου αυτές τις καταγγε-
λίες. Είναι µια κατάσταση απερίγραπτη. 

Θα πει ο Υπουργός: Τι να κάνω εγώ; Μπορώ εγώ να παρέµ-
βω µέσα σε όλα αυτά; Μα η απάντηση είναι ότι αυτά έχουνε
µια αιτία. Για κάποιον λόγον συµβαίνουν. Ποια είναι η αιτία; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ΣΥΡΙΖΑ µάς έχει εξηγήσει
πολλές φορές το σχέδιο του σε αυτή την Αίθουσα, τη θεωρία,
την άποψή του για το πώς πάνε τα πράγµατα. Ποια είναι αυτή
η θεωρία; Η θεωρία λέει. Υπάρχει ένα διεφθαρµένο πολιτικό
σύστηµα, αυτό είναι το παλιό πολιτικό σύστηµα, τα παλιά
κόµµατα, το οποίο ταυτόχρονα είναι διασυνδεδεµένο µε ένα
διεφθαρµένο τραπεζικό σύστηµα και αυτό το διεφθαρµένο
τραπεζικό σύστηµα χρηµατοδοτεί διεφθαρµένα µέσα ενηµέ-
ρωσης, τα οποία µε τη σειρά τους στηρίζουν το διεφθαρµένο
πολιτικό σύστηµα. Είναι το «αµαρτωλό τρίγωνο» κατά ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

Όµως για να υπάρχει όπως αντιλαµβάνεστε η διαφθορά,
πρέπει να υπάρχουν επιλήψιµες πράξεις. Για να επαληθευτεί
η θεωρία του ΣΥΡΙΖΑ, πρέπει να φανεί ότι εδώ κάτι κακό έχει
γίνει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Έχω ακόµη ένα λεπτό. Θα χρειαστώ ίσως λίγο περισσό-
τερο, όχι πολύ.

Άρα, λοιπόν, τι χρειάζεται για να επαληθευτεί η θεωρία;
Χρειάζονται ποινικές καταδίκες, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι. Χρειάζεται να αχθούν υποθέσεις, στις οποίες από πριν
πρέπει να έχει κατασκευαστεί η απόφαση. Διότι φαντάζεστε
να είναι όλο αυτό το θεώρηµα, χωρίς από την άλλη µεριά να
υπάρχει µια ποινική καταδίκη, χωρίς να υπάρχει µια εµπλοκή
πολιτικού, χωρίς να υπάρχει µια σχέση που να αποδεικνύει
όλο αυτό το θεώρηµα; Χρειαζόµαστε ποινικές καταδίκες.

Εξ ου και οι δηλώσεις, εν προκειµένω, στη συγκεκριµένη
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δικογραφία, ότι αφαιρέθηκε η δικογραφία -αυτό χαρακτηρί-
στηκε ως δικαστικό πραξικόπηµα, θα σας πω εν συνεχεία-
από τον χειριστή για να πάει σε άλλο εισαγγελέα δήθεν πα-
ρανόµως.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Πότε; Προτού ασκηθεί η ποινική δίωξη. Πώς εγνώριζαν ότι

επρόκειτο να ασκηθεί ποινική δίωξη; Πώς εγνώριζαν ότι ο
ένας εισαγγελέας θα ασκήσει ποινική δίωξη, ενώ ο άλλος ει-
σαγγελέας δεν θα ασκήσει ποινική δίωξη;

Εδώ, λοιπόν, υπάρχει µια στρατευµένη θέση του ΣΥΡΙΖΑ,
που λέει ότι σε συγκεκριµένες ποινικές υποθέσεις, πρέπει να
πηγαίνουνε και να κρίνονται µε έναν ορισµένο τρόπο, που να
εξυπηρετεί το πολιτικό τους σχέδιο. Εξ ου και οι παρεµβά-
σεις στη δικαιοσύνη, εξ ου και η αναγκαιότητα οι δικαστές
να κρίνουν σύµφωνα µε αυτό που εξυπηρετεί το πολιτικό
σχέδιο του ΣΥΡΙΖΑ, εξ ου και το ότι όταν δεν κρίνουν, στοχο-
ποιούνται από τα φιλικά µέσα ενηµέρωσης του ΣΥΡΙΖΑ. 

Αυτό, όµως, κύριε Υπουργέ, είναι που έχει η δηµιουργήσει
το χάος στη δικαιοσύνη, διότι όταν γίνονται αυτές οι παρεµ-
βάσεις, προφανώς οι δικαστικοί λειτουργεί αµύνονται. Όταν
ξεκινάει αυτός ο κύκλος, προφανώς εν συνεχεία υπάρχουν
«καλοί» δικαστικοί λειτουργοί, που εξυπηρετούν το σχέδιο
του ΣΥΡΙΖΑ και «κακοί» δικαστικοί λειτουργοί που είναι µε την
αντίδραση. Αυτός ο διχασµός έχει σήµερα ποτίσει τη δικαιο-
σύνη και γι’ αυτό είστε απολύτως υπεύθυνοι.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ κι

εγώ, κύριε Βορίδη.
Τον λόγο έχει ο κ. Τζαβάρας για πέντε λεπτά, σύµφωνα µε

τον Κανονισµό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πράγµατι, θα σας αναφέρω µ’ αυτή την

επερώτηση τι ζητάµε από εσάς, προσωπικά από εσάς, που
είστε εγνωσµένης αξίας ακαδηµαϊκός, που είστε ένας άνθρω-
πος, που και σήµερα επιβεβαιώνετε µε τη δήλωση που κά-
νατε προηγουµένως την ευπρέπειά σας και κυρίως την προ-
σήλωσή σας στη λειτουργία του δηµοκρατικού πολιτεύµα-
τος, που πρέπει να είναι απαλλαγµένη από χυδαιότητες. Γιατί
µη µου πείτε ότι υπάρχουν σήµερα σ’ αυτή την Αίθουσα Βου-
λευτές, που δεν αισθάνονται ντροπή για τη δήλωση του κ.
Πολάκη. 

Σ’ αυτό το αντιδηµοκρατικό κρεσέντο χυδαιότητας οφείλει
ο ίδιος ο Πρωθυπουργός να βάλει επιτέλους ένα όριο, ένα
τέλος. Δεν είναι δυνατόν να δέχεται το δικαστικό σώµα συλ-
λήβδην τέτοιου είδους επιθέσεις, όταν είναι δεδοµένο ότι σ’
αυτές τις κρίσιµες ώρες, αν υπάρχει ένα τελευταίο καταφύ-
γιο για τον πολίτη είναι αυτό της δικαιοσύνης.

Αυτό, βέβαια, που ζητάµε µε την επερώτησή µας σήµερα,
είναι να πάρετε µέτρα για να ανορθώσετε το κύρος της δι-
καιοσύνης. Όταν µιλάµε για κύρος της δικαιοσύνης, κύριε
Υπουργέ, γνωρίζετε κάλλιον εµού ότι δεν µιλάµε για µια λέξη
µε πολύ αέρα και µηδέν περιεχόµενο. Το κύρος είναι το συµ-
βολικό κεφάλαιο που διαχειρίζεται ο Υπουργός της Δικαιο-
σύνης, είναι το συµβολικό κεφάλαιο που έχει να κάνει µε την
αυθεντία του ίδιου του κράτους. Γι’ αυτό και οι θεσµοί ανα-
θέτουν στον Υπουργό Δικαιοσύνης τη φύλαξη της Μεγάλης
Σφραγίδας του Κράτους. 

Άρα εσείς µε το κύρος που έχετε, θα πρέπει να ανταποκρι-
θείτε σ’ αυτή την υποχρέωση που προέκυπτε στα χρόνια της
ρωµαϊκής πολιτείας από τη λέξη «dignitas». Δυστυχώς οι χρό-
νοι και η χρήση αυτής της λέξης έχουν δώσει στη µετάφρασή
της, την έννοια της αξιοπρέπειας. Όµως αυτή η έννοια της
αξιοπρέπειας και από µια σειρά ιδεολογικές προσχώσεις που

υπέστη αυτή η έννοια στο διάβα των αιώνων, έφτασε σήµερα
να µη δηλώνει αυτό που αρχικά εδήλωνε. Τι εδήλωνε; Ότι ο
αξιωµατούχος είναι υποχρεωµένος, να αποφεύγει κάθε πρά-
ξη η οποία προσβάλλει το κύρος του αξιώµατός του. Ο φο-
ρέας του αξιώµατος πρέπει να κήδεται κυρίως του κύρους
και της αξίας αυτού που του εµπιστεύθηκε η πολιτεία. Δυ-
στυχώς κάθε άλλο παρά στις µέρες µας, κάτω από τη διακυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, βλέπουµε να συµβαίνει κάτι τέτοιο.
Γιατί; 

Πρώτο παράδειγµα αρνητικό και ανυπόφορο για κάθε δη-
µοκράτη, είναι η συµπεριφορά του κ. Παπαγγελόπουλου. Το
είπα και στη συνεδρίαση -ήσαστε παρών- της Επιτροπής Θε-
σµών και Διαφάνειας. Ένας Αναπληρωτής Υπουργός, που µε
βάση την υπ’ αριθµόν 14/2015 απόφαση του Πρωθυπουργού
έχει συγκεκριµένες αρµοδιότητες, µεταξύ των οποίων δεν πε-
ριλαµβάνεται καµµία επαφή µε το δικαστικό σώµα, που δεν
έχει καµµία δυνατότητα -µε βάση τις αρµοδιότητες που έχει-
να προΐσταται και να κατευθύνει τους δικαστές ή τους εισαγ-
γελικούς λειτουργούς, έφτασε στο σηµείο να µας κάνει ολό-
κληρη διδασκαλία στην επιτροπή αλλά και δηµοσίως να
αποφθέγγεται ότι υπάρχουν δικογραφίες οι οποίες «µυρί-
ζουν».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε να πάρω και τον χρόνο
της δευτερολογίας µου.

Μα δεν έχει κανένα δικαίωµα αυτός ειδικά, µε τις αρµοδιό-
τητες που έχει, ούτε καν να «µυρίζει» τις δικογραφίες. Γι’ αυ-
τό, λοιπόν, αυτό που κάνει ο κ. Παπαγγελόπουλος, είναι ότι
δεν κήδεται του αξιώµατός του και της ευπρέπειας και του
δηµοκρατικού τρόπου µε τον οποίον πρέπει να το υπηρετεί.

Από την άλλη πλευρά, υπάρχουν µια σειρά εκδηλώσεις
που προς αυτήν την κατεύθυνση τείνουν. 

Αυτά που συµβαίνουν σήµερα στον χώρο της δικαιοσύνης,
είναι προφανές ότι αποτελούν προϊόν µιας διχαστικής προ-
σπάθειας, που γίνεται για να οµαδοποιηθούν οι δικαστές, στο
πλαίσιο της λειτουργίας της πιο σηµαντικής λειτουργίας του
κράτους.

Είναι προφανές -και όλοι το ξέρουν- ότι γύρω από συγκε-
κριµένους πόλους δικαστικής λειτουργίας, δικαστικής εξου-
σίας, υπάρχει µια τάση οµαδοποίησης. Αυτή, µόνο µε µέτρα
συγκεκριµένα µπορεί να καταπολεµηθεί. Έχετε εσείς και το
κύρος θεωρώ αλλά και το ήθος να την καταπολεµήσετε, ως
σύµπτωµα κακής λειτουργία των θεσµών. Είναι προφανές και
αυτό απαιτούµε από εσάς. 

Θεωρώ, όµως, ότι η δυσκολία την οποία έχετε κι εσείς και
πολλοί άλλοι ευπρεπείς Υπουργοί αυτής της Κυβέρνησης,
προέρχεται από µια εγγενή αµηχανία στην οποία βρίσκεστε.
Γιατί ενώ το µυαλό σας είναι γεµάτο από αριστερές ιδέες και
µάλιστα αναχρονιστικού περιεχοµένου, καλείστε να υπηρε-
τήσετε φιλελεύθερους θεσµούς, µιας δηµοκρατίας που είναι
συντεταγµένη µε ένα Σύνταγµα που επιβάλλει έναν συγκε-
κριµένο τρόπο λειτουργίας και στην Κυβέρνηση και στον
Πρωθυπουργό αλλά και στα άλλα κρατικά όργανα. 

Δεν υπάρχει χειρότερη, πραγµατικά, στιγµή για έναν πο-
λίτη και για έναν αξιωµατούχο, να έχει στο µυαλό του πολλά
και να µην µπορεί να κάνει τίποτα. Είναι  αυτό που έγραψε
κάποτε και κάπου ο Ηρόδοτος: «Εχθίστη δε οδύνη εστί, των
εν ανθρώποισι αύτη, πολλά φρονέοντα µηδενός κρατέειν».
Δυστυχώς, αυτή είναι η περίπτωσή σας και λυπάµαι. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ,

κύριε Τζαβάρα. 
Τον λόγο θα έχει ο κ. Τασούλας για πέντε λεπτά. Θέλετε

να κάνετε χρήση και της δευτερολογίας σας για πέντε συν
τρία λεπτά; 
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Όχι κύριε Πρόεδρε, ευχαρι-
στώ. 

Κύριε Πρόεδρε, συζητούµε σήµερα επερώτηση σύσσωµης
της Κοινοβουλευτικής Οµάδος της Νέας Δηµοκρατίας, που
υπογράφει πρώτος ο Πρόεδρός της, κ. Μητσοτάκης, για την
πρωτοφανή κατάσταση στην οποία έχει περιέλθει επί των
ηµερών Σύριζα η δικαιοσύνη. 

Αντιλαµβάνοµαι, κύριε Υπουργέ Δικαιοσύνης, ότι οι λέξεις
«πρωτοφανής», «υποχώρηση», «επιδείνωση» έχουν υποστεί
µια κατάχρηση, ειδικά σε αυτήν την Αίθουσα και πιθανόν να
υπάρχει και έναν µιθριδατισµός στο άκουσµά τους και στον
ελληνικό λαό αλλά και στους συναδέλφους αυτής της Αιθού-
σης. Διορθώνω: «Στους κύριους και κυρίες Βουλευτές αυτής
της Αιθούσης». 

Υπάρχουν, όµως, σηµεία τα οποία καταδεικνύουν το πρω-
τοφανές της επιδείνωσης της δικαιοσύνης. Κατ’ αρχάς το
τρίπτυχο της κρατικής λειτουργίας δεν υφίσταται στη χώρα
µας εδώ και έξι µήνες. Το κράτος που δικαιοδοτεί δεν υπάρ-
χει σήµερα. 

Όπως ξέρετε, υπάρχει το κράτος που νοµοθετεί -κατεπει-
γόντως, αλλά νοµοθετεί- υπάρχει το κράτος που διοικεί –δι-
οικεί όπως διοικείτε, κακήν κακώς- υπάρχει και το κράτος που
δικαιοδοτεί, το οποίο εδώ και ένα εξάµηνο δεν υφίσταται λό-
γω της απεργίας των δικηγόρων και λόγω της αρνήσεώς σας
να συζητήσετε στοιχειωδώς για τα θέµατά τους, έχοντας
οδηγήσει σε ένα πρωτοφανές µάζεµα υποθέσεων, το οποίο
πάρα πολύ δύσκολα θα µπορέσει να εκτονωθεί, όταν αυτή η
απεργία κάποτε σταµατήσει. 

Είµαστε µπροστά σε ένα πρωτοφανές φαινόµενο, το οποίο
θα µπορούσε κάποιος να ερµηνεύσει µε πολλούς τρόπους.
Ο καλοπροαίρετος τρόπος είναι να ερµηνεύσει την κατά-
σταση στη δικαιοσύνη σαν µια αδυναµία, σαν µια απειρία,
σαν µια προσπάθεια, όπως το περιέγραψε ο κ. Τζαβάρας, να
υλοποιήσετε απόψεις οι οποίες ήταν περιθωριακές και από
πλευράς απηχήσεως ίσαµε τώρα, αλλά και από πλευράς λο-
γικής, για να τις εφαρµόσετε στην πράξη. Όπως ξέρετε:
«Άλλα λεν’ τα γράµµατα και άλλα λεν’ τα πράγµατα». 

Συντάσσοµαι µε µια άλλη περισσότερο απογοητευτική, πε-
ρισσότερο καταθλιπτική αντίληψη, η οποία λέει ότι και στον
χώρο της δικαιοσύνης ενεργείτε µε καθεστωτικό τρόπο και
το αποδεικνύουν αυτά τα κρούσµατα επέµβασης στη δικαιο-
σύνη και αυτή η κατάχρηση της πειθαρχικής σας εξουσίας,
αλλά και όλες αυτές οι ιστορίες που δεν είναι τυχαίες ούτε
παρορµητικές, που και σε εσάς προκαλούν αµηχανία, του κ.
Παπαγγελόπουλου ή του κ. Πολάκη, που ο καθένας µε το
στυλ του οµιλεί για κυκλώµατα, για δικαστές οι οποίοι είναι
ενταγµένοι σε έναν παρακρατικό µηχανισµό και ζητούν αίµα
-προφανώς πολιτικών, ίσως και του κ. Πολάκη, του οποίου
ήρθη η ασυλία χθες και αισθάνεται ότι ζητάνε το αίµα του,
επειδή ήρθη η ασυλία του για παρανοµίες τις οποίες έκανε
ως δήµαρχος. 

Όλα αυτά, λοιπόν, εντάσσονται σε µια καθεστωτική αντί-
ληψη η οποία θέλει να συντηρήσει το µοναδικό επιχείρηµα
το οποίο έχετε ως ΣΥΡΙΖΑ και το µοναδικό επιχείρηµα το
οποίο σας ανέβασε από το περιθώριο της πολιτικής ζωής εις
τη διακυβέρνηση. Και αυτό το επιχείρηµα είναι το άχτι, είναι
το µένος, είναι η αγανάκτηση, είναι ο θυµός του ελληνικού
λαού. 

Ο ελληνικός λαός –επαναλαµβάνω- επί είκοσι χρόνια τον
Συνασπισµό τον τοποθετούσε στο 3% µε 4%. Όταν ο ελληνι-
κός λαός υπέστη τις πρωτοφανείς κακουχίες της οικονοµικής
κρίσης και απεφάσισε να ξεσπάσει µε οργή και παράπονο και
αγανάκτηση, ο ΣΥΡΙΖΑ ανέβηκε στο 36%.

Συµφωνώ περιέργως µε τον κ. Τσίπρα στο γεγονός ότι ο
ελληνικός λαός δεν τρώει κουτόχορτο. Δεν έτρωγε κουτό-
χορτο, όταν σας έβαζε στο 3% και 4% και τώρα που απεφά-
σισε να σας ανεβάσει στην εξουσία, το έκανε γιατί είχε γεµί-

σει άχτι για εµάς. Δεν είχε γεµίσει εκτίµηση για εσάς. 
Η διατήρηση αυτής της ψυχολογικής κατάστασης του ελ-

ληνικού λαού έχει µοιραστεί σε κάθε Υπουργό. 
Το χρέος του τοµέα της Δικαιοσύνης είναι να συντηρήσει

το άχτι του ελληνικού λαού για το λεγόµενο «παλιό σύστηµα»
µέσω σκευωριών. Οι σκευωρίες δεν επιτυγχάνονται εύκολα.
Επιτυγχάνονται µε διαβολή, µε συκοφαντία. Επιτυγχάνονται
µε απόπειρα καθυπόταξης της δικαιοσύνης. Πρέπει να υπάρ-
ξει µια θεσµική απόδειξη ότι το προγενέστερο πολιτικό σύ-
στηµα είναι φαύλο και διεφθαρµένο. 

Καθήκον, λοιπόν, του Υπουργείου Δικαιοσύνης δεν είναι η
εξυγίανση της δικαιοσύνης, δεν είναι η επιτάχυνση της δι-
καιοσύνης, δεν είναι η ενίσχυση του αισθήµατος δικαιοσύνης
που έχει ο ελληνικός λαός, αλλά καθήκον του είναι να χτίσει
σκευωρίες οι οποίες συντηρούν και επιβεβαιώνουν τον θυµό
και την οργή του ελληνικού λαού. 

Όλα αυτά, όµως, είναι κοµµατικά παιχνίδια πάνω σε ιερούς
θεσµούς, σε θεσµούς που εµπιστεύεται ο ελληνικός λαός. 

Και σήµερα αυτόκλητος µάρτυς υπεράσπισης της επερώ-
τησης της Νέας Δηµοκρατίας έρχεται ο ανεκδιήγητος Υ-
πουργός Υγείας, για να αποδείξει, µε τη συµπεριφορά του
και την αµηχανία στην οποία σας οδήγησε, ότι αντιλαµβάνε-
στε τους θεσµούς –και τους υπέρτατους, όπως η δικαιοσύνη-
µόνο εν σχέσει µε τον διχασµό και την καλλιέργεια µένους. 

Κύριε Υπουργέ, δεν είµαι βέβαιος ότι η πράγµατι πιο ήρεµη
και πιο εµπεριστατωµένη αντίληψη την οποία δείχνετε να
έχετε για τα πράγµατα δεν κρύβει µέσα της άλλες αντιλή-
ψεις. Εύχοµαι η αµηχανία σας να είναι µεγαλύτερη από την
προσπάθειά σας να ελέγξετε τη δικαιοσύνη και να χτίσετε
σκευωρίες. Και εύχοµαι την αµηχανία σας να διαδεχθεί η αν-
τίδρασή σας. 

Εγώ στη θέση σας, κύριε Υπουργέ Δικαιοσύνης, θα έκανα
σήµερα κάτι πιο µεγαλειώδες από το να περιµένουµε να πα-
ραιτηθεί ο κ. Πολάκης. Θα παραιτούµην εγώ ο ίδιος ως κα-
θηγητής της Νοµικής έναντι όλων αυτών που η Κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ και οι «Πολάκηδες» απεργάζονται εις βάρος της δι-
καιοσύνης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ,

κύριε Τασούλα. 
Ορίστε, κύριε Αθανασίου, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά

για να πρωτολογήσετε. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση για

την κατάσταση στην οποία βρίσκεται η ελληνική δικαιοσύνη
µε αφορµή την επίκαιρη επερώτηση που κατέθεσε η Νέα Δη-
µοκρατία είναι απολύτως αναγκαία. Και είναι απολύτως ανα-
γκαία –τολµώ να πω- εδώ και αρκετό καιρό. Γι’ αυτό και εµείς
θέσαµε το θέµα -ως οφείλαµε- πρώτα στην Επιτροπή Θε-
σµών και Διαφάνειας. 

Εν τούτοις, οι συζητήσεις που έλαβαν χώρα στην επιτροπή
όχι µόνο δεν καθησύχασαν τις ανησυχίες µας αλλά τις επέ-
τειναν. Και γι’ αυτόν τον λόγο η κατάθεση της επίκαιρης επε-
ρώτησης που οδήγησε στη σηµερινή συζήτηση ήταν για εµάς
µονόδροµος αλλά και πράξη ευθύνης. 

Πολύ περισσότερο σήµερα, κύριε Υπουργέ, καθίσταται
πλέον πιο επίκαιρη και αναγκαία, µετά τις δηλώσεις του κ.
Πολάκη, τις οποίες ζητώ η Βουλή να καταδικάσει. 

Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι και εσείς µπορείτε να πάρετε
πρωτοβουλία, ούτως ώστε να καταδικαστούν οι δηλώσεις
του κ. Πολάκη, οι οποίες προσβάλλουν τη λειτουργία του πο-
λιτεύµατός µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας καλώ να αναλογιστείτε
σε ποιο σηµείο βρισκόµαστε αυτήν τη στιγµή στον χώρο της
δικαιοσύνης.

Έχει προηγηθεί ήδη η εξάµηνη, περίπου, αποχή των δικη-
γόρων από τα καθήκοντά τους. Ανέπτυξε και ο κ. Βορίδης
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ποιες είναι οι δυσµενείς συνέπειες για τον ελληνικό λαό και
την απονοµή της δικαιοσύνης όσον αφορά τους πολίτες. Η
αποχή αυτή έχει παραλύσει ολοκληρωτικά τη δικαιοσύνη.
Εκατοντάδες χιλιάδες υποθέσεις έχουν πάει πίσω. Θα χρει-
αστούν χρόνια για να επανέλθει η οµαλότητα στους ρυθµούς
απονοµής της. 

Και φυσικά η ευθύνη για την κατάσταση αυτήν δεν βαραί-
νει κανέναν άλλον εκτός από την Κυβέρνηση. Η παρατετα-
µένη αποχή τούς έχει διαλύσει οικονοµικά και βρίσκονται
πράγµατι πλέον σε απόγνωση. Οι δικηγόροι καταβάλλονται
συνεχώς από το άγχος της δικής τους επιβίωσης και της οι-
κογένειάς τους. 

Η αλήθεια, όµως, είναι ότι τα θεσµικά ατοπήµατα στον χώ-
ρο της δικαιοσύνης ξεκίνησαν νωρίς, από την εποχή της δή-
θεν περήφανης διαπραγµάτευσης και του δηµοψηφίσµατος
- παρωδία, στο οποίο οδηγήσατε τη χώρα. 

Ξηµερώµατα της 29ης Ιουνίου, ταυτόχρονα µε τις διεργα-
σίες για το δηµοψήφισµα, η Κυβέρνηση καταργεί τη συνήθη
τακτική των προηγούµενων κυβερνήσεων, οι οποίες τηρού-
σαν την επετηρίδα στα ανώτατα δικαστήρια, και πραγµατο-
ποιεί µία άνευ προηγουµένου βουτιά σε αυτήν, προκειµένου
να καταλήξει στο διορισµό της κ. Θάνου ως Προέδρου του
Αρείου Πάγου. 

Όσοι παρατηρούν τα τεκταινόµενα στον χώρο της δικαιο-
σύνης, γνώριζαν πως η συγκεκριµένη τοποθέτηση ήταν από
καιρό προαποφασισµένη, καθώς η κ. Θάνου µόνο αµερόλη-
πτη δεν υπήρξε έναντι των πολιτικών δυνάµεων της χώρας
κατά τη θητεία της ως Πρόεδρος της Ένωσης Δικαστών και
Εισαγγελέων, µε αποκορύφωµα την αλήστου µνήµης επι-
στολή στον Ζαν Κλοντ Γιουνκέρ. 

Μάλιστα και παρ’ ότι η σχετική ανάγκη διορισµού προ-
έδρων υπήρχε και για τα υπόλοιπα ανώτατα δικαστήρια της
χώρας, δεν εξηγήθηκε ποτέ από την Κυβέρνηση γιατί έπρεπε
να οριστεί Πρόεδρος του Αρείου Πάγου λίγο πριν το δηµο-
ψήφισµα ούτε γιατί δεν υπήρχε η αντίστοιχη ανάγκη και στα
υπόλοιπα ανώτατα δικαστήρια, αφού ταυτόχρονα, δηλαδή
στις 30 Ιουνίου του 2015, έµειναν κενές οι θέσεις των Προ-
έδρων του Συµβουλίου της Επικρατείας και του Ελεγκτικού
Συνεδρίου αλλά και οι θέσεις των αντιπροέδρων των ανωτά-
των δικαστηρίων. 

Και δεν έφτανε µόνον αυτό, αλλά κατά τις προαγωγές πα-
ραλείψατε σαράντα επτά ανώτατους δικαστικούς λειτουρ-
γούς που κοσµούν τη δικαιοσύνη –ναι, κύριοι συνάδελφοι-,
σαράντα επτά δικαστικούς λειτουργούς, οι οποίοι πράγµατι
κοσµούν µε τη ζωή και το έργο τους την ελληνική δικαιοσύνη.

Σε κάθε περίπτωση, γιατί επιλέξατε µόνον Πρόεδρο του
Αρείου Πάγου; Θα σας πω εγώ το γιατί. Για να προεδρεύει –
προσέξτε, όχι για να γίνει Πρωθυπουργός- στο Ανώτατο Δι-
καστήριο του άρθρου 101 του Συντάγµατος, το οποίο, µετα-
ξύ των άλλων, έχει την αρµοδιότητα να κρίνει το κύρος και
τα αποτελέσµατα του δηµοψηφίσµατος, εν όψει του ότι όσον
αφορά το κύρος υπήρχαν βασικές ενστάσεις ότι δεν µπορεί
να γίνει δηµοψήφισµα για δηµοσιονοµικά θέµατα σύµφωνα
µε το Σύνταγµα, αλλά και εν όψει των αποτελεσµάτων, τα
οποία δεν εφαρµόστηκαν ποτέ, αφού ο ελληνικός λαός είπε
«όχι» στα µέτρα των 8 δισεκατοµµυρίων ευρώ και δεν συνέβη
τίποτα. 

Τόσο ο οµιλών όσο και οι προκάτοχοί µου, ο κ. Ρουπακιώ-
της και ο κ. Παπαϊωάννου -λέω για τους αµέσως προηγούµε-
νους- αλλά και παλαιότερα ο κ. Δένδιας, σεβαστήκαµε την
αρχαιότητα των δικαστικών λειτουργών, γιατί θέλαµε να δια-
φυλάξουµε το κύρος της δικαιοσύνης σε µια δύσκολη πε-
ρίοδο για τη χώρα, που όλα ετίθεντο υπό δοκιµασία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα πάρω λίγο χρόνο από τη δευτερολογία
µου.

Θέλαµε τους δικαστές µας να νιώθουν ασφαλείς και αδέ-
σµευτοι από τις επιλογές της Κυβέρνησης, της οποιασδή-
ποτε κυβέρνησης. Σας λέω όµως ότι οι Έλληνες δικαστές δεν
τροµοκρατούνται και δεν είναι διατεθειµένοι να είναι αρεστοί
σε καµµία πολιτική εξουσία. Ματαιοπονείτε, λοιπόν, εάν ευελ-
πιστείτε στη χειραγώγησή τους. 

Αυτή δυστυχώς ήταν µόνο η αρχή του κακού, η αρχή µιας
σειράς ηχηρών παρεµβάσεων στον τοµέα της δικαιοσύνης.
Λίγους µήνες αργότερα η κυρία Πρόεδρος του Αρείου Πά-
γου, όπως και οι υπόλοιποι πρόεδροι των ανωτάτων δικαστη-
ρίων, αποκτούν για πρώτη φορά στα χρονικά και τον πειθαρ-
χικό έλεγχο, µε τροπολογία σε άσχετο νοµοσχέδιο. Στις
σοβαρές αιτιάσεις του συνόλου της Αντιπολίτευσης, που επι-
σήµανε τους κινδύνους και κραύγαζε ότι δεν είναι δυνατόν
αυτός που προάγει τους δικαστές να τους ελέγχει και πει-
θαρχικά, η Κυβέρνηση στις αιτιάσεις µας αυτές απαντήσατε
µε µισόλογα. Η τροπολογία, όµως, ψηφίστηκε.

Όλοι τότε ευλόγως αναρωτηθήκαµε για τη σκοπιµότητα
της διάταξης αυτής. 

Μην ισχυριστείτε ότι ο ασκών την πειθαρχική δίωξη, όταν
την ασκήσει, δεν µπορεί να συµµετέχει στο ανώτατο δικα-
στικό συµβούλιο για να κρίνει τους δικαστές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Γιατί όταν το Υπουργικό Συµβούλιο, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συνέρχεται για να αποφασίσει τον Πρόεδρο του
Ανωτάτου Δικαστηρίου, γνωρίζει εκ προοιµίου ότι αυτός θα
είναι και το ανώτατο πειθαρχικό όργανο. 

Σύντοµα διαφάνηκε, λοιπόν, ότι τίποτα δεν ήταν τυχαίο. 
Ήρθε η υπόθεση Τσατάνη, στην οποία η εισαγγελικός λει-

τουργός προέβη ευθέως σε καταγγελία κατά του Αναπλη-
ρωτή Υπουργού Δικαιοσύνης, για παρέµβαση στο έργο της
και µε απειλές εναντίον της. Πρόκειται για µοναδική ενέργεια
στα χρονικά, για την οποία µόνο πειστικές δεν µπορούν να
θεωρηθούν οι εξηγήσεις που δόθηκαν από τον κ. Παπαγγε-
λόπουλο στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας. Αντιθέτως,
από την εν γένει στάση του µάλλον περισσότερα ερωτηµα-
τικά εγείρονται παρά καθησυχάζονται οι όποιες ανησυχίες. 

Ταυτόχρονα, αποφασίστηκε -όλως τυχαίως!- πειθαρχική
έρευνα σε βάρος της καταγγέλλουσας εισαγγελέως για την
ίδια υπόθεση. Ποιος ανέλαβε τη σχετική έρευνα, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι; Μα, φυσικά η ίδια η Πρόεδρος του Α-
ρείου Πάγου, κατά της οποίας υποβλήθηκε αίτηση εξαίρε-
σης, η οποία βέβαια –προσέξτε, αυτό είναι πολύ σοβαρό,
κύριε Υπουργέ, και αποτελεί δικονοµική εκτροπή, η οποία δεν
έχει αναδειχθεί- υπό τον φόβο της γενικότερης κατακραυ-
γής, τι κάνει; Αντί να εισάγει την αίτηση εξαιρέσεως στο αρ-
µόδιο συµβούλιο, για να κριθεί η βασιµότητά της, χρεώνει
την υπόθεση σε Αντιπρόεδρο του Αρείου Πάγου. Ενώ αν ή-
ταν σίγουρη για τις ενέργειές της, έπρεπε να αφεθεί στην
κρίση του συµβουλίου, να κρίνει αν νοµίµως διενεργεί τον
συγκεκριµένο πειθαρχικό έλεγχο.

Και φθάσαµε στις σχετικά πρόσφατες εξελίξεις. Για πρώτη
φορά στην ιστορία, τουλάχιστον εξ όσων γνωρίζω, δηµοσίως
καταγγέλλεται και µηνύεται Πρόεδρος του Αρείου Πάγου για
απόπειρα εκβίασης και δωροληψία. Και εξηγούµαι, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι. Δεν υιοθετώ τις καταγγελίες, για να εξη-
γούµεθα. Και κανείς δεν είναι σε θέση να γνωρίζει τι ακριβώς
συνέβη. 

Όµως, διερωτώµαι τι πραγµατικά θα είχε συµβεί, αν επί της
προηγούµενης κυβερνήσεως, τότε που ο ΣΥΡΙΖΑ επεδείκνυε
σε κάθε δυνατή ευκαιρία το δικό του ηθικό πλεονέκτηµα, κα-
ταγγελλόταν επωνύµως για σοβαρά αδικήµατα ανώτατος δι-
καστικός για χάρη του οποίου διενεργήθηκε βαθιά βουτιά
στην επετηρίδα. Είναι βέβαιο ότι θα είχε προκληθεί σάλος και
δικαίως, ενδεχοµένως.
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Σήµερα, όµως, η Κυβέρνηση λειτουργεί σαν η καταγγελία
να µην έγινε ποτέ, ως ένα ασήµαντο ζήτηµα που θα έπρεπε
να απασχολεί µόνο τις υποσηµειώσεις των εφηµερίδων. 

Την ίδια στιγµή, βεβαίως, ως αντίβαρο, προαναγγέλλονται
από τον φίλα προσκείµενο στην Κυβέρνηση Τύπο οι διώξεις
κατά ανωτάτων δικαστικών λειτουργών, µεταξύ των οποίων
και της απερχόµενης εισαγγελέως του Αρείου Πάγου, ύστε-
ρα από δική σας παραγγελία, κύριε Υπουργέ. Αναρωτιέµαι,
άραγε, ποιος θα διενεργήσει αυτόν τον πειθαρχικό έλεγχο.
Ελπίζω όχι η πειθαρχικά προϊστάµενη Πρόεδρος του Αρείου
Πάγου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτήν τη στιγµή που οι Έλ-
ληνες πολίτες περισσότερο από ποτέ χρειάζονται µια δικαιο-
σύνη αµερόληπτη και λειτουργική, αυτή πλέον έχει περιέλθει
σε µια κατάσταση που δεν έχει απαντηθεί στο παρελθόν.
Είναι, δηλαδή, λειτουργικά παράλυτη και θεσµικώς σοβαρά
υποβαθµισµένη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Παρουσιάζει γενικότερα µια εικόνα διάλυσης και αποσύν-
θεσης. Το κυριότερο, όµως, είναι ότι βάσιµα καλλιεργείται η
αίσθηση πως υπάρχει σχεδόν χειραγώγηση της δικαιοσύνης
από την εκτελεστική εξουσία, προκειµένου να εξυπηρετη-
θούν οι πολιτικές σκοπιµότητες της τελευταίας.

Πρέπει να γνωρίζετε, όµως, ότι οι Έλληνες δικαστικοί λει-
τουργοί ούτε χειραγωγούνται ούτε τροµοκρατούνται, γιατί
µε τις µέχρι τώρα ρυθµίσεις που µε αγώνες πετύχαµε, σε κα-
θεστώς ανεξαρτησίας που το ίδιο το Σύνταγµα τούς εξασφα-
λίζει, νιώθουν ασφαλείς και ανεξάρτητοι να υπηρετούν τα
δίκαια των πολιτών και το κράτος δικαίου.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Ελευθέ-
ριος Βενιζέλος έλεγε ότι η δικαιοσύνη είναι ευαίσθητη όπως
η πεταλούδα, που όταν την πιάνεις στα χέρια σου, δεν µπορεί
να ξαναπετάξει. Ας βοηθήσουµε όλοι να κάνουµε την πετα-
λούδα να ξαναπετάξει!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ κι

εγώ. Μιλήσατε για πέντε συν τέσσερα λεπτά, κύριε Αθανα-
σίου.

Τον λόγο έχει ο κ. Γεωργαντάς. Θα κάνετε χρήση της δευ-
τερολογίας σας; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Μόνο της πρωτολογίας µου,
κύριε Πρόεδρε. Θα µιλήσω για πέντε λεπτά, θα είµαι ακρι-
βής.

Κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης, χθες ένα µέλος της Κυ-
βέρνησής σας κατέδειξε κατ’ ελάχιστον ως ανεπαρκέστατον
για την άσκηση των καθηκόντων τα οποία ο Πρωθυπουργός
σας ανέθεσε. Έχοντας την ευθύνη εύρυθµης λειτουργίας
όλων των χώρων της δικαιοσύνης, επιτρέψατε, κατά τον Υ-
πουργό σε δηµόσιο λόγο του, την ύπαρξη παραδικαστικών
κυκλωµάτων και το φαινόµενο να υπάρχουν εξαρτηµένοι δι-
καστές. Αυτήν την αναφορά την έκανε µέλος της Κυβερνή-
σεως, µε το οποίο θα κληθείτε να καθίσετε δίπλα στο επό-
µενο Υπουργικό Συµβούλιο. 

Νοµίζω, κύριε Υπουργέ, όπως σωστά αναφέρθηκε από
τους προλαλήσαντες, ότι σήµερα είναι µια µεγάλη µέρα και
για τη δικαιοσύνη και για εσάς. Έχουµε την Ένωση Δικαστών
και Εισαγγελέων, η οποία µε δήλωσή της κάνει έκκληση προς
τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας ως εγγυητή του πολιτεύµα-
τος να παρέµβει γι’ αυτήν τη δήλωση την οποία έγινε. Η Ένω-
ση Δικαστών και Εισαγγελέων µιλάει για θεσµική εκτροπή.
Εσείς παραδέχεστε ότι αυτό το οποίο δηλώθηκε δεν είναι
αληθές, κάτι που βεβαίως θέλουµε να πιστεύουµε όλοι, αυτό
θέλει να πιστεύει ο ελληνικός λαός. 

Εάν σήµερα δεν αναληφθούν εκείνες οι ευθύνες που πρέ-
πει από όλους όσους έχουν τη θεσµική υποχρέωση να το

πράξουν, αύριο ο κάθε δικαστής που θα ανεβαίνει στην έδρα
για να δικάσει, θα έχει τη δικαιολογία να απευθύνει τον χα-
ρακτηρισµό του εξαρτηµένου στον λαό που θα βρίσκεται εκεί
για όποια υπόθεσή του, καθώς νοµιµοποιείται πλέον να το
πει ο οποιοσδήποτε, αφού το είπε ο Υπουργός της Κυβέρνη-
σης. 

Καταλαβαίνετε σε τι κατάσταση θα περιέλθει το Δικαστικό
Σώµα; Καταλαβαίνετε σε τι αναξιοπιστία, ανυποληψία και έλ-
λειψη οποιασδήποτε εγγυήσεως για την εύρυθµη λειτουργία
της δικαιοσύνης θα περιέλθουµε, αν αφήσουµε αυτήν την κα-
τάσταση σήµερα ως έχει, ως µια απλή δήλωση ενός γραφι-
κού Υπουργού; 

Είναι µέλος της Κυβερνήσεως και αύριο θα καθίσετε δίπλα
του. Νοµίζω, λοιπόν, ότι αυτό το ζήτηµα θα πρέπει να λυθεί
άµεσα σήµερα. Τον τρόπο τον ξέρετε εσείς, τον ξέρει ο Πρω-
θυπουργός. Διότι δεν νοµίζω ότι τον ξέρει ο κ. Πολάκης. Άρα,
έχετε υποχρέωση σήµερα να το πράξετε. 

Αν διαβάσετε την επίκαιρη ερώτηση που κατατέθηκε από
τα µέλη της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρα-
τίας για τη δικαιοσύνη, βλέπετε πραγµατικά για ποιον λόγο
κατατέθηκε. Δεν θέλουµε να δηµιουργήσουµε ζητήµατα. Δεν
πρέπει να ασχολούµαστε µε τα ζητήµατα της δικαιοσύνης.
Όµως, πράγµατι µερικά πράγµατα έγιναν για πρώτη φορά. 

Σ’ αυτά, λοιπόν, που αναφέρουµε στην επίκαιρη ερώτηση
ότι έγιναν για πρώτη φορά και τα οποία αποτελούν πολύ σο-
βαρούς λόγους για να µας κάνει να ανησυχούµε για τις πα-
ρεµβάσεις στον χώρο της δικαιοσύνης, ήρθε να προστεθεί
και η χθεσινή δήλωση και να επιβεβαιώσει, δυστυχώς, το πε-
ριεχόµενο της επίκαιρης ερώτησής µας. Και τώρα πια η δυ-
νατότητα, η ευθύνη και η αναγκαιότητα είναι σε εσάς, για να
πράξετε τα δέοντα. 

Κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης, ο δικηγορικός κόσµος
κατά βάση, αλλά γενικότερα ο νοµικός κόσµος, έχει την αί-
σθηση ότι είστε µεν στο Υπουργείο, αλλά έχετε περισσότερο
την ιδιότητα -θα µου επιτρέψετε να πω- του παρατηρητή των
γεγονότων και των εξελίξεων. Έχετε αφήσει σε άλλους ρό-
λους οι οποίοι δεν τους ανήκουν. Όµως, οι ρόλοι αυτοί οδη-
γούν ουσιαστικά σε παρεµβάσεις στη δικαιοσύνη. Ακόµα και
οι δηλώσεις του ίδιου του Πρωθυπουργού από το Βήµα της
Βουλής, µε τις οποίες προαναγγέλλονται διώξεις, είναι θε-
σµικά ατοπήµατα.

Έχετε αφήσει τον Αναπληρωτή Υπουργό να παρεµβαίνει
σε ζητήµατα που δεν θα έπρεπε και δίνετε την εντύπωση ότι
απλά παρατηρείτε τα γεγονότα. Είστε ο αρµόδιος, είστε ο
υπεύθυνος και έχετε την υποχρέωση να τελειώσετε όλα αυτά
τα ζητήµατα τα οποία δηµιουργούν ένα πολιτικό πεδίο και
ένα πολιτικό πλαίσιο, το οποίο θα επιτρέψει, δυστυχώς,
αύριο τη δυνατότητα παρεµβάσεων και τη δηµιουργία κλίµα-
τος, όπου πλέον ο κάθε δικαστής θα αισθάνεται ανασφαλής
και ακάλυπτος. 

Αυτό, λοιπόν, θα πρέπει σήµερα να το τελειώσετε. Όχι
µόνο το γεγονός που συνέβη χθες, αλλά όλα όσα έχουν προ-
ηγηθεί µε ξεκάθαρες δηλώσεις, µε ξεκάθαρες πρωτοβουλίες
σας και µε µια ξεκάθαρη στάση, την οποία απαιτεί όχι µόνο
ο νοµικός κόσµος αλλά όλος ο ελληνικός λαός. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε,

κύριε Γεωργαντά.
Παρακαλώ, κύριε Τραγάκη, έχετε τον λόγο. Θα κάνετε

χρήση της δευτερολογίας σας;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. Θα κάνω

χρήση της δευτερολογίας µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ωραία, σας α-

κούµε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν

είχαµε υποβάλει σαν Νέα Δηµοκρατία σήµερα την επίκαιρη
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επερώτησή µας, ασφαλώς και δεν θα ήταν αυτό το κείµενο.
Το κείµενο αυτό θα είχε περιβληθεί και µε αυτά τα οποία συ-
νέβησαν εχθές, µετά τις δηλώσεις του Αναπληρωτή Υπουρ-
γού Υγείας του κ. Πολάκη.

Δεν θα τις επαναλάβω αλλά θα ήθελα να σας ρωτήσω ευ-
θέως, κύριε Υπουργέ, διότι το πήγατε γύρω-γύρω. Αυτά που
είπατε για τους Έλληνες δικαστές στη συντριπτική τους πλει-
οψηφία τα έχουµε πει και στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφά-
νειας. Θα σας διαβάσω τι ακριβώς είχα πει εγώ τότε και το
είχατε και εσείς επικροτήσει: «Θα πρέπει οι Έλληνες δικα-
στές, που στη συντριπτική τους πλειοψηφία ασκούν το λει-
τούργηµά τους µε ακεραιότητα και σοβαρότητα, έχοντας
πλήρη συναίσθηση των καθηκόντων τους, να αισθάνονται
ασφαλείς, µακριά από εξωγενείς παράγοντες και πιέσεις,
από οπουδήποτε και αν προέρχονται.»

Ευθέως, αν καταδικάζετε τις δηλώσεις του κ. Πολάκη, δεν
έχετε θέση στην ίδια Κυβέρνηση. Εκτός του ότι η ευθύνη της
Κυβέρνησης είναι συλλογική και η συλλογική ευθύνη της Κυ-
βέρνησης αντανακλάται πρώτα στον Πρόεδρο της Κυβέρνη-
σης, στον Πρωθυπουργό.

Ρωτάµε ευθέως τον κ. Τσίπρα: Μπορεί να υπάρξει από σή-
µερα Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, µε Αναπληρωτή Υπουργό Υγείας
τον κ. Πολάκη; 

Ως αρµόδιος Υπουργός -λυπάµαι που το λέω, ξέρετε ότι
και στην επιτροπή έχω δεόντως πει για την αξιοπρέπειά σας
και για το επιστηµονικό σας κύρος- έχετε άχαρο ρόλο σή-
µερα να υπερασπιστείτε αυτή την επιλογή του Πρωθυπουρ-
γού. Διότι ο κ. Πολάκης είναι επιλογή του Πρωθυπουργού.

Αυτά που είπε ο κ. Πολάκης δηµιουργούν ένα τεράστιο
θέµα στη δικαιοσύνη, πολύ µεγαλύτερο θέµα από αυτό το
οποίο εµείς αναφέρουµε στην επίκαιρη επερώτησή µας, κα-
ταγγέλλοντας και τον απόντα σήµερα, που έπρεπε να είναι
εδώ, τον Αναπληρωτή Υπουργό σας, τον εξωκοινοβουλευ-
τικό, τον κ. Παπαγγελόπουλο. Διότι και ο κ. Παπαγγελόπου-
λος τι άλλο έκανε; Παρέµβαση στη δικαιοσύνη έκανε, οµολο-
γηµένη παρέµβαση στη δικαιοσύνη. Διότι στην Επιτροπή Θε-
σµών και Διαφάνειας ο κ. Παπαγγελόπουλος οµολόγησε όλα
όσα καταγγέλθηκαν από την Εισαγγελέα Εφετών, την κ. Τσα-
τάνη. Τα οµολόγησε. Και του το είπα εγώ προχθές στην Επι-
τροπή Θεσµών και Διαφάνειας: «Εσείς το οµολογείτε αυτό;».
Μου είπε: «Είναι άποψή σας, εγώ δεν οµολόγησα κάτι τέ-
τοιο». Άρα, έχετε άχαρο ρόλο να υπερασπιστείτε και τα δύο
αυτά πρόσωπα.

Προχωρώντας παραπέρα, θα µιλήσω λίγο για τη µη απο-
νοµή δικαιοσύνης. Αναφερθήκατε σε νούµερα για τα οποία
θα λάβετε γνώση. Επειδή ασχολήθηκα λίγο µε αυτό το θέµα
-δεν έχω την ειδικότητα, ξέρετε τι ειδικότητα έχω- έµαθα ότι
υπάρχουν τριακόσιες δεκαεπτά χιλιάδες εκκρεµείς υποθέ-
σεις αυτή την περίοδο, ότι αυτή την περίοδο στο Εφετείο
Αθηνών ορίζονται υποθέσεις για το 2018 και πολλές από
αυτές είναι κακουργηµατικού χαρακτήρος και τείνουν σε πα-
ραγραφή. Πότε θα λυθεί αυτό το θέµα;

Πήρα στοιχεία και από το Ειρηνοδικείο. Στο Ειρηνοδικείο,
που αυτή τη στιγµή τα περισσότερα αιτήµατα είναι για την
υπαγωγή στον νόµο Κατσέλη, ορίζονται για το 2028. Διότι εί-
πατε ότι θα φέρετε στοιχεία. Όλα αυτά τα προβλήµατα που
δηµιουργούνται έχουν επιπτώσεις στην εθνική οικονοµία,
έχουν επιπτώσεις στον χρόνο και στο χρήµα των πολιτών.
Πρέπει να λυθούν, επιτέλους.

Όταν µε ρώτησε ο κ. Παπαγγελόπουλος: «Τι να κάνω µε
τους δικηγόρους; Να τους επιστρατεύσω;», του είπα: «Όχι,
να τους λύσετε τα προβλήµατά τους, στο µέρος που µπο-
ρείτε να τα λύσετε». Όχι, όπως πράγµατι και ο κ. Βορίδης
είπε, το 65% µε 70% των εισοδηµάτων τους να πηγαίνει σε
φορολογικές υποχρεώσεις και σε εισφορές στα ταµεία τους.
Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι υπάρχει ένα τεράστιο πρόβληµα,
το οποίο πρέπει να λυθεί.

Το κυριότερο, όµως, θέµα το οποίο εγώ θα ήθελα να θίξω
είναι ότι υπάρχουν νοµοθετικές παρεµβάσεις, οι οποίες προ-
ϊδεάζουν αποτελέσµατα δικαστικών υποθέσεων. Θα το πω
ευθέως. Αναφέροµαι και στο άρθρο 106 του πολυνοµοσχε-
δίου, αναφέροµαι όµως και στο άρθρο 68. Διότι µε αυτές τις
νοµοθετικές παρεµβάσεις, που έγιναν, υπήρξε µετά από µία
συγκεκριµένη νοµοθετική παρέµβαση απόφαση δικαστηρίου,
η οποία δικαίωνε τη νοµοθετική παρέµβαση. Αν αυτό δεν
είναι έµµεση παρέµβαση στη δικαιοσύνη, τότε τι άλλο είναι;

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι υπάρχουν τεράστια προβλή-
µατα. Εγώ δεν θα πω κάτι για την ποιότητα της απονοµής της
δικαιοσύνης, επειδή κατά σύµπτωση ακροώµεθα υποψηφί-
ους τώρα στη Διάσκεψη των Προέδρων για τις προαγωγές
των ανωτάτων δικαστικών. Βέβαια, εδώ υπήρξε µία απάντηση
από τον κ. Παπαγγελόπουλο ότι έκανε βουτιά και παρέλειψε
σαράντα επτά. Είπε «Μα, κρίνονταν δεκατέσσερις θέσεις.
Εσείς είχατε κάνει µία βουτιά και παραλείψατε δέκα. Άρα,
εγώ µπορούσα να παραλείψω εκατόν πενήντα». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Αναφέρεται, βέβαια, σε κάτι που συνέβη πριν από είκοσι

χρόνια. Έδειξε τη νοοτροπία του και το τι σκέφτεστε να κά-
νετε και για τις επικείµενες προαγωγές των δικαστικών, όταν
ο κ. Αθανασίου, όπως πολύ σωστά είπε, αλλά και ο κ. Δέν-
διας, µε θρησκευτική ευλάβεια δεν µπήκαν στη διαδικασία να
παρακάµψουν τις επετηρίδες. Θα πείτε, είναι σωστό; Βε-
βαίως. Οι επετηρίδες πρέπει να τηρούνται όπου πρέπει να
τηρούνται και όχι να λέει και να υπονοεί ότι µπορεί να γίνει
και βουτιά εκατόν πενήντα. Λέει «Το ένα προς δέκα µού δίνει
το δικαίωµα να κάνω εκατόν πενήντα αλλαγές». 

Αυτά είναι πράγµατα τα οποία ελέχθησαν στην Επιτροπή
Θεσµών και Διαφάνειας. Θα µας δοθεί η ευκαιρία στην επι-
τροπή να ακροαστούµε την Εισαγγελέα Εφετών κ. Τσατάνη,
η οποία έκανε τη µηνυτήρια αναφορά εναντίον του κ. Παπαγ-
γελόπουλου και εκεί θα πούµε πολύ περισσότερα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε

πολύ, κύριε Τραγάκη.
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Παπακώστα.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία Παπα-

κώστα, θα κάνετε χρήση της δευτερολογίας σας;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι, βε-

βαίως, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ πολύ.
Αγαπητοί συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα µία επίκαιρη

επερώτηση της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία πλέον δεν είναι
επίκαιρη, διότι κατατέθηκε στις 26 Μαΐου 2016 και συζητείται
σήµερα. Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι παύει να είναι επίκαιρη.
Πλην όµως, αυτή η επίκαιρη επερώτηση συζητείται κάτω από
το βάρος της δολοφονίας της Βρετανίδας Βουλευτού, η
οποία δολοφονήθηκε για τις ιδέες της και, όπως αντιλαµβά-
νεστε, αυτή η συζήτηση διεξάγεται κάτω από τη σκιά του τυ-
φλού φανατισµού, που φαίνεται να καλπάζει στις δηµοκρα-
τίες της Ευρώπης, δυστυχώς.

Σήµερα το πρωί, οι δικαστές της χώρας ζητούν από τον
Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, διότι τον θεωρούν εγγυητή του
πολιτεύµατος, και όχι από τον Πρωθυπουργό –εκεί υπάρχει
το σπέρµα της αµφιβολίας, αγαπητοί συνάδελφοι, όσον αφο-
ρά τον Υπουργό του- να παρέµβει, για να αποκατασταθεί µία
θεσµική εκτροπή. Σε ένα τέτοιο κλίµα συνετελέσθη αυτή η
θεσµική εκτροπή πόλωσης, τυφλού φανατισµού, διχασµού
και εδώ και αλλού. 

Βεβαίως, διερωτώµεθα αν οι δικαστές ζητούν από τον Πρό-
εδρο της Δηµοκρατίας να παρέµβει, γιατί τον θεωρούν ασφα-
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λώς εγγυητή του πολιτεύµατος ή γιατί δεν εµπιστεύονται –
είπα και προηγουµένως για το σπέρµα της αµφιβολίας- τον
Πρωθυπουργό της χώρας ότι θα αποµακρύνει τον Υπουργό
του, ο οποίος µε επικίνδυνο εξωθεσµικό τρόπο συνετέλεσε
στο να δηµιουργηθεί µία ακόµα βαρύτερη ατµόσφαιρα στη
χώρα, ακόµα µεγαλύτερη απ’ αυτήν που κυριαρχεί στις δη-
µοκρατίες της Ευρώπης µετά τη δολοφονία της Βρετανίδας
Βουλευτού;

Σας λέω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι θα πρέπει να διαβιβά-
σετε, ως αρµόδιος Υπουργός, το αίτηµα της Νέας Δηµοκρα-
τίας ως Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, η οποία είναι ουσια-
στικός και θεµελιώδης θεσµικός πυλώνας της δηµοκρατίας,
να παραιτήσει, εάν εκείνος δεν το αντιλαµβάνεται, τον Υ-
πουργό εκείνον ο οποίος προσέβαλε µε εξωθεσµικό τρόπο
τη Δικαιοσύνη. Και εσείς προηγουµένως προσπαθήσατε να
πείτε –ψελλίζοντας, κατά τη γνώµη µου, πλην όµως πήρατε
τις αποστάσεις σας- «Σεβόµεθα τη δικαιοσύνη, εµπιστευό-
µεθα τη δικαιοσύνη και υπερασπιζόµεθα τη δικαιοσύνη», ως
καθ’ ύλην αρµόδιος Υπουργός.

Το αίτηµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης προς τον κύριο
Πρωθυπουργό είναι να κάνει το καθήκον του, διότι προφα-
νώς οι Έλληνες δικαστές δεν εµπιστεύονται την κρίση του,
ότι εν πάση περιπτώσει θα τον αποµακρύνει, αν και θεωρώ
ότι αυτό θα έπρεπε ήδη να έχει συµβεί µέχρι τούτη την ώρα. 

Κύριε Υπουργέ, δεν είναι προσωπικό το ζήτηµα. Δεν µε εν-
διαφέρει το όνοµα του Υπουργού. Δεν είναι προσωπικά. Είναι
θεσµικά τα αιτήµατα που θέτουµε. Είναι εξόχως πολιτικά τα
ζητήµατα, τα οποία θέτουµε και είναι εξόχως πολιτικό το αί-
τηµα της Νέας Δηµοκρατίας προς τον κύριο Πρωθυπουργό
της χώρας. Να το διαβιβάσετε. Να διαβιβαστεί δι’ υµών στον
Πρόεδρο της Κυβέρνησής σας.

Τώρα, αναρωτιέται η Κυβέρνηση γιατί –λέει- την µεµφό-
µεθα, και ιδιαίτερα στο θέµα δικαιοσύνης, δια της επίκαιρης
επερωτήσεως. Ο Μπρεχτ απαντάει σε αυτό. 

Αν δεν καταλαβαίνετε, κύριε Υπουργέ, η αρχή της αµφιβο-
λίας, την οποία επικαλείται ο Μπρεχτ και την οποία ονοµάζει
ως «ευλογηµένη», ενέχεται ακριβώς στην επίκαιρη επερώ-
τηση της Νέας Δηµοκρατίας, και θα έπρεπε να είναι καλοδε-
χούµενη. Διότι θα σας πω αυτό που έλεγε ο Μπρεχτ µε δυο
στίχους: «Ευλογηµένη να ’ναι η αµφιβολία! Σας συµβουλεύω
να τιµάτε εκείνον» -άρα εµάς- «που τον λόγο σας εξετάζει
σαν κάλπικη µονέδα!», το οποίο υιοθετώ απολύτως και σας
το απευθύνω σήµερα. Σας εξετάζουµε, λοιπόν, και θέλουµε
απαντήσεις.

Ακούστε, λοιπόν, εγώ θα φύγω από το κείµενο, διότι σας
είπα ότι παύει πλέον να είναι επίκαιρο. Επίκαιρα, όµως, είναι
τα θέµατα τα οποία διαπραγµατεύεται το κείµενο της επίκαι-
ρης επερώτησης. 

Για πείτε µου, τι έχετε να απαντήστε, κύριε Υπουργέ, που
είστε καθ’ ύλην αρµόδιος, για τα στοιχεία της Παγκόσµιας
Τράπεζας, της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, του ΟΟΣΑ, οι οποίες
κατατάσσουν τη χώρα µας στην τελευταία θέση για την εκ-
δίκαση όλων των υποθέσεων και κατατάσσει το δικαστικό
µας σύστηµα ως το τέταρτο πιο αργό στον κόσµο µετά την
Γουινέα-Μπισάου, το Σουρινάµ και το Αφγανιστάν; Τι έχετε
να πείτε; 

Τι έχετε να πείτε, που στον κατάλογο των εκατό ογδόντα
εννέα χωρών η χώρα µας, η Ελλάδα, είναι στην εκατοστή
τριακοστή δεύτερη θέση στην απονοµή δικαιοσύνης;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Δώστε µου ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Τι έχετε να πείτε για το κόστος των καθυστερήσεων στην

απονοµή δικαιοσύνης, η οποία κατατάσσει τη χώρας µας
στην τέταρτη χειρότερη θέση µεταξύ των χωρών-µελών του
ΟΟΣΑ; 

Βέβαια, τι έχετε να µας πείτε για το ότι απαιτείται κατά

µέσο όρο για την επίλυση των διοικητικών διαφορών ένα χρο-
νικό όριο χιλίων πεντακοσίων ηµερών, δηλαδή παραπάνω
από τέσσερα χρόνια; 

Τι έχετε να πείτε -γιατί είναι κυβερνητική επιλογή- κύριε
Υπουργέ; Σε αυτά να δώσετε απαντήσεις- για την αλλαγή του
ασφαλιστικού συστήµατος, το οποίο έπληξε τους δικηγό-
ρους της χώρας και ασφαλιστικά και φορολογικά; 

Πρέπει να σας πω ότι η θέση των δικηγόρων θα δικαιωθεί,
διότι πάρα πολύ απλά, η αντισυνταγµατικότητα των ρυθµί-
σεων του ασφαλιστικού επιβεβαιώθηκε και από την επιστη-
µονική έκθεση της επιτροπής της Βουλής, η οποία το λέει
πεντακάθαρα. Τι έχετε να πείτε γι’ αυτό;

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ για την ανοχή.
Πείτε µου, σας παρακαλώ και τι απαντάτε για το γεγονός

ότι θα χρειαστούν από επτά έως δέκα χρόνια για να επανέλ-
θουν οι κανονικοί για την ελληνική δικαιοσύνη ρυθµοί; Υπο-
θέσεις που έχουν ενταχθεί στον νόµο Κατσέλη, πολίτες που
αγωνιούν, εκδικάζονται ακόµα και πέρα από το 2030. Εκκρε-
µούν οι µεγάλες δίκες που διαρκούν πολλούς µήνες, όπως
είναι η δίκη της Χρυσής Αυγής, η υπόθεση της «SIEMENS»,
η υπόθεση του Βατοπεδίου, η υπόθεση των εξοπλιστικών
προγραµµάτων και δεκάδες άλλες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε.
Δεν δικάζονται, κύριε Υπουργέ, φορολογικές υποθέσεις,

από τις οποίες χάνει το ελληνικό κράτος τεράστια έσοδα.
Βέβαια, ο Δικηγορικός Σύλλογος Αθηνών, ο µεγαλύτερος

της χώρας, υπολογίζει πως οι απώλειες των εισφορών -επει-
δή άκουσα την απάντησή σας, δεν απαντήσατε στον συνά-
δελφο της συγκυβέρνησης, τον κ. Καµµένο, είπατε «δεν µπο-
ρώ να σας πω ποιες είναι οι απώλειες»-, σε σχέση µε πέρυσι,
είναι ανώτερες του ενός εκατοµµυρίου ευρώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ,
ολοκληρώνετε, κυρία Παπακώστα.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Κλείνον-
τας, κύριε Υπουργέ, πρέπει να σας πω ότι εάν δεν δώσετε σε
αυτά απαντήσεις, σηµαίνει ότι δεν είστε απλά παρατηρητής,
αλλά είστε περιπατητής από το Υπουργείο σας, και λυπούµαι
που το λέω. Και οφείλετε απαντήσεις στον ελληνικό λαό,
διότι σας κρίνει, σας αξιολογεί διά της Αξιωµατικής Αντιπο-
λιτεύσεως και διά του αντιπολιτευτικού µας λόγου.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αικατερίνη Παπακώστα-

Σιδηροπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχα-
ριστώ.

Προτού δώσω τον λόγο στον κύριο Υπουργό, να ανακοι-
νώσω στο Σώµα ότι ο κ. Κικίλιας από τη Νέα Δηµοκρατία
ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας για µετάβαση στη Γερµα-
νία από την Τρίτη 21 Ιουνίου έως την Πέµπτη 23 Ιουνίου 2016.
Η Βουλή εγκρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η

Βουλή ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρ-

κής Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέσεων
καταθέτει τις εκθέσεις της στα σχέδια νόµων του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας:

Α. «Κύρωση της Συµφωνίας για την Επιτροπή Συντονισµού
στο πλαίσιο της Συνόδου Υπουργών Άµυνας της Νοτιοανα-
τολικής Ευρώπης (SEDM)».

Β. «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ του Υ-
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πουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και
του Υπουργείου Άµυνας της Δηµοκρατίας της Φινλανδίας
σχετικά µε συνεργασία στον τοµέα του Αµυντικού Υλικού».

Γ. «Κύρωση της Διοικητικής Διευθέτησης µεταξύ του Υ-
πουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και
του Μηχανισµού ΑΤΗΕΝΑ όσον αφορά στις Υπηρεσίες Με-
τακινήσεων και Μεταφορών, οι οποίες παρέχονται από το Πο-
λυεθνικό Συντονιστικό Κέντρο Στρατηγικών Θαλάσσιων
Μεταφορών (ΠΟΣΚΕΣΘΑΜ)».

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για είκοσι λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-

νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ας ξεκινήσω, χωρίς
ένταση, µε κάποιες απαντήσεις σε σποραδικές παρατηρή-
σεις που άκουσα. 

Άκουσα για την αµηχανία µου, για το ότι ψέλλισα ή ψελ-
λίζω. Κοιτάξτε, άνετος είµαι. Πού την είδατε την αµηχανία;
Πραγµατικά και αυτοκυριαρχία έχω και στα έργα µου, ως
Υπουργός Δικαιοσύνης, και σήµερα ενώπιόν σας, πραγµα-
τικά, µε πολλή άνεση θα σας απαντήσω. Αν, όµως, εσείς πι-
στεύετε ότι έχω αµηχανία, όπως είπε ο κ. Τασούλας, αλλά
υπό την αµηχανία κρύβεται κάτι, κάποιο πάθος ανοµολόγητο,
κύριε Τασούλα, να πω…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Ζοφερό. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-

νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ζοφερό.
Μπράβο. Καλύτερα.

Κύριε Τζαβάρα, αυτό που θα πω είναι cogitationis poenam
nemo patitur. Δεν σας ενδιαφέρει καθόλου τι κρύβεται µέσα
µου, κύριε Τασούλα. Σας ενδιαφέρουν τα έργα µου και τα λό-
για µου. Αυτά να τα κρίνετε όσο θέλετε. Τις ενδόµυχες σκέ-
ψεις αφήστε να τις δω µε τον εξοµολογητή µου, τον ψυχα-
ναλυτή µου. Δεν σας αφορούν.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Άρα, κάτι τρέχει. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-

νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Νοµίζω ότι
σας απάντησα τόσο καθαρά, που, αν δεν το καταλάβατε, αυ-
τοχαρακτηρίζεστε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Απλώς, µας παρανοήσατε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-

νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Δεύτερον,
θυµηθήκατε την dignitas. Και έχετε δίκιο που τη θυµηθήκατε.
Και είπατε πόση διαφορά έχει από τη σύγχρονη έννοια της
αξιοπρέπειας. Έχετε δίκιο. Να πω, όµως, και την προσωπική
µου γνώµη για τη διαφορά της dignitas από την αξιοπρέπεια,
έστω και παρενθετικά, κύριε Τζαβάρα. Καλά κάνατε και µου
το θυµίσατε. 

Νοµίζω ότι σε σχέση µε τη ρωµαϊκή dignitas, η αρχαιοελ-
ληνική ιδέα της αξιοπρέπειας, αλλά και η σύγχρονη, είναι
ακριβώς το αντίθετο. Όχι απλώς δεν έχει σχέση, είναι το αν-
τίθετο. Για τον Ρωµαίο η dignitas ήταν η αρετή του εξέχον-
τος. Για τον σύγχρονο πολιτισµό η αξιοπρέπεια είναι αυτό το
ελάχιστο, το οποίο κάθε άνθρωπος έχει µέσα του. Αυτή είναι
και η καντιανή έννοια, αυτή είναι και η έννοια, την οποία απο-
δέχεται το συνταγµατικό δίκαιο και ο φιλελευθερισµός στο
σύνολό του σήµερα. Οπότε δίκιο έχετε και τα αντιδιαστέλ-
λετε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Γι’ αυτό παρέπεµψα…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-

νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Σε ό,τι
αφορά τα περί αµηχανίας, για να επανέλθω, πέρα από το ότι
απάντησα όσο µπορούσα πιο καθαρά στον κ. Βορίδη και
επειδή αυτά τα περί αµηχανίας συνοδεύονται µε τα γνωστά
πια και από προηγούµενες συνεδριάσεις της Βουλής περί
απραξίας του Υπουργού Δικαιοσύνης, ο οποίος παρακολου-
θεί ως παρατηρητής –ήδη άκουσα ότι είµαι και περιπατητής,
µακάρι να είχα χρόνο να περπατώ, θα το χρειαζόµουν πολύ-

να πω το εξής:
Θύµισα ότι αυτό το Υπουργείο Δικαιοσύνης είναι ιδιαίτερα

δραστήριο σε νοµοθετική παραγωγή, στην εισήγηση νοµο-
θετηµάτων στη Βουλή αυτή και, επίσης, προσεχώς θα υπάρ-
χει µια ροή νοµοθετηµάτων από την πλευρά του. Είναι, δη-
λαδή, και ταχύ και πολυπαραγωγικό σε πράξεις, σε δράσεις.
Επίσης, κάνει ό,τι µπορεί σε ό,τι αφορά τις υποδοµές και στο
πεδίο των φυλακών και στο πεδίο των δικαστηρίων, όπου
υπάρχει µία εντατική αναζήτηση κτηρίων. 

Πού είναι η απραξία, λοιπόν; Σας το είπα και την άλλη
φορά: Η απραξία είναι στο ότι το Υπουργείο αυτό είναι πολύ
φειδωλό στις παρεµβάσεις στη δικαιοσύνη. Εκεί ασφαλώς
υπάρχει αδράνεια. Και εάν λέω «φειδωλό» και δεν λέω «απο-
λύτως απόν» από οποιαδήποτε παρέµβαση στη δικαιοσύνη,
είναι γιατί ασκώ µε φειδώ τις συντεταγµένες δυνατότητες και
αρµοδιότητες, τις οποίες έχει ο Υπουργός Δικαιοσύνης για
να έρχεται σε επαφή ή, αν θέλετε, για να ελέγχει τη δικαιο-
σύνη. Είναι οι γνωστές αρµοδιότητες που υπάρχουν στην Κυ-
βέρνηση και αφορούν την πειθαρχική αρµοδιότητα του
Υπουργού Δικαιοσύνης και την αξιολόγηση των ανώτατων δι-
καστών, µε τις κρίσεις που γίνονται ετησίως. 

Έρχοµαι στη βασική µου απάντηση στην ερώτηση, την
οποίαν έχετε υποβάλει. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Στα δικά µου ερωτήµατα δεν θα
απαντήσετε; Δεν θα µου κάνετε την τιµή να απαντήσετε; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-
νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κατ’αρ-
χήν, θα έλεγα ότι το πολύ µεγάλο ενδιαφέρον που δείχνει η
Αντιπολίτευση και ιδιαίτερα η µείζων αντιπολίτευση τις τελευ-
ταίες ηµέρες στα ζητήµατα της δικαιοσύνης, ασφαλώς και
είναι θετικό. Από την πλευρά µου, το χαιρετίζω ανεπιφύλα-
κτα.

Θα πρότεινα δε το εξής: Το ενδιαφέρον αυτό να οδηγήσει
σε µία κριτική, η οποία να είναι οξεία, µία κριτική οξεία της
Αντιπολίτευσης προς την Κυβέρνηση. Και από την πλευρά
της Κυβέρνησης και τη θέση του Υπουργού Δικαιοσύνης ο
ίδιος θα ασκήσω οξεία κριτική σε έργα της αντιπολίτευσης,
αλλά ας µείνει η οξεία αυτή κριτική στο χώρο της πολιτικής,
της εκτελεστικής εξουσίας. Ας αφήσουµε για λίγο ήσυχη τη
δικαιοσύνη, να καταλαγιάσουν τα πνεύµατα, τα οποία φάνηκε
ότι είναι κάπως οξυµένα. Ξέρω ότι πολλοί Βουλευτές της Αν-
τιπολίτευσης συµµερίζονται την άποψη ότι δεν πρέπει να
οξύνονται κάποια φαινόµενα, τα οποία µπορεί να υπάρχουν,
ίσως αντιδικίες διαφωνιών, και ότι ο ρόλος µας είναι να συµ-
βάλλουµε στην αρµονική λειτουργία της δικαιοσύνης και όχι
στην ένταση κάποιων διαφωνιών που µπορεί να υπάρχουν
στους κόλπους της.

Πάντως, περνώντας τώρα στο κριτικό µέρος της δικής µου
απάντησης, θα έλεγα ότι αυτό το οποίο µέσα από την ερώ-
τηση που έχει υποβληθεί, σε µένα τουλάχιστον προκάλεσε
µια απορία, είναι οι αντιφάσεις, που θα προσπαθήσω να τις
παρουσιάσω- και οι παραγνωρίσεις κάποιων πάγιων θεσµών
της ελληνικής έννοµης τάξης και ιδιαίτερα η καταστροφολο-
γία.

Αυτό είναι πολύ φανερό και στην περίπτωση της κριτικής
κατά των δηλώσεων Πολάκη. Από τη µία πλευρά, ακούω δια-
τυπώσεις οι οποίες αναφέρονται σε ένα πολύ µεγάλο πρό-
βληµα που αντιµετωπίζει τώρα η δικαιοσύνη, λειτουργικό,
αδυναµίας λειτουργίας κ.λπ., και από την άλλη µεριά, υπάρ-
χει κριτική στον κ. Πολάκη, ο οποίος έκανε µια αντίστοιχη κρι-
τική.

Θα έλεγα ότι η καταστροφολογία…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Το θεωρείτε κριτική;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-

νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κοιτάξτε,
εγώ δεν διέκοψα κανέναν.

Πρέπει να πω ότι άκουσα πάρα πολλά, µε τα οποία είµαι
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απολύτως αντίθετος. Δεν διέκοψα κανέναν. Γι’ αυτό θα ήθελα
να παρακαλέσω να µε ακούσετε και να µε κατακρίνετε στη
συνέχεια µε τη δευτερολογία σας και να έχουµε έναν ενδια-
φέροντα ίσως διάλογο για όλους και για όσους µας παρακο-
λουθούν και για εµάς τους ίδιους. Ακούστε, όµως, παρα-
καλώ. Μην µε διακόπτετε.

Ας πω, λοιπόν, ποιες είναι οι αντιφάσεις, τις οποίες προ-
σωπικά έχω να επισηµάνω:

Νοµίζω ότι κατ’ αρχάς υπάρχει µια µείζων αντίφαση και µά-
λιστα διαχρονική -αφορά δηλαδή όλες αυτές τις ηµέρες- ως
προς το σηµείο στο οποίο εντοπίζεται η κριτική της Αντιπο-
λίτευσης στα έργα του Υπουργείου Δικαιοσύνης ή της Κυ-
βέρνησης. Στην αρχή, η κριτική ήταν σε βάρος του υπερ-
βολικού παρεµβατισµού της Κυβέρνησης σε βάρος της δι-
καιοσύνης. Μας λέγατε ότι παρεµβαίνουµε διαρκώς στη δι-
καιοσύνη και δεν την αφήνουµε ανεξάρτητη. Η τελευταία
ερώτηση έχει το κέντρο βάρους αντεστραµµένο. «Γιατί δεν
παρεµβαίνετε», λέει διαρκώς, «επισηµαίνονται διάφορα προ-
βλήµατα, γιατί αδρανείτε;» Από την αρχή, υπήρχε εν σπέρ-
µατι το «γιατί αδρανείτε;» Αυτήν τη στιγµή, ανάγεται στην
κύρια τοποθέτηση: «Υπάρχουν τόσα ζητήµατα άξια ποινικού
ελέγχου, άξια πειθαρχικού ελέγχου», θα αναφερθώ βέβαια
στη συνέχεια, «γιατί δεν επεµβαίνει ο Υπουργός;».

Βέβαια, θα έλεγα ότι εµένα µου δηµιουργείται η εντύπωση
ότι υπάρχει µια αντίφαση µεταξύ του ενδιαφέροντος για την
ανεξαρτησία της δικαιοσύνης αλλά και της διατύπωσης µιας
ερώτησης από το σύνολο των Βουλευτών της Μείζονος Αν-
τιπολίτευσης, ακριβώς τις ηµέρες της διεξαγωγής των κρί-
σεων για τη δικαιοσύνη, ερώτηση η οποία αφορά και την κρί-
ση και τα χαρακτηριστικά της, αλλά και πρόσωπα, τα οποία
βρίσκονται στη δικαιοσύνη. Νοµίζω ότι αυτό δεν βοηθά τη νη-
φαλιότητα,  την αξιοκρατία και την έλλειψη πολώσεων, µε την
οποία θα πρέπει να διεξάγονται αυτές οι κρίσεις.

Το δεύτερο χαρακτηριστικό, το οποίο βλέπω στην ερώ-
τηση είναι το µονόπλευρο και εκλεκτικό της ενδιαφέρον. Κυ-
ρίως, φαίνεται ότι το ενδιαφέρον αφορά την αξιολόγηση
-πειθαρχική, ποινική- µιας αναφοράς, την οποία έκανε ένας
πολίτης κατά της Προέδρου του Αρείου Πάγου.

Τον εκλεκτισµό πού τον βλέπω; Τον βλέπω στο γεγονός ότι
πάντως δεν έχει δοθεί ίση έµφαση στο γεγονός ότι ένας ει-
σαγγελέας εφετών έχει κάνει µια ανάλογη µηνυτήρια ανα-
φορά, η οποία επίσης φαίνεται να αναφέρεται και σε ευθύνες
ανώτατων λειτουργών της δικαιοσύνης. Το ενδιαφέρον εντο-
πίζεται, κυρίως, στη µηνυτήρια αναφορά ενός ιδιώτη. 

Πρέπει να σας βεβαιώσω ότι η µηνυτήρια αναφορά του
ιδιώτη κατά της προέδρου του Αρείου Πάγου, ασφαλώς και
αντιµετωπίζεται µε τον τρόπο τον οποίο προβλέπουν οι θε-
σµοί. Δεν έσπευσα προηγουµένως να πω λεπτοµέρειες διότι,
πιστεύω ότι σε αυτά τα ζητήµατα πρέπει να εκφραζόµαστε
όσο γίνεται πιο φειδωλά. Ιδιαίτερα οι πειθαρχικές διαδικασίες
νοµίζω ότι πρέπει να έχουν µυστικότητα και να µην αναφέρε-
ται κανείς στα πειθαρχικά δρώµενα, που αφορούν τη δικαιο-
σύνη αναλυτικά, γιατί ο πολίτης πρέπει να εµπιστεύεται τον
δικαστή που έχει ενώπιων του. 

Εν πάση περιπτώσει, το αυτονόητο θα το πω. Ασφαλώς και
διερευνάται από τα αρµόδια όργανα µια µηνυτήρια αναφορά
η οποία έχει γίνει. Πρέπει να πω ότι και σε µένα έχει κοινο-
ποιήσει η Πρόεδρος του Αρείου Πάγου µια επιστολή της, µε
την οποία η ίδια ζητά την ταχεία διερεύνηση της µηνυτήριας
αναφοράς που έχει γίνει στο πρόσωπό της από έναν πολίτη,
ο οποίος τυχαίνει µάλιστα να είναι και διάδικος. 

Επίσης, πρέπει να σας πω -χωρίς να θέλω να υποτιµήσω
καµµία ατοµική περίπτωση, δεν αναφέροµαι σε καµµία ατο-
µική περίπτωση- θα έχετε υπ’ όψιν σας ότι η δικαιοσύνη στο
σύνολό της, αλλά και το Υπουργείο Δικαιοσύνης, κατακλύ-
ζονται από καταγγελίες πολιτών, που θεωρούν ότι έχουν αδι-
κηθεί από δικαστές σε διάφορες υποθέσεις. Πραγµατικά, το

τηλέφωνο του Υπουργείου Δικαιοσύνης κατακλύζεται, θα το
ξέρει οπωσδήποτε και ο κ. Αθανασίου ο οποίος διετέλεσε
Υπουργός και ο κ. Δένδιας και όσοι διετέλεσαν σε αυτή τη
θέση, ένα Υπουργείο Δικαιοσύνης από καταγγελίες ιδιωτών,
οι οποίες ξεκινούν από παράπονα για το χειρισµό υποθέσεών
τους.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Άλλο παράπονα, κύριε Υ-
πουργέ και άλλο παρεµβάσεις.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-
νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ένα άλλο
χαρακτηριστικό της ερώτησης είναι αυτό το οποίο προανήγ-
γειλα, δηλαδή ότι φαίνεται να µην υπάρχει κάποια αναστολή
ενώπιον της ανάγκης να υπάρχει µια µυστικότητα, ιδιαίτερα
σε ό,τι αφορά τις πειθαρχικές διερευνήσεις. Καταλαβαίνω ότι
προηγουµένως και σε άλλες περιπτώσεις ερωτήθηκα για τις
πειθαρχικές διαδικασίες και το ότι δεν απάντησα δηµιούρ-
γησε την εντύπωση της αδράνειας. Θα έπρεπε οι ερωτώντες
στο µέτρο που είναι πολιτικοί λειτουργοί, που είναι και νοµι-
κοί, να αντιλαµβάνονται ότι η µυστικότητα τουλάχιστον των
πειθαρχικών διαδικασιών είναι ένα θεσµικό αγαθό, το οποίο
πρέπει να διαφυλάσσεται και ότι, όταν ο Υπουργός λέει «δεν
απαντώ», αυτό σηµαίνει «δεν απαντώ» και δεν σηµαίνει «δεν
έκανα τίποτα». Προφανώς, ό,τι προβλέπεται από τη νοµοθε-
σία, γίνεται. 

Και να σας πω και λίγο αναλυτικότερα για την προσωπική
µου πολιτική επί του θέµατος των πειθαρχικών διώξεων στην
κρίσιµη περίοδο. Είναι µια αρµοδιότητα βεβαίως, την οποία
αναθέτει στον Υπουργό το Σύνταγµα και η θεσµική µας τάξη.
Είναι αποκλειστική σε ό,τι αφορά τους ανώτατους δικαστές,
διαζευκτική σε ό,τι αφορά τους υπόλοιπους λειτουργούς δι-
καιοσύνης. Είναι βασική σε κάποιες περιπτώσεις αυτή η πει-
θαρχική αρµοδιότητα, αλλά σας επιβεβαιώνω µε πολλή φει-
δώ. Πότε; Όταν έχει γίνει µια µηνυτήρια αναφορά, η οποία
προέρχεται από έναν θεσµικό παράγοντα και για τον λόγο
αυτό, οπωσδήποτε είναι επείγουσα η διερεύνησή της. Θα την
ασκήσω σε µια περίπτωση που µια ποινική διαδικασία προ-
χωρήσει και φθάσει στο στάδιο που πλέον διαπιστώνονται
σοβαρές ενδείξεις ενοχής, έστω και πριν από την οριστική
καταδίκη ή πριν από τη δίκη και ενδεχοµένως, δεν έχει ασκη-
θεί πειθαρχική δίωξη. Αν αυτό συµβεί -και το λέω υποθετικά-
νοµίζω ότι ο Υπουργός θα πρέπει να παρέµβει ή θα παρέµβει
εκεί όπου η αρµοδιότητά του είναι αποκλειστική και δεν µπο-
ρεί να ασκήσει άλλος την πειθαρχική αρµοδιότητα. 

Με αυτόν τον φειδωλό τρόπο επεµβαίνω και οπωσδήποτε
το έχω κάνει σε περιπτώσεις, οι οποίες δεν είναι πολλές,
αλλά δεν είναι επίσης και λίγες ούτε είναι ασήµαντες. Και
επειδή επανέρχεται και η κριτική στο Υπουργείο Δικαιοσύνης,
σε σχέση µε τις κρίσεις των δικαστών, να επαναλάβω κάτι,
το οποίο έχω πει και άλλη φορά ενώπιών σας, αλλά βεβαίως
είναι ένα θέµα µεγάλο και γίνονται διαρκώς ερωτήµατα.

Το Σύνταγµα δεν ζητά να γίνονται οι κρίσεις των δικαστών
µε βάση την αρχαιότητα. Κατ’ αρχάς, εάν η αρχαιότητα αρ-
κούσε για την προαγωγή των δικαστών, θα µπορούσε η προ-
αγωγή να γίνεται µε βάση τις καταστάσεις, µε τη δραστη-
ριοποίηση και την κινητοποίηση των γραµµατέων των δικα-
στηρίων που γνωρίζουν για την επετηρίδα. Το Σύνταγµα προ-
φανώς θέλει την αξιοκρατία και θέλει και την πολιτική εµπι-
στοσύνη. Αυτό ακριβώς προσπαθεί να µεθοδεύσει µε το να
αναφέρεται και στην κρίση της δικαιοσύνης για τους δικα-
στές, η οποία προκύπτει από τις προαγωγές τους καθ’ όλη
τη διάρκεια της σταδιοδροµίας τους, αλλά και από το γεγο-
νός ότι ζητά …

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν ακού-
σαµε καλά. Συγγνώµη για τη διακοπή.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-
νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Είπα ότι
το Σύνταγµα, κατά την προσωπική µου εκτίµηση…
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Απαιτεί πολιτική εµπιστο-
σύνη, είπατε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-
νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Τα-
σούλα, γνωρίζω τη σηµασία των λέξεων τις οποίες χρησιµο-
ποιώ. Είπα, λοιπόν, ότι κατά την άποψή µου το Σύνταγµα ζη-
τάει δύο πράγµατα. Το ένα είναι η αξιοκρατία και το δεύτερο
είναι η πολιτική εµπιστοσύνη προς τη δικαιοσύνη, µε δεδο-
µένο ότι η δικαιοσύνη απονέµεται στο όνοµα του κυρίαρχου
λαού και αυτό σηµαίνει ότι το Σύνταγµά µας θέλει η δικαιο-
σύνη να ασκείται µ’ αυτόν τον τρόπο και γι’ αυτόν το λόγο
την αξιοκρατία, την εκτίµηση της αξιοκρατίας την αποθέτει
και στα αρµόδια όργανα της δικαιοσύνης κατά τις προαγω-
γές, αλλά και στο Υπουργικό Συµβούλιο. Αυτό θέλει το Σύν-
ταγµά µας αυτή τη στιγµή. 

Πώς το έκανε η παρούσα Κυβέρνηση; Προχώρησε σε κρί-
σεις οι οποίες σε καµµία περίπτωση δεν οδήγησαν σε µία
ακραία παραγνώριση της αρχαιότητας. Για παράδειγµα, δεν
προχωρήσαµε ποτέ πέρα από τον κύκλο των Αντιπροέδρων
για την εκλογή ενός Προέδρου, παρά το γεγονός ότι ο ορ-
γανισµός δικαστηρίων, η ισχύουσα νοµοθεσία επιτρέπει κατά
τις κρίσεις να υπάρχει και υπέρβαση του κύκλου των Αντι-
προέδρων και να προχωρά η επιλογή ακόµα και στους αρ-
χαιότερους από την άποψη της θητείας Αρεοπαγίτες. Το γε-
γονός ότι αυτό θέλει ο νόµος, σηµαίνει ότι ο νόµος πιστεύει
ότι αυτό κάποτε πρέπει να γίνεται. 

Ας δούµε, όµως, και την αρχαιότητα την οποία επικαλείστε.
Βεβαίως και η αρχαιότητα είναι σηµαντικό κριτήριο. Γιατί;
Διότι η αρχαιότητα ενσωµατώνει αξιοκρατία. Αυτός ο οποίος
είναι αρχαιότερος, έχει υπηρετήσει περισσότερα χρόνια στη
δικαιοσύνη και έχει σωρεύσει µεγαλύτερη εµπειρία, άρα πε-
ρισσότερες γνώσεις, άρα είναι αξιότατος. Αυτό, όµως, έχει
σηµασία όταν συγκρίνει κάποιος έναν δικαστή, ο οποίος έχει
µείνει στη δικαιοσύνη τριάντα πέντε χρόνια, µ’ έναν δικαστή
που έχει µείνει στη δικαιοσύνη είκοσι πέντε χρόνια. Εάν συγ-
κρίνει έναν δικαστή, ο οποίος έχει µείνει τριάντα πέντε χρόνια
και δύο µήνες µ’ έναν άλλον που έχει µείνει τριάντα πέντε
χρόνια και ένα µήνα και γι’ αυτό υστερεί κατά µία θέση στην
αρχαιότητα, απ’ αυτήν την απόσταση της µίας θέσης ή του
ενός µηνός κατά χρονική διάρκεια δεν µπορούν να συναχ-
θούν συµπεράσµατα που αφορούν στην αξιοκρατία. 

Ο µεγάλος αριθµός των παραλειφθέντων δικαστών που
επαναλαµβάνει διαρκώς ο κ. Αθανασίου, οι σαράντα επτά πα-
ραλειφθέντες, οφείλεται στο ότι την προηγούµενη χρονιά, το
2015, είχαµε αλλαγή ηγεσίας σ’ όλα τα µεγάλα δικαστήρια,
ενώ αυτό δεν συµβαίνει φέτος κι έτσι ο αριθµός θα είναι ανα-
πόφευκτα πολύ µικρότερος, καθώς επίσης και στο ότι επα-
νήλθαµε στην τακτική που ίσχυσε και στο παρελθόν για πολ-
λά χρόνια, να µην προάγονται στις καίριες θέσεις Προέδρου
ή και Αντιπροέδρων δικαστές οι οποίοι εντός έτους θα απο-
χωρήσουν, διότι η ανάθεση διοικητικών καθηκόντων οπωσ-
δήποτε προϋποθέτει και κάποιο χρόνο για την εφαρµογή και
για τον έλεγχο των κρίσεων και οπωσδήποτε συνιστά µια
αναστάτωση της δικαιοσύνης να υπάρχει µια τόσο ταχεία
εναλλαγή.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ήταν τέσσερις µόνο από
τους σαράντα επτά. Οι σαράντα τρεις;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-
νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Επίσης,
θα ήθελα να πω ότι ένα χαρακτηριστικό της επερώτησης και
ίσως και ορισµένων στιγµών της συζήτησης σήµερα είναι η
προσφυγή σε κάποιες «κορώνες», δεν θα έλεγα δηµοσιογρα-
φίας, θα έλεγα –κατά την άποψή µου- µιας κακής δηµοσιο-
γραφίας, η οποία διαρκώς αναφέρεται σε παγκόσµιες πρω-
τοτυπίες, «δεν ξανάγινε ποτέ αυτό» και λοιπά. Βεβαίως έχουν
γίνει έλεγχοι ανώτατων δικαστικών και στο παρελθόν, όχι
µόνο πειθαρχικό κατά προέδρου Αρείου Πάγου. Έχει γίνει

και µήνυση κατά εισαγγελέα Αρείου Πάγου και µάλιστα από
Υπουργό που και ο ίδιος είχε διατελέσει δικαστικός στο πα-
ρελθόν.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η  Γ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟ-
ΠΟΥΛΟΥ)

Νοµίζω ότι αυτό το οποίο πρέπει να µας καθιστά ήσυχους,
είναι το γεγονός ότι γενικά η δικαιοσύνη δεν χαρακτηρίζεται
σήµερα στο σύνολό της από αυτές τις εντάσεις. Αυτές είναι
περιορισµένες. Πάντως µε θεσµικό τρόπο οι διαφωνίες, οι
µηνύσεις, οι καταγγελίες, όλες αυτές ελέγχονται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω ακόµα δύο λεπτά; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Βε-

βαίως. Συνεχίστε κύριε Υπουργέ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-

νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαρι-
στώ πολύ. 

Θα ήθελα να πω ότι άκουσα κριτική για την κατάσταση της
δικαιοσύνης, για τον µεγάλο αριθµό υποθέσεων που εκκρε-
µούν και µας κατατάσσουν τελευταίους στη λίστα του ΟΟΣΑ
για τις εκκρεµείς υποθέσεις. Η λίστα του ΟΟΣΑ βέβαια το
2016 εκδόθηκε βάσει των στοιχείων του 2014. 

Αντιθέτως, τα στοιχεία τα οποία αφορούν την παρούσα πε-
ρίοδο δείχνουν ότι έχουµε ταχύτερους προσδιορισµούς και
τουλάχιστον σε ορισµένους κλάδους της δικαιοσύνης µείωση
του φορτίου των υποθέσεων. Τα στοιχεία δείχνουν ότι πλέον
και στην Αθήνα ο αριθµός των υποθέσεων οι οποίες εκδικά-
ζονται, είναι διπλάσιος του αριθµού των υποθέσεων οι οποίες
εισάγονται. Όσον αφορά τον προσδιορισµό των Ειρηνοδι-
κείων άκουσα ότι οι προσδιορισµοί έχουν φτάσει στο 2028.
Πρέπει να σας πω ότι όταν παραλάβαµε και πρωτοαντικρί-
σαµε είχαµε βρει και προσδιορισµούς στο 2031.

Αυτήν τη στιγµή σε όλη την περιοχή της Αττικής οι πιο κα-
θυστερηµένοι προσδιορισµοί στα Ειρηνοδικεία γίνονται στο
2018 και ότι γενικά πλέον η ταχύτητα προσδιορισµού των
υποθέσεων στο Ειρηνοδικείο έχει αυξηθεί ιδιαίτερα. 

Τάχιστα µπορώ να απαντήσω και εξειδικευµένα στις ερω-
τήσεις οι οποίες έγιναν, αλλά φοβούµαι, κυρία Πρόεδρε, ότι
δεν έχω χρόνο και µπορώ να το κάνω στη δευτερολογία µου. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Και
εµείς ευχαριστούµε. 

Τώρα αρχίζει ο κύκλος των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώ-
πων. Πρώτος έχει τον λόγο ο κ. Δένδιας για δώδεκα λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, σας ευχαριστώ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι όλοι εδώ, ανε-

ξαρτήτως κόµµατος, αντιλήψεων, απόψεων, συνοµολογούµε
ότι σήµερα και για την ακρίβεια και χθες δεν ήταν µια καλή
µέρα για την ελληνική δικαιοσύνη και, φοβούµαι να πω, όχι
µε ευθύνη της ελληνικής δικαιοσύνης και των λειτουργών
της, είτε υπό τη στενή έννοια των δικαστικών λειτουργών είτε
υπό την ευρεία έννοια των λειτουργούντων τη δικαιοσύνη. 

Κύριε Υπουργέ, ξεκινήσατε την οµιλία σας µε µια τοποθέ-
τηση προς τους ερωτώντες συναδέλφους της Νέας Δηµο-
κρατίας για να αποδείξετε ότι δεν αισθάνεστε αµηχανία. Μου
επιτρέπετε να σας πω ότι εγώ υπολήπτοµαι απολύτως το εάν
θα αισθανόσασταν όχι απλώς αµηχανία αλλά προσωπική
συντριβή. Είστε ο Υπουργός Δικαιοσύνης και φέρετε τον τίτ-
λο του µεγάλου σφραγιδοφύλακος της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας. 

Ένας εκ των συναδέλφων σας Υπουργών δήλωσε επί λέξει
ότι ένα µεγάλο µέρος των δικαστών είναι στο παραδικαστικό
κύκλωµα του παρελθόντος ή του παρόντος. Αυτή είναι η δή-
λωση του Αναπληρωτή Υπουργού Υγείας. Και όσο και αν
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προσπαθήσατε στην αρχική σας τοποθέτηση να µιλήσετε
περί θεσµικής κριτικής ή η οποία οφείλει να έχει επιχειρηµα-
τολογία, κύριε Υπουργέ συγχωρέστε µε, αλλά νοµίζω ότι απέ-
χετε πόρρω από το να αντιµετωπίσετε τις συνέπειες µιας
τέτοιας δήλωσης ενός µέλους του Υπουργικού Συµβουλίου. 

Πιθανόν µέσα στον κύκλο των προβληµάτων που αντιµε-
τωπίζετε, δεν έχετε ίσως τη δυνατότητα να πάρετε την από-
σταση που θεσµικά οφείλετε, κύριε Υπουργέ, από τα πράγ-
µατα και να σταθείτε όχι απλώς ηµι-απορριπτικός και ηµι-αι-
τιολογών αλλά απόλυτα καταγγελτικός προς τον συνάδελφό
σας και εισηγούµενος προς τον Πρωθυπουργό την απο-
ποµπή του ή άλλως, προσφέρων, ως οφείλετε θεσµικά στο
δικαστικό σώµα, τη δική σας παραίτηση. 

Εάν, κύριε Υπουργέ, Υπουργός της Κυβέρνησης εγείρετο
και έλεγε ότι η µεγάλη πλειοψηφία των Ελλήνων αξιωµατικών
είναι ανίκανοι και προδότες των Τούρκων, τι θα έκανε ο
Υπουργός Άµυνας; Αν κάποιος άλλος εγείρετο και έλεγε ότι
η µεγάλη πλειοψηφία των στελεχών των Σωµάτων Ασφαλείας
είναι µέλη κυκλωµάτων και υπάλληλοι εγκληµατιών, τι θα
έκανε ο Υπουργός Δηµοσίας Τάξης και ο Υπουργός Εσωτε-
ρικών; 

Αναπληρωτής Υπουργός της Κυβέρνησης που µετέχει στο
Υπουργικό Συµβούλιο, επιλέγει την ηγεσία της δικαιοσύνης
δια της απόψεώς του και της συµµετοχής του στο Υπουργικό
Συµβούλιο, την οποία καταγγέλλει ως µετέχουσα κατά πλει-
οψηφία στα παραδικαστικά κυκλώµατα του παρελθόντος,
του παρόντος, άρα, προφανώς και του µέλλοντος. Ο κύριος
Υπουργός Δικαιοσύνης κάνει µια γενικόλογη τοποθέτηση και
αναφέρεται στον εξοµολόγο του, ως αν η ύπαρξη και λει-
τουργία οµολογουµένου παραδικαστικού κυκλώµατος από
την κορυφή της εκτελεστικής εξουσίας, την ίδια την Κυβέρ-
νηση, να ήταν θέµα προσωπικής ηθικής απέναντι στο Θείο ή
σε κάτι άλλο, το οποίο επιλύεται δια του µυστηρίου της εξο-
µολογήσεως. 

Έχουµε περάσει σε ένα νεο-σουρεαλιστικό, φανταστικό
κόσµο που οποιαδήποτε δήλωση οιουδήποτε µέλους της Κυ-
βέρνησης γίνεται µε κάποιον τρόπο, εν πάση περιπτώσει, αν
όχι αποδεκτή, τουλάχιστον ανεκτή. 

Έχουµε και το άλλο απίστευτο, το οποίο βέβαια είναι υπό
το κράτος της ανάγκης. Αντιλαµβανόµενη η Ένωση Δικαστών
και Εισαγγελέων την πλήρη αδιαφορία της Κυβέρνησης για
το απίστευτο και την επί ώρες σιωπή του Υπουργού Δικαιο-
σύνης –γιατί δεν είδα καµία ανακοίνωσή σας, κύριε Υπουργέ,
ή δική σας ή του Πρωθυπουργού, ή της Κυβέρνησης συλλο-
γικά ως όφειλε από χθες το βράδυ που είναι γνωστή αυτή η
απίστευτη δήλωση- απευθύνεται στον Πρόεδρο της Δηµο-
κρατίας ξεπερνώντας κάθε θεσµικό ανάχωµα, διότι δεν έχει
πουθενά αλλού να απευθυνθεί. Πλέον οµιλεί περί θεσµικής
εκτροπής η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων και απευθύ-
νεται στον ρυθµιστή του πολιτεύµατος ο οποίος δεν έχει µεν
τυπική αρµοδιότητα αλλά έχει ουσιαστική αρµοδιότητα του
ρόλου, όταν δεν υπάρχει ουδείς άλλος να αναλάβει την ευ-
θύνη αυτών των απίστευτων πραγµάτων που συµβαίνουν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτά τα πράγµατα δεν γί-
νονται ανεκτά στις δηµοκρατίες. Δεν γίνονται ανεκτά. Έχει
δικαίωµα ο κάθε Υπουργός στην ελευθερία του λόγου. Αλλά
έχει και ευθύνη και συνέπεια για τα λεγόµενά του. Οφείλει ο
συγκεκριµένος Υπουργός άµεσα, τώρα, όχι αύριο, όχι µεθαύ-
ριο, είτε να παραιτηθεί αµέσως ο ίδιος, είτε να κληθεί από
τον Πρωθυπουργό της χώρας και να δώσει εξηγήσεις ή αλ-
λιώς η ηγεσία του Υπουργείου Δικαιοσύνης δεν στέκεται. Και
το λέω αυτό µε λύπη, διότι πράγµατι ο ρόλος του Υπουργού
Δικαιοσύνης είναι ένας ρόλος βαθύτατα θεσµικός. Γι’ αυτό
και η συµπεριφορά όλων των Βουλευτών της Μείζονος Αντι-
πολίτευσης, αλλά νοµίζω και όλων των συναδέλφων απέναντι
στον Υπουργό Δικαιοσύνης, υπήρξε µια συµπεριφορά κοινο-
βουλευτικής αβρότητος παρά το απίστευτο µέγεθος του ατο-

πήµατος της Κυβέρνησης. 
Αν είχαµε τη δυνατότητα να µπούµε στη συζήτηση επί της

επερωτήσεως, η οποία σκιάζεται όµως από το τελευταίο γε-
γονός, το οποίο αποτελεί άλλου µεγέθους παρέµβαση και
δεν έχει καµµία σχέση µε όλα τα προηγούµενα, θα µπορού-
σαµε πάρα πολλές ευθύνες να καταλογίσουµε στον παριστά-
µενο Υπουργό της Δικαιοσύνης για τη διάταξή του για τη
λήψη υπ’ όψιν αποδεικτικών µέσων που δεν πληρούν τους
όρους του νόµου, για τις αποφυλακίσεις οι οποίες οδήγησαν
σε αύξηση κατά 18% των ληστειών, για τη διάταξη του τε-
λευταίου νόµου στο άρθρο 106 που αµνήστευσε οτιδήποτε
συνιστούσε διαπλοκή τα τελευταία 40 χρόνια στην Ελληνική
Δηµοκρατία. 

Όλα αυτά, όµως, υπολείπονται της απίστευτης πρόκλησης
προς το πολίτευµα συνολικά η οποία συντελέστηκε χθες και
η οποία αντιµετωπίζεται από τον κύριο Υπουργό και την Κυ-
βέρνηση ως εάν απλώς να πρόκειται για ένα έλασσον λεκτικό
ατόπηµα µιας υπερχειλίζουσας προσωπικότητος ενός γρα-
φικού Υπουργού.

Ο κ. Πολάκης σε λίγες µέρες θα βρεθεί πάλι στο Υπουρ-
γικό Συµβούλιο, το οποίο θα επιλέξει τους Αντιπροέδρους
του Αρείου Πάγου, όπως ευρέθη φαντάζοµαι στο Υπουργικό
Συµβούλιο και σε προηγούµενες επιλογές ανωτάτων δικαστι-
κών. 

Ο κ. Πολάκης θα αναλύσει τότε στο Υπουργικό Συµβούλιο
ποιοι εκ των υποψηφίων ανήκουν στο παραδικαστικό κύ-
κλωµα ή δεν θα το αναλύσει; Θα αναλύσει ποιοι άλλοι, που
ήταν στον αρχικό κατάλογο, µετείχαν στο παραδικαστικό κύ-
κλωµα -διότι είναι βέβαιο ότι το γνωρίζει- ή θα το αποκρύψει; 

Η Κυβέρνηση θα επιλέξει Αντιπροέδρους του Αρείου
Πάγου, κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης, χωρίς να ξέρει ποιοι
από αυτούς πιθανόν είναι µέλη παραδικαστικού κυκλώµατος
ή δεν θα ενδιαφερθεί να το µάθει; Είπατε για πιθανότητα µει-
οψηφιών, ελαχίστων. Η διατύπωση του συναδέλφου σας κυ-
ρίου Υπουργού, αναφέρεται στην πλειοψηφία των δικαστικών
λειτουργών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτά τα πράγµατα δεν γίνε-
ται να περνάνε στο πλαίσιο ενός απλού κοινοβουλευτικού
ελέγχου, έστω και µιας σοβαρότατης και τεκµηριωµένης επε-
ρώτησης σαν αυτήν που ανέλυσαν οι συνάδελφοι της Μει-
οψηφίας µε σοβαρότητα και -το επαναλαµβάνω- µε τεράστια,
προς τιµήν τους, θεσµική αυτοσυγκράτηση. Διότι είναι βέ-
βαιο ότι αν αυτό συνέβαινε σε οιαδήποτε άλλη κυβέρνηση, η
κοινοβουλευτική οµάδα της µείζονος τότε αντιπολίτευσης θα
ήταν όρθια επί των εδράνων και θα κραύγαζε. Θα κραύγαζε
να έρθει εδώ ο υβριστής Υπουργός, θα κραύγαζε να έρθει
εδώ ο Πρωθυπουργός, θα κραύγαζε να παραιτηθείτε εσείς,
κύριε Υπουργέ, θα κραύγαζε να παραιτηθεί οιοσδήποτε έχει
σχέση µε αυτήν την κυβέρνηση εντός του πλαισίου της ο-
ποίας κυοφορούνται τέτοιες απόψεις.

Αυτά τα πράγµατα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -µε συγ-
χωρείτε που το ξαναλέω- είναι απίστευτα, είναι εξωπραγµα-
τικά, είναι πέραν της λογικής του πολιτεύµατος, πέραν της
λογικής του µέσου ανθρώπου! Ζούµε σε µια χώρα, η οποία
κινείται επί ξυρού ακµής µέσα στο πλαίσιο µιας απίστευτης
οικονοµικής κρίσης επτά ετών που έχει εξαθλιώσει εκατον-
τάδες χιλιάδες συνανθρώπους µας και έρχεται ένας Υπουρ-
γός και λέει ότι το έσχατο καταφύγιο του φτωχού και του
αδύναµου, του µη έχοντος πού την κεφαλήν κλίναι, η ελλη-
νική δικαιοσύνη είναι απολύτως διεφθαρµένη στο σύνολό
της. 

Και ο κύριος Υπουργός Δικαιοσύνης, ο -επαναλαµβάνω-
µέγας σφραγιδοφύλαξ της δηµοκρατίας, έρχεται εδώ και τι
λέει; Ότι δικαιούται, βεβαίως, ο καθένας να έχει µια άποψη.
Αυτή η άποψη είναι υπερβολική ή εν πάση περιπτώσει πρέπει
να επιχειρηµατολογήσει αυτός που την είπε. Αυτή είναι η θε-
σµική αντίδραση του έχοντος την σφραγίδα της δηµοκρα-
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τίας.
Κύριε Υπουργέ, επειδή ουδέποτε απευθύνω σε οποιονδή-

ποτε συνάδελφο προσωπικό χαρακτηρισµό -το αποφεύγω
και θα το αποφεύγω- όµως έχω κάθε δικαίωµα -και όχι µόνο
δικαίωµα, αλλά και υποχρέωση από το θεσµικό µου ρόλο- να
αποτιµώ την πολιτική συνεισφορά του κατέχοντος την πολι-
τική θέση σε κάθε κρίσιµο σηµείο για τη χώρα, για τη δηµο-
κρατία, για τον τόπο, για τον λαό, για την κοινωνία, για το
έθνος, θα σας παρακαλέσω το εξής: Υπάρχει ένας πίνακας
του Ρέµπραντ, στον οποίο ο βασιλιάς Μπαλτάζαρ, καθήµενος
σε τραπέζι αντιµετωπίζει το Θείο, το οποίο κατέρχεται και του
λέει: «Mene, Mene, Tekel, Upharsin» , που σηµαίνει µεθερµη-
νευόµενο, γιατί εσείς χρησιµοποιήσατε λατινικά, εγώ θα χρη-
σιµοποιήσω αραµαϊκά: «Ζυγίστηκες, ζυγίστηκες και βρέθη-
κες λειψός».

Κύριε Υπουργέ, έχετε µια ευκαιρία να µην υπαχθείτε σε
αυτόν τον κανόνα και να τιµήσετε και την ελληνική δικαιο-
σύνη και τον εαυτό σας µε την παραίτησή σας αν δεν παραι-
τηθεί µέχρι απόψε το βράδυ ο κ. Πολάκης!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυ-
τικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκ-
θεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµε-
ρώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, είκοσι εννέα ένοικοι των Ψυ-
χοκοινωνικών Δοµών του Ψυχιατρικού Νοσοκοµείου Αττικής
και Οικοτροφείων «Δάµος και Φιντίας» και του Οικοτροφείου
«Αναζήτηση». 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει όπως πρέπει. Ας ακολουθή-
σουν κι άλλα τέτοια παραδείγµατα. Σας ευχαριστούµε που
ήρθατε.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει ο κ. Τσίρκας από τον ΣΥΡΙΖΑ για έξι λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πώς καταφέρνει πάντα η

Αξιωµατική Αντιπολίτευση όταν συζητάµε τέτοια ζητήµατα -
σοβαρά κατά τη γνώµη µου- να µην επικεντρώνουµε στο
κύριο ζήτηµα της ερώτησης, αλλά να βρίσκουµε άλλα ζητή-
µατα -γιατί η ερώτηση έχει συγκεκριµένα, κύριε Δένδια, ερω-
τήµατα- να ασχολούµαστε, όπως τις δηλώσεις ενός Υπουρ-
γού της Κυβέρνησης, τις οποίες αξιολογήσατε όπως τις αξιο-
ποιήσατε.  

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εσείς πώς τις αξιολογείτε; 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Αυτό που θέλω να πω είναι ότι η ανε-

ξάρτητη δικαιοσύνη δεν είναι για εµάς σχήµα λόγου. Η ανε-
ξαρτησία της αποτελεί βασικό συστατικό στοιχείο της έν-
νοιας και της ουσίας της δικαιοσύνης. Η έλλειψη της ανεξαρ-
τησίας τη µετατρέπει σε ένα κακέκτυπο της πραγµατικής δι-
καιοσύνης στα όρια της παρωδίας. 

Η διάκριση των εξουσιών αποτελεί θεµελιώδη αρχή για την
εύρυθµη λειτουργία της Δηµοκρατίας. Με ποιον τρόπο, ό-
µως, εσείς περιβάλετε µε κύρος τη δικαιοσύνη, όταν έρχεστε
σε µια τέτοια κρίσιµη περίοδο -«εν µέσω κρίσεων», όπως είπε
ο κύριος Υπουργός- και ερωτάτε αυτά που ερωτάτε µε τη ση-
µερινή επίκαιρη επερώτηση;

Αναµφίβολα, η κριτική είναι µέρος του διαλόγου και της δι-
καιοσύνης µε την κοινωνία -αυτό το δέχονται και οι ίδιοι οι δι-
καστές- αρκεί να υπάρχει µία σαφής διαχωριστική γραµµή
µεταξύ της σοβαρής, υπεύθυνης και µε επιχειρήµατα κριτι-
κής κι όχι µειωτικής κριτικής και έλλειψη σεβασµού που υπο-
νοµεύει την ανεξαρτησία της δικαστικής λειτουργίας.

Οι Έλληνες πολίτες ξέρουν πολύ καλά ποιοι είναι υπεύθυ-
νοι για την κρίση εµπιστοσύνης στους θεσµούς του κράτους
δικαίου. Εµείς συνεχίζουµε να υπερασπιζόµαστε αταλάν-
τευτα την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης, µακριά από οποιον-

δήποτε παρεµβατισµό ή πολιτική επιρροή. Κινούµαστε µε
σχέδιο και αποφασιστικότητα στην κατεύθυνση δηµιουργίας
προϋποθέσεων που θα καταστήσουν απίθανη τη δυνατότητα
αµφισβήτησης της ανεξαρτησίας της δικαιοσύνης και θα τη
θωρακίσουν θεσµικά από κάθε είδους παρεµβάσεις και ολι-
γωρίες. Βάζουµε τέλος στις απόπειρες παρέµβασης και επη-
ρεασµού, απ’ όπου κι αν αυτές επιχειρούνται, θεσµικούς ή
εξωθεσµικούς παράγοντες. 

Το δηµοκρατικό πολίτευµα και το Σύνταγµά µας τοποθε-
τούν την έννοια του κράτους-δικαίου στο επίκεντρο. Μιλάµε
για την άνευ όρων προστασία των πολιτών, την ισονοµία, την
ισοπολιτεία. Το κράτος-δικαίου είναι συνυφασµένο µε τη δη-
µοκρατία. 

Πρόκειται, όµως, για ένα εξαιρετικά ευαίσθητο ζήτηµα που
δεν θα έπρεπε σε καµµία περίπτωση να είναι αντικείµενο µι-
κροκοµµατικών αντιπαραθέσεων. Οι καιροσκοπικές κατηγο-
ρίες από την πλευρά της Αντιπολίτευσης, που βασίζονται σε
επιχειρήµατα άτοπα και στρεβλά, µόνο ζηµιά µπορούν να
προκαλέσουν στην προσπάθεια για ενίσχυση και θωράκιση
των θεσµών του κράτους-δικαίου. 

Οι περισσότερες απαντήσεις στα ερωτήµατα που τίθενται,
έχουν δοθεί και στην Ολοµέλεια και στην Ειδική Επιτροπή Θε-
σµών και Διαφάνειας τόσο από τον Πρωθυπουργό και τον
Υπουργό Δικαιοσύνης, όσο και από τον Αναπληρωτή Υπουρ-
γό Δικαιοσύνης.  

Επαναφέρετε, όµως, ζητήµατα µε την ερώτησή σας µόνο
για επικοινωνιακούς και µικροκοµµατικούς λόγους. Έχουν
απαντηθεί ξεκάθαρα, ρητά και κατηγορηµατικά. Γιατί, του-
λάχιστον, για ζητήµατα ηθικής, παρεµβάσεων, αµεροληψίας,
είµαστε οι τελευταίοι σε αυτή την Αίθουσα για να µας κου-
νάτε εσείς το δάχτυλο. 

Όµως, δεν πρόκειται για άγνοια εκ µέρους σας. Στόχος
σας είναι να δώσετε µια ακόµη παράσταση, δήθεν αγανάκτη-
σης, να δηµιουργήσετε θόρυβο. Όπως αποδείχθηκε, όµως,
πολλές φορές, αυτές οι παραστάσεις και κακή σκηνοθεσία
έχουν και χιλιοπαιγµένο σενάριο για να «τσιµπήσει» ο ελλη-
νικός λαός. 

Θέλετε να πλήξετε την Κυβέρνηση και µάλιστα σε πεδία
που δεν µπορείτε να µας προσάψετε το παραµικρό. Μίλησαν
ορισµένοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για
την κατάσταση και την ταχύτητα στην απονοµή της δικαιο-
σύνης. Έχετε, προφανώς, υπ’ όψιν σας διεθνή έκθεση που
δηµοσιεύθηκε πρόσφατα και διαπιστώνει ότι η χώρα µας έχει
τον δεύτερο, πράγµατι, µεγαλύτερο χρόνο αναµονής για
δίκες σε διεθνές επίπεδο, µε τις βελτιώσεις που επισήµανε ο
Υπουργός. Αυτό το χάος, όµως, πότε προκλήθηκε; Ποιος κυ-
βερνάει σαράντα χρόνια αυτόν τον τόπο; Μήπως και γι’ αυτό
ευθύνεται η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ;

Η καταγγελία, όµως, σε βάρος του Αναπληρωτή Υπουργού
Δικαιοσύνης και η ταύτιση µε την αναφορά της κυρίας Εισαγ-
γελέως Εφετών, χωρίς τεκµηριωµένα στοιχεία, αποκαλύπτει
και ένδεια επιχειρηµάτων εκ µέρους σας και αποτελεί συνέ-
χεια µιας απροκάλυπτης προσπάθειας ενός συστήµατος που
νιώθει ότι χάνει τη γη κάτω από τα πόδια του για δήθεν απο-
καλύψεις και σκάνδαλα.

Ο κ. Παπαγγελόπουλος ή η κυρία Εισαγγελέας ζήτησε να
γίνει η περιβόητη συνάντηση; Υιοθετήσατε άκριτα την ανα-
φορά της κυρίας Εισαγγελέως Εφετών κατά του κ. Παπαγ-
γελόπουλου ότι δήθεν της άσκησε πίεση και την απείλησε,
προκειµένου να παραδώσει τη δικογραφία κατά του Ανδρέα
Βγενόπουλου. Ποιος πήρε την πρωτοβουλία να απευθυνθεί
και να ζητήσει το ραντεβού από τον κ. Παπαγγελόπουλο; Η
απλή λογική λέει ότι εκείνος που επιθυµεί να χειραγωγήσει
κάποιον, αυτός θα επιδιώξει να τον συναντήσει και να συνο-
µιλήσει µαζί του και όχι το αντίθετο. 

Αυτά, λοιπόν, είναι τα φοβερά γεγονότα για τα οποία µας
κατηγορείτε, για να δικαιολογήσετε άλλη µία προσπάθεια
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στρέβλωσης των πραγµατικών γεγονότων ή µήπως θεωρείται
παρέµβαση η έκφραση -όπως είπε ο Υπουργός- σε µία κατά
τα άλλα άσχετη συζήτηση µε το κύριο θέµα που εσείς βάζετε,
νοµικής γνώµης του Υπουργού;

Κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, νοµίζω ότι ήρθε η
ώρα να σταµατήσετε να διαστρεβλώνετε την πραγµατικό-
τητα γιατί οι πράξεις σας είναι αντιφατικές. Από την µια πλευ-
ρά ρωτάτε αγωνιωδώς για την κρίση στη δικαιοσύνη και απαι-
τείτε αποκατάσταση της σχέσης εµπιστοσύνης ανάµεσα
στους πολίτες και από την άλλη δηµιουργείτε ψεύτικες κα-
ταστάσεις εναντίον της Κυβέρνησης για δήθεν παρεµβάσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, αν µου επιτρέπετε, ζητώ λίγο χρόνο πα-
ραπάνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Πό-
σο χρόνο θα θέλατε;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ενάµισι λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Το µόνο που σας απασχολεί είναι ότι δεν έχετε πια την

εξουσία. Δεν έχετε αντιληφθεί ακόµα ότι ο λαός σάς έθεσε
στο περιθώριο. Θέλετε να επιστρέψετε στην εξουσία, αλλά
αυτό βλέπετε δεν σας βγαίνει γιατί αυτή η Κυβέρνηση στα-
θεροποιείται ολοένα και περισσότερο. 

Θα αξιοποιήσουµε, όµως, κάθε διαθέσιµο νόµιµο µέσο -
όπως το κάναµε µέχρι τώρα- για να αποκαλύπτεται και να µην
συγκαλύπτεται κανένας, ώστε πράγµατι στον τόπο αυτόν να
αποδίδεται δικαιοσύνη. Υπηρετούµε µία άλλη πολιτική. Βού-
λησή µας είναι να έρθουν όλα στο φως, σε γνώση και στην
κρίση των πολιτών. Αυτό απαιτεί η δηµοκρατία, αυτό απαιτεί
η δηµοκρατική συνείδηση των πολιτών. Δεν αντιµετωπίζουµε
-και σας διαβεβαιώνουµε γι’ αυτό, το κράτος- τις δοµές αυ-
τής της χώρας ως λάφυρο της εξουσίας. Δηµοκρατική µας
πεποίθηση είναι η πλήρης αποχή από οποιαδήποτε παρέµ-
βαση ή υπόδειξη στους ανεξάρτητους λειτουργούς της δι-
καιοσύνης. 

Θα έπρεπε, όµως, προτού εµφανιστείτε ως υπερασπιστές
του δικαίου και της ηθικής, να κάνετε τον κόπο να απαντή-
σετε στις δεκατρείς κραυγαλέες περιπτώσεις ωµών παρεµ-
βάσεων, διαγραφών, αναστολών και απαλλαγών που ετέθη-
σαν από τον Πρωθυπουργό στην προ ηµερησίας διάταξης
συζήτηση στη Βουλή στις 22-3-2016, στα οποία µέχρι σήµερα
εξακολουθείτε να χρωστάτε απαντήσεις, ελπίζοντας ότι θα
ξεχαστούν και αυτά  όπως ξεχάστηκαν και άλλα τόσα. 

Καταλάβετέ το, εµείς σε καµµία περίπτωση δεν έχουµε
ιδιοκτησιακή αντίληψη για το κράτος και τις δοµές του. Γυ-
ρίζουµε σελίδα, προχωράµε µπροστά, εγγυόµαστε την ανε-
ξαρτησία της δικαιοσύνης, τη θωράκιση των θεσµών του
κράτους, τον σεβασµό στους πολίτες και τους νόµους της
χώρας. Τόσο απλά. Δεν κάνουµε επανάσταση. Ξαναφτιά-
χνουµε ένα κράτος που θα το εµπιστεύεται ο Έλληνας πολί-
της. Και το όραµά µας για µια καλύτερη δικαιοσύνη παρα-
µένει διαχρονικά σταθερό, για µια δικαιοσύνη που θα απονέ-
µεται έγκαιρα, για µια δικαιοσύνη θεσµικά και ουσιαστικά
ανεξάρτητη, για µια δικαιοσύνη στην οποία οι εισαγγελείς µε
ηρεµία και ασφάλεια, απερίσπαστοι, µε αξιοπρέπεια θα είναι
στην υπηρεσία της κοινωνίας και των πολιτών της. Κυρίως,
όµως, -και κλείνω µε αυτό- µια δικαιοσύνη στην οποία θα
έχουν πρόσβαση όλοι οι πολίτες, γιατί εσείς καταστήσατε την
πρόσβαση σε αυτήν απαγορευτική. 

Γι’ αυτό προχωράµε, µε νοµοσχέδια που θα έρθουν το επό-
µενο διάστηµα στη Βουλή, στη διεύρυνση των δικαιούµενων
προσώπων και στην υπαγωγή περισσότερων υποθέσεων
στον θεσµό της νοµικής βοήθειας, αλλά και σε ένα νέο σύ-
στηµα δικαστικών δαπανών. Διότι ανέφερε η κυρία Παπακώ-
στα, τι κάνουµε εµείς για το µεγάλο κόστος της δικαιοσύνης.
Αν είναι δυνατόν! 

Προχωράµε, λοιπόν, σε ένα νέο σύστηµα δικαστικών δα-

πανών, φιλικό προς τους αδύναµους πολίτες, ξεκινώντας από
την άµεση κατάργηση του δικαστικού ενσήµου στις αναγνω-
ριστικές αγωγές. Αυτή είναι και η ουσία για την Κυβέρνηση
της Αριστεράς, δηλαδή, να ανοίξει τις πόρτες της δικαιοσύ-
νης στους πολίτες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των

ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τε-

λικά µιλήσατε τρία λεπτά παραπάνω.
Τον λόγο έχει ο κ. Κασιδιάρης, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή, για έξι λεπτά.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Την ώρα που ο ΣΥΡΙΖΑ έχει ξεπουλή-

σει τη χώρα από άκρο σε άκρο, την ώρα που ο εθνικός πλού-
τος της Ελλάδας έχει εκποιηθεί, την ώρα που η χώρα γεµίζει
λαθροµετανάστες, πρόβληµα για τη δήθεν αντιπολίτευση,
της Νέας Δηµοκρατίας, και για τα διαπλεκόµενα µέσα µαζι-
κής ενηµέρωσης είναι ο Πολάκης. Αυτό είναι ένα σχέδιο για
να συγκαλυφθούν τα κυβερνητικά εγκλήµατα γιατί ο Λάτσης
έχει αγοράσει τσάµπα το «Ελληνικό». Έχουν υπογραφεί αποι-
κιοκρατικές συµβάσεις, εγκληµατικές σε βάρος της εθνικής
οικονοµίας.

Ο Καµµένος γεµίζει τη χώρα µε hot-spots, όπου στεγάζει
µε απευθείας αναθέσεις χιλιάδες λαθροµετανάστες και µας
παρουσιάζουν ως πρόβληµα ένα γραφικό περιστατικό, ότι
προχθές κάποιοι πολίτες µπουγέλωσαν τον Πολάκη, ότι χθες
κάποιοι πολίτες έδωσαν κλωτσιές στον Πολάκη, ότι σήµερα
έκανε κάποιες δηλώσεις για να συγκαλυφθεί το έγκληµα που
συντελείται σε βάρος της Ελλάδας από την Κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ µε την πλήρη ανοχή και την ψήφο της Νέας Δη-
µοκρατίας.

Εάν θέλετε να µιλήσουµε για δηλώσεις, λοιπόν, εγώ θα
αναφερθώ σε συγκεκριµένες δηλώσεις και ντοκουµέντα που
αφορούν την παρούσα επίκαιρη επερώτηση. Είναι δηλώσεις
που έγιναν την περασµένη Κυριακή στην εφηµερίδα «Real
news» από Αντιπρόεδρο της Ελληνικής Βουλής, τον Νικήτα
Κακλαµάνη της Νέας Δηµοκρατίας. Θα διαβάσω αυτές τις
δηλώσεις και θέλω την απόλυτη προσοχή του Υπουργού Δι-
καιοσύνης και την τοποθέτησή του εν συνεχεία.

Λέει, λοιπόν, ο Αντιπρόεδρος της Βουλής, Νεοδηµοκρά-
της, Νικήτας Κακλαµάνης εις ό,τι αφορά την περιβόητη δίω-
ξη-σκευωρία και δίκη κατά της Χρυσής Αυγής. Λέει: «Ήταν
λάθος η στρατηγική µας. Τραγικό λάθος η παραποµπή συλ-
λήβδην όλων σε δίκη». Ακούσατε, Έλληνες πολίτες; Η παρα-
ποµπή ολόκληρης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Χρυσής Αυγής σε αυτή τη δίκη που λένε τα κανάλια δεν ήταν
απόφαση της δικαιοσύνης, ήταν απόφαση της Νέας Δηµο-
κρατίας και µάλιστα, λανθασµένη στρατηγική γιατί δεν απέ-
δωσε τελικά, δεν έφερε ψήφους. Αυτά τα λέει ο Αντιπρόε-
δρος της Βουλής Νικήτας Κακλαµάνης και δεν έχει παραιτη-
θεί κανένας µέχρι σήµερα, καµµία επιτροπή θεσµών και δια-
φάνειας δεν έχει ασχοληθεί µε το ζήτηµα, κανένας Υπουργός
Δικαιοσύνης δεν έχει πάρει θέση. 

Αυτά τα λέει, βεβαίως, η Χρυσή Αυγή εδώ και δύο χρόνια.
Αυτός ήταν ο µόνος τρόπος να περιοριστεί η ραγδαία άνο-
δος του εθνικιστικού κινήµατος. Έχουµε φέρει ακόµα πιο βα-
ρυσήµαντα ντοκουµέντα στο φως της δηµοσιότητας. Έχου-
µε φέρει την εντολή του ίδιου του πρώην Πρωθυπουργού
σας Σαµαρά προς δικαστικούς να προφυλακίσουν Βουλευ-
τές. Αυτά είναι ντοκουµέντα, τα οποία πρέπει να τα ακούσει
ο ελληνικός λαός.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ηλίας Κασιδιάρης παρου-
σιάζει σχετικό ηχητικό ντοκουµέντο)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύ-
ριε Κασιδιάρη, αυτά ούτε ακούγονται, ούτε τίποτα. 

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Να επεξηγήσω τι είναι αυτό, κυρία
Πρόεδρε, γιατί ορισµένοι δεν ξέρουν, γιατί το «έθαψαν» αυτό
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τα κανάλια. Αυτή είναι η εντολή του Σαµαρά προς τον προ-
ϊστάµενο της Εισαγγελίας Εφετών Ντογιάκο, άνθρωπο της
Νέας Δηµοκρατίας, να προφυλακίσει τους τρεις. Αυτοί οι
τρεις που θα πάνε είναι οι τρεις Βουλευτές της Χρυσής Αυ-
γής που προφυλακίστηκαν τρεις ηµέρες πριν την ανάκριση,
που είχε ληφθεί και υπογραφεί απόφαση. Αυτό είναι το ηχη-
τικό.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ηλίας Κασιδιάρης παρου-
σιάζει σχετικό ηχητικό ντοκουµέντο)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν
µπορούµε εδώ να κάνουµε τέτοια δουλειά.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Αυτή είναι η δουλειά µας. Η δουλειά
µας εδώ µέσα είναι να λέµε την αλήθεια, να αποκαλύπτουµε
σκάνδαλα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο-
λοκληρώστε.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Επιτέλους, επειδή είστε και Πρόεδ-
ρος στην Επιτροπή Θεσµών, πρέπει αυτά τα ζητήµατα να συ-
ζητηθούν στην Επιτροπή Θεσµών.

Δεν είναι µόνο αυτό το ντοκουµέντο, είναι και το βίντεο
Μπαλτάκου. Επειδή µιλάµε για δηλώσεις, για Πολάκηδες και
για διάφορους γραφικούς, έχουµε το ντοκουµέντο για πα-
ρεµβάσεις, για κακουργηµατική κατάχρηση εξουσίας, όπου
τα λέει ο ίδιος ο Γενικός Γραµµατέας της προηγούµενης κυ-
βέρνησης.

Μάλιστα, επειδή είναι εδώ παρόντες αυτοί οι οποίοι ανα-
φέρονται στο συγκεκριµένο βίντεο, να διαβάσω κάποιους
διαλόγους από τις δηλώσεις του πρώην Γενικού Γραµµατέα
της Κυβέρνησης που αναφέρονται σε συγκεκριµένα πρό-
σωπα που θα πάρουν τον λόγο σε λίγο, για να µας δώσουν
απαντήσεις. Ρωτώ, λοιπόν, εγώ τον Μπαλτάκο, όταν κατ’ αρ-
χάς βγήκα εγώ, τι έπαθε ο Σαµαράς, εννοώντας όταν µε
άφησε ο ανακριτής ελεύθερο και απαντά ο Μπαλτάκος: «Σοκ
και δέος! Χαµός έγινε…! Πήρε τους άλλους δύο, τον Αθανα-
σίου και τον Δένδια…!». Έτσι λέει ο Μπαλτάκος για τους πα-
ρόντες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου):
Κύριε Κασιδιάρη, σας παρακαλώ! Δεν γίνεται να ακούγονται
αυτές οι φρασεολογίες µέσα στη Βουλή! Σας παρακαλώ να
διαγραφούν αυτές οι φράσεις από τα Πρακτικά.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Αυτά είναι ντοκουµέντα που υπάρ-
χουν σε δικογραφία και πρέπει να τα παρουσιάσουµε στη
Βουλή και να έλθουν εδώ οι αρµόδιοι και να απαντήσουν. Τι
τους είπε ο Σαµαράς στο συγκεκριµένο τηλεφώνηµα; «Με κο-
ροϊδέψατε», λέει, «µε ξεφτιλίσατε. Τι είναι αυτά;». Τι τους
είπε; Ο Αθανασίου, ο Δένδιας, είναι εδώ παρόντες. Τι τους
είπε και µετά ο ίδιος ο Αθανασίου οµολόγησε ότι πήρε την
Προϊσταµένη του Πρωτοδικείου Τσάµη τηλέφωνο την ώρα
της ανακρίσεως του αρχηγού της Χρυσής Αυγής; Ο νυν
Υπουργός Δικαιοσύνης, για παράδειγµα, έχει πάρει ποτέ
ανακριτή τηλέφωνο εν ώρα ανακρίσεως, για να µάθει πώς
πάει η κατάσταση; Προβλέπεται κάτι τέτοιο; Προβλέπεται
ένας Υπουργός Δικαιοσύνης να παίρνει τους ανακριτές τη-
λέφωνα, για να δει πώς πάει η κατάσταση; Λες και είναι το
«MEGA CHANNEL» ο ανακριτής; 

Αυτά, λοιπόν, είναι στοιχεία εδώ πάρα πολύ σηµαντικά, τα
οποία και η νυν Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ βεβαίως τα «θάβει»,
διότι δεν µπορεί να δικαιωθεί η Χρυσή Αυγή. Γιατί, όπως τα
λέει εδώ ο κ. Κακλαµάνης στη δήλωσή του και τα λέει πολύ
καλά, όταν δικαιωθούν δικαστικά, θα τους έχουµε όλοι απέ-
ναντί µας.

Και κάτι άλλο, για να κλείσω µε αυτό, από τη συγκεκριµένη
συνέντευξη του Αντιπροέδρου της Βουλής και προσέξτε δεν
τα λέει ένας της Χρυσής Αυγής. Έχετε –λέει- κι εσείς φίλους
δικηγόρους. Θα σας λένε ότι δεν θα πάθει κανείς τους τί-
ποτα, ότι θεωρείται δεδοµένη η αθώωση όλης της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας της Χρυσής Αυγής. Και συνεχίζει ο Αντι-

πρόεδρος της Βουλής «αν γίνει σωστή δίκη». Γιατί στην Ελ-
λάδα, βεβαίως, υπάρχουν παραδικαστικά κυκλώµατα και γί-
νονται στηµένες δίκες. 

Το λέω, λοιπόν, προς κάθε κατεύθυνση. Να µην τολµήσει
κανείς να παρέµβει σε αυτήν την περιβόητη δίκη της Χρυσής
Αυγής, που εµείς πρώτοι απαιτούµε να επισπευστεί επιτέ-
λους και να έχουµε µια δίκαιη δίκη και δίκαιη απόφαση άµε-
σα. Και δεν έχει καµµία θέση ο Πρόεδρος της Βουλής να συ-
ναντάει εµπλεκόµενους µε τη δίκη παράγοντες ή µάρτυρες
και να παίρνει θέση για µια υπόθεση που αφορά αποκλει-
στικά και µόνο τη δικαιοσύνη. 

Αυτά είχα να πω. Τα στοιχεία τα οποία έχουµε καταθέσει,
βεβαίως, θα έρθει µια µέρα που θα αξιολογηθούν από µια
πραγµατικά ανεξάρτητη δικαιοσύνη και όσοι έχουν εγκληµα-
τήσει -όχι σε βάρος ηµών, δεν το λέω για εµένα, δεν το λέω
για τους άλλους Βουλευτές, που προσπάθησαν να καταστρέ-
ψουν τη ζωή µας, δεν µας ενδιαφέρει αυτό, µας ενδιαφέρει
ότι έγιναν εγκλήµατα σε βάρος του Συντάγµατος των Ελλή-
νων και της λαϊκής κυριαρχίας- θα τιµωρηθούν παραδειγµα-
τικά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατι-
κής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Θεόδωρος Παπαθεο-
δώρου, επίσης, για έξι λεπτά. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, µε τη διακυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ δεν
πλήττουµε ποτέ σε αυτή τη χώρα. Και θα ήταν διασκεδα-
στικό, εάν περνάγαµε µια κανονική περίοδο και όχι µια κρίση
σαν τη σηµερινή. Θα ήταν γραφικό αυτό το οποίο ακούσαµε
χθες, αλλά σήµερα είναι τραγικό. Γιατί τι έγινε σήµερα; Σή-
µερα θα ερχόµασταν εδώ να µιλήσουµε για τα πεπραγµένα
της Κυβέρνησης και θα ερχόµασταν εδώ, επίσης, να µιλή-
σουµε και για την προηγούµενη περίοδο, για τον τρόπο που
η Νέα Δηµοκρατία χειρίστηκε τα ζητήµατα της δικαιοσύνης
και να καταθέσουµε τις δικές µας προτάσεις.

Τελικά γιατί συζητάµε; Συζητάµε γι’ αυτό το οποίο η Ένω-
ση Δικαστών Εισαγγελέων ονοµάζει «µια θεσµική εκτροπή»
και εγώ θέλω να σας πω ότι συζητάµε για µια παρακµιακή πα-
ρέµβαση ενός Υπουργού της Κυβέρνησης, ενός Αναπληρωτή
Υπουργού, στον τρόπο λειτουργίας της δικαιοσύνης. 

Κύριε Υπουργέ, υπάρχει ένα πρόβληµα και παρακαλώ –το
λέω προοιµιακά- να ξεχάσουµε κι εσείς κι εγώ τις άλλες ιδιό-
τητές µας. Το ζήτηµα είναι πολιτικό. Και είναι πολιτικό για
τους εξής δυο λόγους: Είναι η παρακµιακή παρέµβαση του
κ. Πολάκη, ο οποίος τι είπε; Επιτέθηκε στους δικαστές λέγον-
τας ότι πολύ µεγάλο µέρος των Ελλήνων δικαστών έχουν δε-
σµεύσεις και για να το πω πιο απλά, είπε, ανήκουν στο παρα-
δικαστικό κύκλωµα του παρελθόντος και του παρόντος.
Αυτό, κύριε Υπουργέ, σας εµπλέκει πολιτικά και σας εµπλέκει
και προσωπικά για τον εξής λόγο. 

Σήµερα σε µια ανακοίνωση την οποία εξέδωσα, ζήτησα εκ
µέρους της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης την παραίτηση του
κ. Πολάκη, την αποποµπή του κ. Πολάκη από τον Πρωθυ-
πουργό. Για ποιο λόγο; Γιατί είναι πρωτοφανές να έχουµε µια
τέτοια παρέµβαση στη δικαιοσύνη. Είναι πρωτοφανές να κα-
τασυκοφαντούνται δικαστές, είναι πρωτοφανής αυτή η ύβρις
απέναντι στο Δικαστικό Σώµα συλλήβδην, στο πολύ µεγάλο
µέρος των δικαστών. Είναι πρωτοφανές επίσης να απειλούν-
ται οι δικαστές. Γιατί είναι µια έµµεση απειλή. Και µέχρι τώρα
δεν υπήρξε καµµία απάντηση από πλευράς της Κυβέρνησης.
Άρα, το πρόβληµα δεν το έχει πει ο Πολάκης, το πρόβληµα,
κύριε Υπουργέ, το έχετε εσείς. Δεν µπορεί να µείνουν και οι
δυο στην Κυβέρνηση. Και αυτός ο οποίος λέγατε εσείς, όπως
είδα σε µια δήλωσή σας, στις 14-12-2015, µε την οποία κα-
λέσατε τους εισαγγελείς και τους δικαστές να αποκρούουν
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τις όποιες προσπάθειες της πολιτικής εξουσίας για παρέµ-
βαση στο έργο της δικαιοσύνης. 

Εάν, λοιπόν, εσείς λέτε αυτά τα πράγµατα, τότε πώς εσείς
προστατεύετε τους συγκεκριµένους δικαστές; Γιατί οφείλω
να σας πω, κύριε Υπουργέ, ότι η απάντησή σας προηγουµέ-
νως ήταν ότι βεβαίως σέβεστε την πλειονότητα των δικα-
στών.

Είναι λάθος, κύριε Υπουργέ. Το σύστηµα της δικαιοσύ-
νης…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-
νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Την συν-
τριπτική.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Την συντριπτική πλειονό-
τητα, λοιπόν, των δικαστών, αναφερόµενος επίσης και σε
όσους διερευνώνται σήµερα από τη δικαιοσύνη. 

Ο ρόλος σας, κύριε Υπουργέ, είναι να εγγυάσθε το σύνολο
του δικαστικού σώµατος και όχι την συντριπτική πλειονότητα.
Εποµένως, αυτό το οποίο κάνει ο κ. Πολάκης, ο οποίος χρη-
σιµοποιεί αυτόν τον τρόπο της καθοδηγούµενης υποψίας
εναντίον των δικαστών, είναι να πετύχει τι και πότε; Όταν έχει
αρθεί η ασυλία του, όταν έρχονται δικαστικές έρευνες το
επόµενο διάστηµα και επίσης προσπαθεί µε αυτόν τον τρόπο
να προστατευθεί και να εκθέσει εσάς, γιατί αυτό έγινε. Γιατί,
αν δεν απαντήσετε ξεκάθαρα ότι καταδικάζετε την συγκεκρι-
µένη δήλωση, εκτεθειµένος είστε εσείς, γιατί ο Πρωθυπουρ-
γός προς το παρόν δεν έχει κάνει κάτι. Και οι δύο στην ίδια
Κυβέρνηση: Και αυτός ο οποίος λασπολογεί εναντίον των δι-
καστών και αυτός ο οποίος χθες είπε ότι υπάρχει εµπλοκή
πολύ µεγάλου µέρους των Ελλήνων δικαστών στο παραδικα-
στικό σύστηµα του παρόντος. Άρα, θα πρέπει να µας πείτε
ποιο είναι. Ο ίδιος ο κ. Πολάκης µέχρι τώρα δεν έχει φύγει
από τη θέση του. Βεβαίως, εδώ δεν έχουµε απλώς µια έκ-
φραση, µια τοποθέτηση ενός πολιτικού παράγοντα, εδώ
έχουµε πάνω απ’ όλα µια ωµή παρέµβαση στη δικαιοσύνη,
µια κατασυκοφάντηση των δικαστών, µια έµµεση απειλή και
πάνω απ’ όλα έχουµε την καθοδηγούµενη υποψία στο λαό,
ότι «ξέρετε, εδώ κάτι γίνεται».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, παρακαλώ την ανοχή σας.
Από την άλλη πλευρά, κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι σήµερα,

όταν ακούτε ότι οι δικαστές προσφεύγουν στον Πρόεδρο της
Δηµοκρατίας γιατί δεν αναγνωρίζουν πουθενά αλλού οποι-
αδήποτε κάλυψη ή δυνατότητα κάλυψης, και αυτό σας αφή-
νει εκτεθειµένο. Εσείς τους αφήνετε απροστάτευτούς και
αυτό είναι ένα ζήτηµα, που αγγίζει τη λειτουργία του πολι-
τεύµατος και τη λειτουργία των δηµοκρατικών θεσµών. Γι’
αυτό σας λέω ότι περίµενα στη δική σας τοποθέτηση µια ξε-
κάθαρη δήλωση και όχι αυτό που διάβασα σε ορισµένα, αν
θέλετε, δηµοσιογραφικά δίκτυα ότι αδειάσατε τον κ. Πολάκη.
Καθόλου δεν τον αδειάσατε. Υπήρξε µια ονοµαστική ανα-
φορά και αυτή ήταν, αν θέλετε, στο πλαίσιο των συµψηφι-
σµών των αντιφάσεων. Δεν ζητάµε αυτό το πράγµα. 

Κύριε Υπουργέ, επειδή τοποθετηθήκατε και µας είπατε τε-
λείως διαφορετικά πράγµατα από αυτά τα οποία αποτελούν
σήµερα το επίδικο θέµα, νοµίζω ότι η στάση η οποία έχει να
κάνει µε την προστασία του θεσµού της δικαιοσύνης είναι µία
και µόνη: Ή επιβεβαιώνετε ότι δεν υπάρχουν παραδικαστικά
κυκλώµατα σήµερα που να αγγίζουν το πολύ µεγάλο µέρος
των δικαστών ή παραιτείστε εσείς. Δεν γίνεται και τα δύο. Δεν
γίνεται και ο κ. Πολάκης στην Κυβέρνηση και ο κ. Παρα-
σκευόπουλος στην Κυβέρνηση. Και καλά ο κ. Πολάκης. Ο κ.
Πολάκης έχει αναφερθεί στους δηµοσιογράφους, λέγοντας
ότι θα τους βάλει τρία µέτρα κάτω από τη γη. Ο κ. Πολάκης
έχει αναφερθεί λέγοντας ότι µπορεί να γυρνάει βαπόρια και
καράβια, διότι ήταν δήµαρχος, ότι µπορεί να φτιάχνει λιµενι-
κές εγκαταστάσεις γιατί είναι σφακιανός και επίσης έχει

άποψη για τον τρόπο που η δικαιοσύνη θα πρέπει να λειτουρ-
γεί, λέγοντας ότι σήµερα έχουµε επίορκους δικαστές οι
οποίοι βρίσκονται στην Έδρα. Αυτό θα πρέπει όχι να διαψεύ-
σετε, να απορρίψετε, κύριε Υπουργέ.

Και αυτό το οποίο σας ζητάµε είναι κάτι άλλο. Όταν λέµε
ότι θα πρέπει ο Πρωθυπουργός να αποπέµψει τον κ. Πολάκη,
η προσωπική σας και πολιτική εµπλοκή έχει ένα στοιχείο: Ότι
για να προστατεύσετε τη δικαιοσύνη, η οποία απονέµεται στο
όνοµα του ελληνικού λαού, θα πρέπει εσείς ο ίδιος να καθη-
συχάσετε και να διαβεβαιώσετε τον ελληνικό λαό ότι τέτοια
πράγµατα δεν υπάρχουν στη δικαιοσύνη και όπου υπήρχαν
και όπου υπάρχουν, εσείς θα είσαστε απέναντι. Αυτό σηµαί-
νει καταδικαστική τοποθέτηση από την πλευρά σας εναντίον
του κ. Πολάκη. Οτιδήποτε άλλο είναι χυλός, οτιδήποτε άλλο
είναι υπεκφυγή. 

Και γι’ αυτό σας λέω ότι όταν απαιτούµε από τον Πρωθυ-
πουργό να αποπέµψει τον κ. Πολάκη και να προστατεύσει και
να αποκαταστήσει το κύρος της Δικαιοσύνης, σηµαίνει ότι
δεν θα πρέπει να υπάρξει καµµία συγκάλυψη σε τέτοιες συµ-
περιφορές. Είναι παρακµιακές αυτές οι συµπεριφορές και
σηµαίνει ευθεία αποδοχή –το αντίθετο µάλλον- των παρεµ-
βάσεων στο έργο της δικαιοσύνης και στον διασυρµό της δι-
καιοσύνης και της απονοµής της.

Εποµένως, κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι οφείλετε µια απάν-
τηση, µια απάντηση η οποία θα πρέπει να είναι διά της δικής
σας τοποθέτησης και όχι διά παραλείψεως, µια απάντηση η
οποία σήµερα θα πρέπει να διεκδικήσει τη δική σας θέση στο
Υπουργείο. Διότι αυτή τη θέση στο Υπουργείο, κύριε Υπουρ-
γέ, σας την αµφισβήτησε ο κ. Πολάκης. 

Αυτό σας ζητάµε να κάνετε, να διεκδικήσετε τη θέση σας
στο Υπουργείο, να προστατεύσετε την ελληνική δικαιοσύνη,
να προστατεύσετε τους Έλληνες δικαστές. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Ποταµιού, ο
κ. Λυκούδης.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το
ιδιαιτέρως, κατά τη γνώµη µου ενδιαφέρον περιεχόµενο, που
έχει -που είχε µάλλον- η επίκαιρη επερώτηση της Νέας Δη-
µοκρατίας και το οποίο µας προδιέθετε για µια συζήτηση σο-
βαρή, σε βάθος για τα προβλήµατα της λειτουργίας της
δικαιοσύνης στη χώρα µας και για τα ζητήµατα που αντιµε-
τωπίζει, νοµίζω ότι έχει βγει έξω από τη σηµερινή συζήτηση
και κατά τη γνώµη µου απολύτως δικαιολογηµένα. 

Διότι η απίστευτη, η εξωφρενική δήλωση του κ. Πολάκη
εχθές αλλάζει εξ αντικειµένου τον χαρακτήρα της σηµερινής
συζήτησης. Και να µην απορεί ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Τσίρκας, για ποιον λόγο τον αλλάζει.
Διότι είναι µια δήλωση η οποία υπερκαλύπτει όλα τα άλλα ζη-
τήµατα, τα οποία θα συζητούσαµε και θα είχαν ενδιαφέρον. 

Παραδείγµατος χάριν, εγώ προσπάθησα να συντάξω ένα
κείµενο, για να κάνω µια παρέµβαση και να µιλήσω για τον
χρόνο της απονοµής της δικαιοσύνης στην πατρίδα µας, για
την ανυπαρξία δικαστηρίου για ένα εξάµηνο στη χώρα και τι
φταίει, για το πώς κονιορτοποιείται η επετηρίδα και για το
ποιος θα ήταν ενδεχοµένως ένα καλύτερος τρόπος ανάδει-
ξης της ηγεσίας των Ανωτάτων Δικαστηρίων. 

Πόσο ενδιαφέρον έχουν ετούτη την ώρα αυτά τα σοβαρό-
τατα, βεβαίως, ζητήµατα, όταν ίπταται η δήλωση του κ. Πο-
λάκη; Θα µου πείτε, κύριε Υπουργέ, αυτό που δυστυχώς
άκουσα, όπως ερχόµουν στην Αίθουσα, από έναν κυβερνη-
τικό συνάδελφο που τον βρήκα συµπαθέστατο κατά τα άλλα.
Είπε: «Έλα µωρέ τώρα, ο Πολάκης τώρα. Τι να κάνουµε;». 

Δεν είναι έτσι. Κάτι να κάνετε. Δεν είναι ότι το είπε κάποιος,
ο οποίος εν πάση περιπτώσει κ.λπ., δεν θέλω κι εγώ να ανοί-
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ξω µια τέτοια συζήτηση. Δεν θεωρώ κοµψό να ανοίξω µια τέ-
τοια συζήτηση, που αφορά πρόσωπα. Κάτι πρέπει να γίνει.
Κάτι πρέπει να κάνετε. Διότι το θέµα είναι πάρα πολύ σοβαρό
και µε κάποιον τρόπο όλους µάς βάζει µπροστά σε ευθύνες. 

Εγώ ξεκίναγα αυτή µου την παρέµβαση σήµερα, λέγοντας
ότι υπάρχουν πολιτικές στον χώρο της δικαιοσύνης, που δυ-
στυχώς είναι σε µια ευθεία γραµµή µε τις παθογένειες του
πολιτικού µας συστήµατος, οι οποίες δηµιουργήσαν και στο
παρελθόν προβληµατικές σχέσεις ανάµεσα στη δικαιοσύνη
και στην πολιτική εξουσία, ότι οι προσπάθειες να ελεγχθεί η
ανεξάρτητη δικαστική εξουσία δεν είναι καινούριες, ότι οι
ακέραιοι δικαστικοί λειτουργοί πάντοτε ήταν ενοχλητικοί σε
ένα προβληµατικό πολιτικό σύστηµα. Όµως, επιβεβαίωνα
µέσα από τη δική µου κατάθεση την άποψή µου ότι υπάρχουν
οι «όρθιοι» δικαστές στην συντριπτική τους πλειοψηφία. Πά-
ντα υπάρχουν κακές περιπτώσεις. Δεν είναι εκεί το θέµα.
Τέλος, θα έλεγα ότι οι προσπάθειες της εξουσιολάγνας πο-
λιτικής να βρει συµπαραστάτες και όργανα µέσα στο δικα-
στικό Σώµα δεν πετυχαίνει. 

Πώς θα υπερασπιστώ όλα αυτά τα ζητήµατα τώρα, όταν
υπάρχει αυτή η κατάθεση της δήλωσης του Υπουργού για
την πλειοψηφία των δικαστικών λειτουργών, ότι είναι σε πα-
ραδικαστικά κυκλώµατα; 

Υπάρχει, λοιπόν, ένα ζήτηµα, κύριε Υπουργέ. Και στην Επι-
τροπή Θεσµών και Διαφάνειας είχαµε ακούσει - επίσης θα
µεταχειριστώ την ίδια λέξη που είναι η πιο ήπια, που µπορώ
να µεταχειριστώ- άκοµψες δηλώσεις του Αναπληρωτή Υ-
πουργού, του κ. Παπαγγελόπουλου, σε σχέση µε δικογρα-
φίες που «µυρίζουν», σε σχέση µε κυκλώµατα που υπάρχουν,
αλλά που δεν τα λέω, τα οποία όµως θα πω άµα προκληθώ,
σε σχέση µε το «Μην µε πιέζετε πολύ, γιατί θα κάνω συνέν-
τευξη Τύπου και θα πω πολλά». 

Όµως, όλα αυτά, κύριε Υπουργέ, διασκεδάστηκαν στην
Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας και λόγω µεγαθυµίας, θα
έλεγα, της Αντιπολίτευσης, αλλά και λόγω δικής σας συνετής
και σοβαρής, θα έλεγα, και προσεκτικής παρουσίας. 

Τώρα όµως έχουµε φύγει από αυτά τελείως. Υπάρχει δή-
λωση η οποία είναι κεραυνός. Κάτι πρέπει να γίνει και κάτι
πρέπει να κάνετε. Επαναλαµβάνω, κύριε Υπουργέ, ότι αυτό
που πρέπει να κάνετε δεν είναι αυτό που δηλώσατε στην το-
ποθέτησή σας από το Βήµα και όχι στην πρώτη δήλωση. 

Είπατε ότι: «Είσαστε αντιφατικοί συνάδελφοι της Αντιπολί-
τευσης, διότι ενώ ασκείτε κριτική για τη λειτουργία της δι-
καιοσύνης, δεν επιτρέπετε και στον κ. Πολάκη να ασκήσει
κριτική στη λειτουργία, όπως έκανε χθες». Με συγχωρείτε,
κύριε Υπουργέ, αλλά υπάρχουν Πρακτικά και θα το δείτε.
Μπορεί να σας ξέφυγε φραστικά, αλλά αυτό είπατε. Εδώ δεν
πρόκειται για λειτουργία, πρόκειται για έναν κεραυνό στον
τρόπο µε τον οποίο λειτουργεί και υπάρχει η ελληνική δικαιο-
σύνη.

Κύριε Υπουργέ, πιστεύω ότι µε κάποιον τρόπο πρέπει να
διασφαλιστεί µια ηρεµία, η οποία έχει βληθεί ιδιαιτέρως από
χθες το βράδυ στον χώρο της δικαιοσύνης. Είναι κυρίως δικό
σας θέµα. Είναι θέµα όλων µας και της Κυβέρνησης, αλλά
κυρίως δικό σας θέµα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευ-
χαριστούµε, κύριε Λυκούδη. 

Τώρα τον λόγο έχει από τους Ανεξάρτητους Έλληνες ο κ.
Κόκκαλης για έξι λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή επίκαιρη επερώ-

τηση της Νέας Δηµοκρατίας έρχεται σε µια ιδιαίτερα κρίσιµη
περίοδο. Αναφέρει η επίκαιρη επερώτηση ότι η εισαγγελέας
εφετών έχει µηνύσει τον Αναπληρωτή Υπουργό Δικαιοσύνης
για παρεµβάσεις στο έργο της. Ελεγχόµενος επιχειρηµατίας

έχει καταµηνύσει την Πρόεδρο του Αρείου Πάγου αποδίδον-
τάς της βαρύτατες κατηγορίες, τις οποίες εκείνη έχει απο-
κρούσει ως ψευδείς. 

Κάνει λόγο η επίκαιρη επερώτηση για παρεµβάσεις στο
έργο της δικαιοσύνης. Πραγµατικά χρειάζεται θράσος να µι-
λάµε για παρέµβαση στο έργο της δικαιοσύνης, όταν µε τον
ν.4024/2011 νοµιµοποιήθηκαν µισθολογικές υπερβάσεις στον
Οργανισµό Σχολικών Κτηρίων και τερµατίστηκαν οι διώξεις,
όταν µε τον ν.4139/2013 ορίστηκε ότι δεν συνιστά δωροδοκία
η έκφραση ευγνωµοσύνης -ευτυχώς καταργήθηκε λίγο αρ-
γότερα-, όταν µε τον ν.4046/2012 απαλλάχθηκαν από κάθε
ευθύνη τα µέλη των διοικητικών συµβουλίων των τραπεζών
για το PSI, όταν αντικαταστάθηκε το άρθρο 263 Α περί δω-
ροδοκίας για λίγες ηµέρες και ευνοήθηκαν συγκεκριµένα
άτοµα, όταν µε τον ν.4146/2013 ορίστηκε ότι απαλλάσσονται
από το αδίκηµα της απιστίας τα στελέχη των τραπεζών για
τα δάνεια που έδωσαν. Πρόκειται για τα θαλασσοδάνεια που
δόθηκαν στη Νέα Δηµοκρατία και στο ΠΑΣΟΚ µε εγγύηση τα
εκλογικά ποσοστά που θα ελάµβαναν. Η συγκεκριµένη νοµο-
θετική παρέµβαση είχε δόλο, είχε σκοπό την απαλλαγή των
στελεχών των τραπεζών από τις ευθύνες τους. Πρέπει να
υπάρχει πολλή υποκρισία και πολύ θράσος να µιλάµε για πα-
ρεµβάσεις στο έργο της δικαιοσύνης από αυτή την Κυβέρ-
νηση.

Έρχοµαι τώρα στο θέµα, που αναφέρεται και στην επί-
καιρη επερώτηση µε την κ. Τσατάνη. Από πότε το θύµα –υπο-
τίθεται- της παρέµβασης µε πρωτοβουλία της συναντά τον
Υπουργό Δικαιοσύνης; Αυτός ο οποίος θέλει να κάνει παρέµ-
βαση στη δικαιοσύνη θα αναλάβει αυτός την πρωτοβουλία.
Η ίδια η κ. Τσατάνη παραδέχθηκε ότι µε δική της πρωτοβου-
λία επεδίωξε τη συνάντηση µε τον κύριο Υπουργό. Συνιστά
αυτό παρέµβαση στη δικαιοσύνη; Με ποια δικονοµική πρό-
φαση πήγε στα χέρια της κ. Τσατάνη η συγκεκριµένη υπό-
θεση του συγκεκριµένου επιχειρηµατία; Αυτά είναι ερωτή-
µατα τα οποία οφείλει και πρέπει να τα µάθει ο ελληνικός
λαός.

Ξέρετε ότι εµάς τους Ανεξάρτητους Έλληνες µας χωρίζει
µεγάλο χάσµα από τη Χρυσή Αυγή, πλην όµως θα επικαλε-
στώ και εγώ αυτό που είπε ο Αντιπρόεδρος της Βουλής και
στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας. Τι είπε; 

«Ήταν λάθος η στρατηγική µας. Ήταν λάθος η παραποµπή
συλλήβδην όλων σε δίκη». Από πότε είναι υπόθεση της νο-
µοθετικής εξουσίας η χάραξη στρατηγικής για τον χειρισµό
ποινικών υποθέσεων; Από πότε; Για εξηγήστε µας από πότε
µια κυβέρνηση χαράζει στρατηγική για τον χειρισµό ποινικών
υποθέσεων. Αν αυτό δεν είναι παρέµβαση, τότε τι άλλο µπο-
ρεί να είναι;

Δεν µπορεί να κάνει λόγο η Νέα Δηµοκρατία, αλλά και η
άλλη αντιπολίτευση, για παρέµβαση στον θεσµό της δικαιο-
σύνης. Η αποσβεστική προθεσµία των δύο άπρακτων κοινο-
βουλευτικών περιόδων λειτούργησε ως «πλυντήριο» για
πιθανές ευθύνες πρώην Υπουργών. Κατά την ΙΕ’ κοινοβου-
λευτική περίοδο, από τις εκλογές του 2012 έως και τον Γε-
νάρη του 2015, διαβιβάστηκαν -και αυτά πρέπει να τα γνω-
ρίζει ο κόσµος- εκατόν τριάντα δικογραφίες. Την ΙΣΤ’ κοινο-
βουλευτική περίοδο, από τον Γενάρη ως τον Ιούνιο του 2015
διαβιβάστηκαν τριάντα εννέα δικογραφίες. Ο χρόνος τέλε-
σης των φεροµένων πιθανών αδικηµάτων ήταν το 2001, το
2002, το 2003. Δηλαδή, δέκα χρόνια και παραπάνω χρειάζον-
ται για να έρθουν οι δικογραφίες στη Βουλή πρώην Υπουρ-
γών; Δέκα χρόνια;

Όταν συµπολίτες µας είναι στη βάσανο του ακροατηρίου
και των δικαστηρίων µε χρέη προς το δηµόσιο και µε διαδι-
κασίες γρήγορες αναγκάζονται να πηγαίνουν στη φυλακή ή
αναγκάζονται να δοσοποιούν τις ποινές τους, εµείς δέκα χρό-
νια, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, χρειαζόµαστε για
να έρθουν δικογραφίες πρώην Υπουργών στη Βουλή και να
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εξεταστεί η τυχόν ποινική ευθύνη τους; Όχι βέβαια. Θέλει
θράσος, αλλά και υποκρισία, να µιλάµε για παρεµβάσεις στο
έργο της δικαιοσύνης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δικαιοσύνη είναι πυλώνας
της δηµοκρατίας. Η πλειοψηφία των Ελλήνων δικαστών έχει
µόνο µία δέσµευση, να υπηρετεί το Σύνταγµα και την πα-
τρίδα και όντως το κάνει. Το µεγάλο µέρος των Ελλήνων δι-
καστών, οι πρωτοδίκες, οι ειρηνοδίκες, οι εφέτες ουδεµία
δέσµευση έχουν κι εµείς οι Ανεξάρτητοι Έλληνες τους στη-
ρίζουµε και θα τους στηρίζουµε και το αποδείξαµε. Τους στη-
ρίζουµε τους Έλληνες δικαστές. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Και τον Πολάκη υποστηρίζετε;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Η πλειοψηφία των Ελλήνων δικα-

στών, όχι ότι δεν υπήρχαν στο παρελθόν και δεν υπάρχουν
ανεπαρκείς δικαστές, «βάζουν πλάτη» στη δύσκολη αυτή
στιγµή για τη χώρα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες των ΑΝΕΛ και του ΣΥ-

ΡΙΖΑ )
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευ-

χαριστούµε κι εµείς, κύριε Κόκκαλη.
Τώρα µε τον κ. Καρρά, τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο

της Ένωσης Κεντρώων, κλείνουµε τον κύκλο των Κοινοβου-
λευτικών Εκπροσώπων. Ας πάµε έτσι ήσυχα και σύντοµα για
να τελειώσουµε.

Παρακαλώ, κύριε Καρρά, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Θα µου επιτρέψετε

από τη θέση µου, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Βε-

βαίως.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ.
Κυρία Πρόεδρε, πρέπει να πω το εξής: Ξεκίνησα το πρωί

από το σπίτι µου µε πολύ ενδιαφέρον για να έρθω να παρα-
κολουθήσω και να συµµετάσχω σ’ αυτήν τη συζήτηση για θέ-
µατα δικαιοσύνης, την οποία διακονώ πάρα πολλά έτη. Είχα,
λοιπόν, µεγάλο ενδιαφέρον να ακούσω τις εκατέρωθεν από-
ψεις. Είχα ενδιαφέρον να συνεισφέρω, αν µπορούσα, µε κά-
ποιες σκέψεις µου και µε όποια εµπειρία διαθέτω. Το ενδια-
φέρον µου, όµως, αυτό στη διαδροµή, κατά την παρακολού-
θηση της συζήτησης, άρχισε να µεταβάλλεται σε οργή. 

Γιατί το λέω αυτό; Ακούγοντας τις δηλώσεις του κυρίου
Πολάκη, µε τον ιταµό –αν θέλετε- τρόπο, που φαίνεται ότι εκ-
δηλώθηκαν, άρχισα να σκέφτοµαι: Η δικαιοσύνη είναι στή-
ριγµα της δηµοκρατίας. Έχει κάποια στοιχεία ο κ. Πολάκης
ή πετάει µια ποµφόλυγα προς δηµιουργία εντυπώσεων; Έχει
στοιχεία απειλής η δήλωσίς του; Γιατί πρέπει να το σκε-
φτούµε και προς αυτήν την κατεύθυνση, όταν λέµε ότι υπάρ-
χει πλειοψηφία των Ελλήνων δικαστών που ανήκει σε κυ-
κλώµατα ή χρειάζεται νέο αίµα η δικαιοσύνη. Έχει στοιχεία
απειλής; Έχει στοιχεία άλλα, τα οποία γνωρίζει κι εµείς δεν
γνωρίζουµε; Με την έννοια αυτή, αναγκαία σήµερα η συζή-
τηση της επερώτησης της Νέας Δηµοκρατίας µετεβλήθη.

Θέλω να πω και το εξής και ήταν και δικαιολογηµένη και η
αγανάκτηση όλων σχεδόν των πτερύγων της Αίθουσας για
έναν λόγο ιδιαίτερο, κυρία Πρόεδρε: Η δικαιοσύνη είναι υπο-
βαθµισµένη αυτήν τη περίοδο. Η δικαιοσύνη βρίσκεται σε
κρίση. 

Γνωρίζουµε όλοι ότι δεν αποδίδεται δικαιοσύνη στον ελλη-
νικό λαό. Δεν θα σταθώ να κατανείµω ευθύνες, να πω ποιος
φταίει περισσότερο ή λιγότερο, αλλά δικαιοσύνη δεν αποδί-
δεται. Και δεν αποδίδεται για πολλούς λόγους, είτε εκ του
παρελθόντος έρχονται ελαττώµατα, είτε του παρόντος,
όµως, δυσµενείς συνθήκες δυσκολεύουν την απόδοση της
δικαιοσύνης. Γνωρίζουµε όλοι την αποχή των δικηγόρων, η
οποία –κατά την άποψή µου- είναι δικαιολογηµένη. Όµως,
αυτό και η αδυναµία της Κυβέρνησης ή η αδιαφορία να την
αντιµετωπίσει, να επιλύσει τα προκύψαντα ζητήµατα πάνω

στην άσκηση της δικηγορίας, µεταθέτει τελικά το βάρος
στους Έλληνες δικαστές. 

Δεν µπορούµε, λοιπόν, σήµερα που τους έχουµε µεταφέ-
ρει αυτές τις συνθήκες εις βάρος τους, να επιτιθέµεθα και
να λέµε ότι είναι διεφθαρµένοι, ανήκουν σε κυκλώµατα, είναι
εξηρτηµένοι. 

Εγώ προσωπικά έχω να πω πολλά πράγµατα, κυρία Πρό-
εδρε, σε σχέση µε τη δικαιοσύνη, αλλά σήµερα δεν είµαι σε
θέση να επεκταθώ, γιατί αναλογίζοµαι την αναστάτωση που
έρχεται σε αυτούς τους ανθρώπους και τον κλονισµό στον
ελληνικό λαό. Όλοι δήλωσαν -και ο κ. Παρασκευόπουλος- και
όλοι δηλώνουµε ότι έχουµε αµέριστη και απόλυτη εµπιστο-
σύνη στην ελληνική δικαιοσύνη. 

Θέλετε να σας πω κάτι άλλο; Πλέον και οι ίδιοι οι δικαστές
µε τέτοιες δηλώσεις φοβούµαι ότι θα αρχίσουν να κλονίζον-
ται. Όταν εξ επισήµων χειλέων –ενός Υπουργού, κυρία Πρό-
εδρε, δεν είναι Αναπληρωτής, είναι µέλος της Κυβέρνησης ο
κ. Πολάκης, έστω και αν φέρει τον τίτλο του Αναπληρωτού
Υπουργού- ακούγονται αυτά, έχω τον ενδόµυχο φόβο µέσα
µου, κύριε Παρασκευόπουλε -και τον εκδηλώνω αυτή τη στιγ-
µή- ότι και οι ίδιοι οι δικαστές, που ακούν αυτές τις δηλώσεις
θα αρχίσουν να ψάχνονται για το ποιος είναι καλός, ποιος
είναι κακός, ποιος είναι ενδεχόµενα διεφθαρµένος. 

Καταλαβαίνετε, κυρία Πρόεδρε, ότι δεν µπορεί να λειτουρ-
γήσει ούτε το αµερόληπτον ούτε το αντικειµενικόν, διότι τα
σοβαρότερα δικαστήρια είναι τριµελή, πολυµελή και εποµέ-
νως ο ένας θα υποβλέπει τον άλλο σε λίγο καιρό, αν συνεχί-
σουµε αυτή την τακτική. Έχει ανοίξει µια άλλη ιστορία εις
βάρος της δικαιοσύνης. Προεδρεύετε στην Επιτροπή Θε-
σµών και Διαφάνειας και εκεί πέρα ακούµε όλες τις απόψεις. 

Εγώ, βεβαίως, έχω και την άποψη ότι δεν θα αφαιρέσω και
τις ευθύνες της Νέας Δηµοκρατίας για το παρελθόν της δι-
καιοσύνης. Και θα ήθελα σήµερα να τη στηλιτεύσω, αλλά δεν
έχω τη δυνατότητα λόγω χρόνου, λόγω των συνθηκών που
προέκυψαν µε τις νεότερες δηλώσεις. 

Πιστεύω, λοιπόν, ότι το θέµα ξεφεύγει πλέον και περιµένω,
κυρία Πρόεδρε, να ακούσω τον Πρωθυπουργό γι’ αυτό το
θέµα, να ακούσω τη θέση του Πρωθυπουργού, αν θα λάβει
θέση ή όχι ο Πρωθυπουργός. 

Και γιατί το λέω αυτό; Βλέπετε πλέον ότι οι ίδιοι οι δικα-
στές δεν απευθύνονται στον Πρωθυπουργό µε την ανακοί-
νωσή τους, απευθύνονται στον λεγόµενο «ρυθµιστή του πο-
λιτεύµατος» µε την παλαιά έννοια. Απευθύνονται στον Πρό-
εδρο της Δηµοκρατίας, πράγµα που σηµαίνει ότι αισθάνονται
τις διαστάσεις τις οποίες λαµβάνει το θέµα και την κατα-
κραυγή η οποία ενδεχόµενα θα υπάρξει. 

Έχουµε κάτι που είναι επικίνδυνο. Πολλοί Έλληνες γνωρί-
ζουµε –εξ ηµών όλοι οι νοµικοί- ότι πολλές φορές το δίκαιο
είναι υποκειµενικό. Αισθανόµεθα ότι πολλές φορές µια δικα-
στική απόφαση -που ενδεχόµενα είναι εις βάρος µας- είναι
προϊόν όχι αµεροληψίας, αλλά µεροληψίας. Κάθε διάδικος
έχει την εντύπωση ότι αδικείται. Κάθε καταδικασθείς µάς λέει
ότι είναι θύµα δικαστικής πλάνης. 

Κανείς, λοιπόν, δεν πρέπει να στέκεται σε τέτοιες δηλώσεις
για τον λόγο ότι αύριο θα αµφισβητούνται και οι αποφάσεις.
Δεν θα αµφισβητούνται µόνο οι δικαστές µεταξύ τους, θα αµ-
φισβητούνται οι δικαστικές αποφάσεις και θα προκύψει
πλέον µια δυσλειτουργία πολύ δυσκολότερη και δυσµενέ-
στερη από αυτή που έχει προκύψει από τα θέµατα. Είτε
υπάρχουν παρεµβάσεις πολιτικών προσώπων είτε δεν υπάρ-
χουν, αυτή τη στιγµή πρέπει και η Βουλή οµόφωνα να οδη-
γηθεί σε καταδίκη αυτών των τοποθετήσεων που γίνονται,
γιατί διαφορετικά, κυρία Πρόεδρε, θα έχουµε προβλήµατα
στο µέλλον. 

Χθες παρακολουθήσαµε πολλοί εξ ηµών την πανδικαστική
συνέλευση που έγινε στην αίθουσα του δικηγορικού συλλό-
γου, όπου εκφράστηκε η αγωνία των δικαστών όχι µόνο για

11636 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τα µισθολογικά θέµατα, τα οποία πράγµατι υπάρχουν. Έχει
µεταβληθεί τόσο το οικονοµικό επίπεδο της διαβιώσεώς
τους, που πολλές φορές αισθάνοµαι ότι αυτό αφαιρεί και τη
δυνατότητα αντικειµενικού δικαιοδοτικού έργου. 

Καταλαβαίνετε ότι όταν σήµερα η ίδια η Κυβέρνηση θέτει
η ίδια υπό αµφισβήτηση την αµεροληψία, την υπόσταση και
την εντιµότητα των δικαστικών λειτουργών, δεν µπορεί να συ-
νεχιστεί έτσι. Θα πρέπει να ληφθούν αποφάσεις και πιστεύω
ότι θα πρέπει µε αφορµή την επίκαιρη επερώτηση που γίνεται
-δεν αναιρώ τις ευθύνες της Νέας Δηµοκρατίας, γνωρίζω τι
έχει συµβεί επί Νέας Δηµοκρατίας κατά την άσκηση της
εξουσίας της, όπως και επί ΠΑΣΟΚ, αλλά σήµερα είναι η κρι-
σιµότερη ηµέρα- η Βουλή, όλοι να τοποθετηθούµε, να κατα-
δικάσουµε. 

Εγώ προσωπικά και το κόµµα µου, η Ένωση Κεντρώων κα-
ταδικάζουµε τις δηλώσεις Πολάκη και καλούµε την Κυβέρ-
νηση να αρθεί στο ύψος των περιστάσεων, να επιλυθεί αυτό
το ζήτηµα.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευ-

χαριστούµε και εµείς.
Τώρα µπαίνουµε στον κύκλο των δευτερολογιών των επε-

ρωτώντων Βουλευτών. Να συνεννοηθούµε ποιοι είναι οι επε-
ρωτώντες. Σύµφωνα, µε τον κατάλογο, που έχω είναι ο κ.
Βορίδης, ο οποίος έχει χρόνο πέντε λεπτά, ο κ. Τασούλας, ο
οποίος έχει χρόνο τρία λεπτά, ο κ. Γεωργαντάς, που έχει επί-
σης τρία λεπτά.

Κύριε Αθανασίου, επειδή έβλεπα ότι κρατούσατε σηµει-
ώσεις, να σας πω ότι ο προηγούµενος προεδρεύων έχει ση-
µειώσει ότι έχετε καλύψει και τη δευτερολογία σας. Έχετε
µιλήσει εννιά λεπτά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ο κ. Τζαβάρας και ο κ. Τραγά-
κης έχουν παραιτηθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
κ. Τζαβάρα επίσης τον είχε γράψει. Έχει φύγει.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Δύο λεπτά θέλω, κυρία Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Μου
το υπόσχεστε;

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ναι, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εν-

τάξει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Μπορώ να σας υποσχεθώ

και εγώ ό,τι θέλετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου):

Ωραία. Ξεκινάµε µε τον κ. Βορίδη.
Κύριε Βορίδη, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, περιµέναµε να σας ακούσουµε, προκειµέ-

νου να τοποθετηθούµε απέναντι στο ζήτηµα αυτό που έχει
ανακύψει. 

Κοιτάξτε, δεν µπορεί να υποβαθµιστεί. Γιατί δεν µπορεί να
υποβαθµιστεί; Γιατί έχει ήδη εκδοθεί ανακοίνωση της Ενώ-
σεως Δικαστών και Εισαγγελέων για το θέµα αυτό, που το
χαρακτηρίζει «θεσµική εκτροπή». 

Εποµένως, έχουµε ένα κορυφαίο συλλογικό όργανο, που
εκφράζει τη βαθιά του ανησυχία. Και τώρα δεν µπορεί να
υποβαθµιστεί ακόµα περαιτέρω, διότι η εισαγγελεύς του
Αρείου Πάγου διέταξε -απ’ ό,τι διαβάζω- τη διενέργεια προ-
καταρκτικής εξετάσεως για τις σχετικές δηλώσεις –ενδεχο-
µένως και ακούγοντάς µας-, διότι ευλόγως µετά από αυτές
τις δηλώσει δηµιουργούνται απορίες. Ένα µέλος της Κυβέρ-
νησης λέει ότι η συντριπτική πλειοψηφία των δικαστών συµ-
µετέχει σε παραδικαστικά κυκλώµατα. Δεν µπορεί, κάτι θα
ξέρει. Να µας το πει. Να το µοιραστεί µαζί µας. Να το µοιρα-
στεί µε τον Υπουργό, για να κάνει τη δουλειά του.

Εδώ, όµως, κύριε Υπουργέ, γεννάται ένα ζήτηµα για εσάς,

διότι εσείς λέτε µεν «εµπιστεύοµαι τους δικαστές», αλλά από
την άλλη µεριά µιλάτε και για την παρρησία του λόγου και
για το δικαίωµα κριτικής. Βεβαίως, η παρρησία του λόγου ση-
µαίνει ότι όταν έχεις να πεις κάτι, το λες ευθαρσώς αλλά, βε-
βαίως, αυτό που λες πρέπει και σοβαρό να είναι και τεκµη-
ριωµένο να είναι και κάπου να πατάει, διότι αλλιώς δεν πρό-
κειται περί παρρησίας. Δεν µπορεί ο καθένας να λέει ό,τι
θέλει, να θίγει µε αυτόν τον βάναυσο τρόπο τη δικαιοσύνη
και εσείς να λέτε ότι αυτό καλύπτεται από το δικαίωµα λόγου.
Δεν αφαιρέθηκε το δικαίωµα. Το είπε. Καµµιά συνέπεια δεν
έχουν τα λόγια, όταν τα εκφέρουν Υπουργοί της Κυβέρνη-
σης;

Και εδώ, βεβαίως, τίθεται το ζήτηµα της παραίτησης του
κ. Πολάκη. Επειδή, όµως, δεν νοµίζω να έχει τέτοια ευαισθη-
σία, εδώ τίθεται το ζήτηµα το δικό σας. Εσείς ανέχεσθε αυτήν
τη δήλωση για τη δικαιοσύνη; Ανέχεστε να συνυπάρχετε µε
κάποιον συνάδελφό σας στην Κυβέρνηση, που λέει αυτά τα
πράγµατα; Και το καλύπτετε το ζήτηµα µιλώντας περί παρ-
ρησίας; Αν αυτή είναι η θέση σας –γιατί εγώ αυτό καταλα-
βαίνω ότι είναι η θέση σας-, τότε πλέον το ζήτηµα της
παραιτήσεως και της ανάληψης ευθύνης γυρνά σε εσάς.
Εσείς είστε πια που πρέπει να παραιτηθείτε. 

Και θα σας πω τώρα και κάτι ακόµα, που προκύπτει από τη
θέση σας αυτή, διότι για µένα δεν είναι πια τυχαία κάποια
πράγµατα. Με συγχωρείτε, δεν είναι τυχαία. Είναι σαφές ότι
από ένα σηµείο και µετά η απαξίωση της δικαιοσύνης και η
στοχοποίηση δικαστικών λειτουργών εξυπηρετεί συνολικό
πολιτικό σχέδιο. Ο κ. Τσίπρας, για να µπορέσει να σταθεί στο
θεώρηµά του, θέλει αίµα στην αρένα.

Το αίµα είναι ότι πρέπει να βρεθούν οι διαπλεκόµενοι και
να καταδικαστούν.

Άρα, χρειάζεται να πιεστεί η δικαιοσύνη µε προκατασκευα-
σµένες αποφάσεις. Εξ ου και η στοχοποίηση και ενοχοποί-
ηση των δικαστών, εξ ου και πρέπει να φοβούνται οι δικαστές
ότι αν δεν βγάλουν την απόφαση που είναι αρεστή στο πολι-
τικό σχέδιο του κ. Τσίπρα, θα χαρακτηριστούν ότι είναι σε
παραδικαστικά κυκλώµατα, ότι συµµετέχουν σε δικαστικά
πραξικοπήµατα, ότι θα διωχθούν, ότι θα ασκηθούν πειθαρχι-
κές διώξεις εναντίον τους. Αυτό είναι το πολιτικό σχέδιο.

Κι εδώ, µε συγχωρείτε, πολύ θέλουµε να σας εξαιρέσουµε,
αλλά είστε µέρος του πολιτικού σχεδίου. Πολύ θα θέλαµε να
πούµε «όχι, εσείς δεν είστε», αλλά, τελικώς, φαίνεται ότι είστε
µέρος αυτού του πολιτικού σχεδίου. Γιατί; 

Γιατί ακόµη και η τοποθέτησή σας απέναντι σε αυτήν τη
δήλωση Πολάκη δεν είναι σαφής. Και περαιτέρω, στην πραγ-
µατικότητα δεν µπορείτε να λέτε: «Ναι, ξέρετε, υπήρχαν πάν-
τοτε και κάτι προβλήµατα στον χώρο της δικαιοσύνης». Τι
προβλήµατα υπήρχαν στον χώρο της δικαιοσύνης; Να έχουν
µηνύσει οι µισοί ανώτατοι δικαστικοί λειτουργοί τους άλλους
µισούς για τους χειρισµούς υποθέσεων; Αυτό είναι συνήθης
κατάσταση στον χώρο της Δικαιοσύνης; 

Λέµε, τι να κάνουµε; Να το κατευνάσουµε, να πάµε µαλακά
για να µην υπάρχει θέµα. Μα, τι είναι αυτό που το πυροδό-
τησε; Θα υπάρξει κάποια σκέψη από την πλευρά σας ή θα
µείνουµε µε την παρατήρηση του φαινοµένου; Τι πυροδοτεί
την κρίση στη δικαιοσύνη; Δεν την πυροδοτεί το συνολικό
πλαίσιο στο οποίο αναφέρεστε; Κακά τα ψέµατα, ο Πολάκης
αυτό λέει. 

Μα, αν σε τελευταία ανάλυση εκείνο που υπάρχει είναι πα-
ραδικαστικά κυκλώµατα, που κι αυτά είναι µέσα στο σχέδιο,
για να συγκαλύψουν τα διεφθαρµένα µέσα ενηµέρωσης, τα
διεφθαρµένα κόµµατα, τις διεφθαρµένες τράπεζες, ε, τότε
δεν θέλουµε και διεφθαρµένους δικαστικούς για να το συγ-
καλύψουν όλο αυτό; Ε, να, αυτό είναι το πλαίσιο. 

Άρα δεν είναι τυχαίο. Δεν είναι µια ξεκοµµένη δήλωση. Δεν
είναι κάτι που ακούσαµε έτσι παρενθετικώς: ένας ανόητος
σηκώθηκε και είπε µια ανοησία. Εδώ, επειδή δεν εξυπηρετεί-
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ται το πολιτικό σας σχέδιο, επειδή δεν σας προκύπτουν οι δι-
καστικές αποφάσεις έτσι όπως τις θέλετε, υπάρχει πίεση και
παρεµβάσεις στους δικαστικούς και η στοχοποίησή τους. 

Αυτό, όµως, αγγίζει εσάς προσωπικά. Εν προκειµένω, η
θέση σας -µε συγχωρείτε- πρέπει να είναι σαφής και ξεκά-
θαρη απέναντι σε όλο αυτό, ειδικώς απέναντι στις δηλώσεις
Πολάκη. 

Εγώ, όµως, σε τελευταία ανάλυση, τονίζω ότι η µεγάλη ει-
κόνα και το µεγάλο πρόβληµα της εξυπηρέτησης του πολιτι-
κού σχεδίου Τσίπρα, µέσα από την άλωση της δικαιοσύνης,
παραµένει ανοικτό. Ο µόνος πυλώνας αντίστασης σε αυτό το
σχέδιο σήµερα είναι η Νέα Δηµοκρατία, είναι η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει ο κ. Τασούλας, για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κοιτάξτε, αντελήφθην από

την οµιλία του κυρίου Υπουργού ότι στην πραγµατικότητα
είναι ένας ηπιότερος Πολάκης. Είναι ένας Πολάκης µε δια-
φορετική διατύπωση, ο οποίος, στην πραγµατικότητα, υπη-
ρετεί το ίδιο σχέδιο και, µάλιστα, πιο αποτελεσµατικά, γιατί
δεν τον υποπτεύεται και κανείς. 

Εγώ, λοιπόν, δεν θα απευθυνθώ στον κύριο Υπουργό και
τον ΣΥΡΙΖΑ. Δεν θα απευθυνθώ -τολµώ να πω- ακόµη και σε
αυτούς οι οποίοι εξακολουθούν περιέργως σήµερα –που
είναι δραµατικά λιγότεροι- να πιστεύουν τον ΣΥΡΙΖΑ.

Εγώ θα διαπράξω, κύριε Υπουργέ Δικαιοσύνης και καθη-
γητά του ποινικού δικαίου, σήµερα το αδίκηµα της καθυβρί-
σεως θρησκευµάτων, το αδίκηµα, δηλαδή, της αµφισβητή-
σεως του θρησκεύµατος της Αριστεράς, το οποίο επεβλήθη
ως επικρατούσα θρησκεία στην Ελλάδα της Μεταπολιτεύ-
σεως και η οποία Αριστερά στην Ελλάδα, ως κυρίαρχη ιδεο-
λογία µετά τη Μεταπολίτευση, επέβαλε σε όλους να µην
τολµούν να την χαρακτηρίσουν µε άσχηµο τρόπο. 

Φθάσαµε στο κοµπλεξικό σηµείο να θεωρούµε ότι όταν ο
ΣΥΡΙΖΑ σκέφτεται καθεστωτικά ή όταν βλάπτει την οικονοµία
ή όταν επιβάλλει µειώσεις στις συντάξεις και φόρους, αυτό
δεν µπορεί να είναι Αριστερά, γιατί Αριστερά είναι κάτι καλό.

Ε, λοιπόν, η Αριστερά δεν είναι κάτι καλό. Συγχωρέστε µου
την καθύβριση θρησκευµάτων και τη βάναυση βλασφηµία –
το προηγούµενο άρθρο του κεφαλαίου 7 του Ποινικού Κώ-
δικα-, αλλά θα πω ότι ακριβώς αυτό είναι η Αριστερά. Είναι
ένα καθεστωτικό κόµµα, το οποίο ήταν στο περιθώριο χάρη
στην ψήφο του ελληνικού λαού. 

Τώρα, χάρη στην ψήφο του ελληνικού λαού είναι στην Κυ-
βέρνηση και προσπαθεί το πέρασµά της από την Κυβέρνηση
να το κάνει κατάληψη της διακυβερνήσεως της χώρας. Η κα-
τάληψη της διακυβερνήσεως της χώρας είναι καθεστωτική
νοοτροπία και αντιδηµοκρατική συµπεριφορά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ενώ εσείς δεν την είχατε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Την είχαµε, κύριε Μαντά.

Περάσαµε από την εξουσία, γιατί ο ελληνικός λαός, που δεν
τρώει κουτόχορτο, κατά την άποψη του κ. Τσίπρα, µας ψή-
φιζε.

Τα παλιά κόµµατα, κύριε Μαντά, µετά το 1974 εψηφίζοντο
από τον ελληνικό λαό, ο οποίος δεν έτρωγε κουτόχορτο. Τό-
τε δεν έτρωγε κουτόχορτο και τώρα δεν τρώει κουτόχορτο.
Δεν είναι δυνατόν ο ίδιος ο λαός, όταν ψηφίζει εµάς, να κάνει
λάθος και όταν ψηφίζει εσάς, να ενεργεί σωστά. Πάντα ενερ-
γούσε σωστά. Απλώς τώρα ενεργεί σωστά υπό το βάρος της
οικονοµικής κακουχίας και αντιδρά, δεν δρα.

Εσείς λοιπόν δράτε, θέλετε να µετατρέψετε ένα πέρασµα
από την εξουσία, όσο δικαιούσθε, σε κατάληψη της εξουσίας
και η δικαιοσύνη είναι για σας ένας βραχίονας καταλήψεως
της εξουσίας. Αυτό το επισηµαίνουµε. Επισηµαίνεται µε δια-
φορετικούς τόνους. Ο κ. Πολάκης το επισηµαίνει µε έναν
άγαρµπο τρόπο, ο οποίος έχει να κάνει και µε το επίπεδό του

και µε την παιδεία του. Ο κ. Παρασκευόπουλος το επισηµαί-
νει µε έναν αµήχανο τρόπο, ο οποίος ταιριάζει και σε µία κρυ-
ψίνοια και προσπαθεί να κρύψει όλα αυτά και µας λέει
διάφορες ασάφειες περί αντιφάσεων στην επερώτησή µας.

Εµείς καταγγέλλουµε σήµερα σε όσους θέλουν να ακού-
σουν και όσους θέλουν να πιστέψουν ότι πρόκειται περί κα-
θεστωτικής αντιλήψεως και στη δικαιοσύνη, ότι η Νέα Δη-
µοκρατία, ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση, που δεν αισθάνεται
προφανώς ότι σας µιλά από κάποια εντέλεια ή από κάποια
τελειότητα, µε τα λάθη της, µε τις παραλείψεις της, αλλά όχι
µε την καθεστωτική της νοοτροπία, είναι εδώ µε τη βοήθεια
του ελληνικού λαού, µε την πλειοψηφία του ελληνικού λαού
που αντιλαµβάνεται αυτά που λέµε, να προασπίσει και τη δη-
µοκρατία και την ουδετερότητα της δικαιοσύνης και την ακε-
ραιότητα των Ελλήνων δικαστών έναντι αυτής της προσπά-
θειας που κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ υπό όλες τις µορφές. Στο φάσµα
από τον Πολάκη έως τον Παρασκευόπουλο το καλειδοσκόπιο
περιέχει πολλές µορφές.

Αυτή, λοιπόν, η προσπάθεια του ΣΥΡΙΖΑ να καθυποτάξει
και τη δικαιοσύνη, για να καθυποτάξει και τη δηµοκρατία και
να µετατρέψει ένα φευγαλέο πέρασµα σε κατάληψη της
εξουσίας, δεν θα περάσει. Ο ελληνικός λαός το αντιλαµβά-
νεται, η πλειοψηφία του ελληνικού λαού το αντιλαµβάνεται
και όσοι ακόµη σας πιστεύουν συρρικνώνονται δραµατικά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έ-

χω να ανακοινώσω δύο αιτήσεις για χορήγηση αδείας.
Ο Βουλευτής Θεσπρωτίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βασί-

λειος Γιόγιακας ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξω-
τερικό για το διάστηµα από 1 Ιουλίου έως 7 Ιουλίου 2016. Η
Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συ-

νεπώς η Βουλή ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Οµοίως, ο Βουλευτής Κιλκίς της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γε-

ώργιος Γεωργαντάς ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο
εξωτερικό για το διάστηµα από 1 Ιουλίου έως 7 Ιουλίου 2016.
Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συ-

νεπώς η Βουλή ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Ο κ. Αθανασίου έχει τον λόγο για δύο λεπτά, γιατί βλέπω

ότι αρχίζουµε…
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Τρία λεπτά, κυρία Πρόεδρε.

Έχουν ξεπεράσει κατά πολύ τον χρόνο τους οι προηγούµενοι
οµιλητές. Δεν χάθηκε ο κόσµος!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου):
Αυτό δεν σηµαίνει ότι θα το κάνουµε καθεστώς.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Υπουργέ, διαπιστώ-
σαµε µία σαφή διαφοροποίησή σας από τον κ. Παπαγγελό-
πουλο, πράγµα που το διαπιστώσαµε και επισηµάνθηκε και
από άλλους συναδέλφους και στην Επιτροπή Θεσµών και
Διαφάνειας.

Βέβαια, δεν αναφερόµεθα, κύριε Κόκκαλη και κύριε Τσίρ-
κα, στις νοµοθετικές παρεµβάσεις. Αυτές σχολιάστηκαν, κρί-
θηκαν στη Βουλή. Θα τις κρίνει η επιστήµη και η νοµολογία.
Αναφερόµαστε στις παρεµβάσεις που γίνονται επί εκκρεµών
υποθέσεων για την ουσιαστική έκβασή τους.

Αναφέροµαι, κύριε Υπουργέ -δεν θα αναφέρω όνοµα, είναι
γνωστό σε εσάς- σε αυτήκοο έγκριτο δηµοσιογράφο έξω από
το γραφείο του κ. Παπαγγελόπουλου, τον οποίο ακούει και
το δηµοσιεύει στην εφηµερίδα του να δίνει παράκληση-εν-
τολή σε οικονοµικό εισαγγελέα για το πώς θα χειριστεί και
θα χρεωθεί µια υπόθεση.

Όσον αφορά -θα απαντήσω και σε αυτό, για τη δωροδο-
κία- τις διατάξεις τις οποίες και κατά τη συζήτηση στη δικαιο-
σύνη αναφέρθηκε και ο Πρωθυπουργός, αλλά και απήντησε
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ο κ. Μητσοτάκης, οι προαγωγές γίνονται πράγµατι όχι µε αρ-
χαιότητα. Αναφέρατε, όµως, ότι γίνονται και µε πολιτική εµ-
πιστοσύνη της πολιτείας προς αυτούς που θα υπηρετούν τη
δικαιοσύνη.

Νοµίζω ότι πρέπει να υπενθυµίσω στους συναδέλφους που
δεν είναι νοµικοί, ότι η δικαιοσύνη είναι µια απόλυτη έννοια,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οποία δεν καθορίζεται από
την εµπιστοσύνη που µπορεί να έχει στους λειτουργούς της
η εκάστοτε πολιτική εξουσία, µε τη διαφορετικότητα της φι-
λοσοφίας, η οποία µπορεί να παραλλάσσει. Αλλά ως απόλυτη
έννοια πρέπει κανείς, και ο ίδιος ο δικαστής, να αντιλαµβά-
νεται µέσα στο κράτος δικαίου τη λειτουργία της.

Όµως, σε κάθε περίπτωση, σαράντα επτά δικαστές που
παραλήφθηκαν ήταν άχρηστοι; Πώς είναι δυνατόν πριν ένα
χρόνο να γίνεται κάποιος Αντιπρόεδρος από το Υπουργικό
Συµβούλιο –που εννοείται ότι έχει την εικαζόµενη, κατά την
άποψή σας, πολιτική εµπιστοσύνη- και σε ένα χρόνο να µην
την έχει; Αν αύριο έναν που παραλείψατε πριν από έναν χρό-
νο τον κάνετε Αντιπρόεδρο του Αρείου Πάγου, τι θα πείτε;
Είδατε τους φακέλους, τις εκθέσεις των επιθεωρητών επί
χρόνια;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ο κ. Πολάκης, κύριε Υπουργέ, δεν προέβη σε κριτική του
δικαιοδοτικού έργου των δικαστών, που θα ήταν ανεκτή και
ευπρόσδεκτη, αν και µη νοµικός, αλλά µίλησε για κυκλώµατα
του παρελθόντος και του παρόντος, δηλαδή επί των ηµερών
σας. Ζήτησε, µάλιστα και την αντικατάσταση του συνόλου
των δικαστών. Με όλον τον σεβασµό και την εκτίµηση που
σας έχω, νοµίζω ότι εδώ προβήκατε σε ατόπηµα, γιατί ταυτί-
σατε την κριτική για τη λειτουργία της δικαιοσύνης µε τις δη-
λώσεις Πολάκη. 

Επίσης, ταυτίσατε µία δηµόσια συγκεκριµένη αναφορά,
αυτή του κ. Βγενόπουλου –δεν την υιοθετώ, θα την κρίνουν
τα δικαστήρια- µε τις αναφορές που γίνονται στο Υπουργείο
από ιδιώτες που παραπονούνται για τις δικαστικές αποφά-
σεις. Τι σχέση έχει το ένα µε το άλλο;

Όσον αφορά τα νοµοθετήµατα που ανέφερε ο κ. Κόκκαλης
και ο κ. Τσίρκας, έδωσε ο κ. Μητσοτάκης απάντηση στον
Πρωθυπουργό. Έδωσα και εγώ απάντηση και µε δελτίο
Τύπου και µε συνεντεύξεις.

Θα ήθελα, όµως, να σας θυµίσω κάτι, κύριε Τσίρκα και κύ-
ριε Κόκκαλη, όσον αφορά το νοµοθέτηµα 4258/2014 που θε-
σπίσαµε. 

Έχετε υπ’ όψιν σας, κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευ-
σης, ότι µ’ αυτά τα δύο νοµοθετήµατα σύµφωνα µε τη διεθνή
έκθεση της GRECO η χώρα µας στον διεθνή πίνακα κατάτα-
ξης στον χώρο της διαφθοράς βελτιώθηκε κατά είκοσι πέντε
ολόκληρες θέσεις; Τι νοµοθετήµατα κάναµε, που τα επικρί-
νετε; Όσον αφορά τη δωροληψία, στο 235 του Ποινικού Κώ-
δικα, αν ήταν σε βαθµό πληµµελήµατος, µε το παλαιό καθε-
στώς προβλεπόταν φυλάκιση τουλάχιστον ενός έτους. Εµείς
θεσπίσαµε φυλάκιση τουλάχιστον ενός έτους και χρηµατική
ποινή 5.000 ευρώ έως 50.000 ευρώ, δηλαδή αυστηρότερη
ποινή. Αν, µάλιστα, είναι σε βαθµό κακουργήµατος και το ό-
φελος ξεπερνά τις 120.000 ευρώ, εµείς, αν τελείται κατ’
επάγγελµα ή συνήθεια ή το αθέµιτο όφελος ήταν ιδιαίτερης
µεγάλης αξίας, άρα και κάτω των 120.000 ευρώ, θεσπίσαµε
πάλι αυστηρότερη ποινή. 

Βέβαια, τις διατήρησε αυτές τις διατάξεις και ο κ. Παρα-
σκευόπουλος, αλλά για τις εντυπώσεις των συναδέλφων πρέ-
πει να δώσω την απάντηση.

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, γιατί είναι και λίγο προσωπικό
αυτό.

Όσον αφορά στη δωροδοκία στο 236 του Ποινικού Κώδικα,
µέχρι σήµερα τιµωρείτο οµοιόµορφα, είτε τελείτο χάριν νο-
µίµων πράξεων, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είτε χάριν πα-

ρανόµων πράξεων. Με τη νέα ρύθµιση του ν.4258/2014 τιµω-
ρούµε αυστηρότερα τη δωροδοκία χάριν νοµίµων πράξεων
σε σχέση µε πριν. Δηλαδή, τιµωρείτο µε φυλάκιση ενός
έτους. Εµείς θεσπίσαµε φυλάκιση ενός έτους και χρηµατική
ποινή 5.000 ευρώ έως 50.000 ευρώ. 

Τη δωροδοκία χάριν παρανόµων πράξεων εµείς τη θεω-
ρούµε πάντα κακούργηµα, αδιακρίτως ποσού σε κάθε περί-
πτωση. Επιπλέον, µε τον ν.4254/2014, για πρώτη φορά κα-
κουργιοποιήσαµε –δηλαδή, από πληµµελήµατα τα κάναµε
κακουργήµατα- την ενεργητική και παθητική δωροδοκία των
πολιτικών αξιωµατούχων και των δικαστικών λειτουργών. Μι-
λάµε για τα άρθρα 159 και 150 Α’ του Ποινικού Κώδικα, όπως
ισχύουν.

Μέχρι που ψηφίσαµε αυτούς τους νόµους και θεσµοθετή-
σαµε και τον Εθνικό Συντονιστή κατά της Διαφθοράς, τον
οποίο καταργήσατε, κύριε Υπουργέ –όχι εσείς, άλλος Υπουρ-
γός, αλλά επί των ηµερών σας- η χώρα µας ήταν υπό επιτή-
ρηση. Μετά απ’ αυτό, επί των ηµερών µας βγήκε από την
επιτήρηση και είχε όλες αυτές τις βελτιώσεις στον διεθνή πί-
νακα της GRECO.

Το τελευταίο που θα ήθελα να πω, επειδή έγινε πολύς
λόγος για το 263 Α’, αφορά τους νοµικούς του ΣΥΡΙΖΑ, που
το έχουµε συζητήσει, το έχουν αντιληφθεί και έχουν καταλά-
βει τι έχει γίνει. Δεν µπορεί ένας υπάλληλος ενός νοµικού
προσώπου ιδιωτικού δικαίου –δηλαδή, για παράδειγµα, µία
εταιρεία που στη γειτονιά µας κάνει πουκάµισα- να θεωρείται
δηµόσιος υπάλληλος. Αυτό έχει πει η Ολοµέλεια του Αρείου
Πάγου. Αυτό έχει πει η Κεντρική Νοµοπαρασκευαστική Επι-
τροπή της Βουλής. Αυτό έχει πει και η Επιτροπή Ποινικού Κώ-
δικα –ξέρει ο κ. Παρασκευόπουλος-, που αποποινικοποιεί την
περίπτωση δ’ του 263 Α’.

Αν νοµίζετε εσείς ότι είναι δηµόσιος υπάλληλος ένας υπάλ-
ληλος ενός νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου, µιας εται-
ρειούλας, τι να πω! Αυτό είναι δικό σας θέµα. 

Θα µπορούσα να πω πάρα πολλά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύ-

ριε συνάδελφε, µε εξαπατήσατε!
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Τελείωσα.
Όµως, πρέπει να ξέρετε ότι η αλλαγή, κύριοι συνάδελφοι,

δεν ήταν το άρθρο 263. Δεν ωφελήθηκε ουδείς. Για αυτούς
που λέτε ότι ωφελήθηκαν, πάει µε την περίπτωση γ’ του άρ-
θρου 263. 

Καλό θα είναι να µελετάτε τα νοµικά κείµενα. Για νοµικά
πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου που ιδρύθηκαν από το δηµόσιο -
και τα ναυπηγεία έχουν ιδρυθεί από το δηµόσιο- παραµένει
ο κακουργηµατικός χαρακτήρας και δεν υπάρχει καµµία δια-
φορά. 

Αντίθετα, µε τις διατάξεις της offshore, που σε µία µέρα τις
αλλάξατε, ευνοήθηκαν όλοι αυτοί που θέλατε να τους ευνοή-
σετε, και βεβαίως είναι ένα ατόπηµα που δεν εφαρµόζεται,
γιατί λέγατε για επιεικές προνόµιο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Α-

φήστε να το δούµε αυτό.
Λοιπόν, ο κ. Γεωργαντάς έχει τον λόγο για τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν µπορούµε να φύγουµε σήµερα, αν δεν

λύσουµε ένα ζήτηµα. Οφείλουµε να το λύσουµε. Δεν είναι
στη διακριτική σας ευχέρεια να πάρετε θέση σαφή και από-
λυτη επί του ζητήµατος του οποίου ανέκυψε, σχετικά µε τη
χθεσινή δήλωση, είναι υποχρέωσή σας, είναι ευθύνη σας, την
οποία δεν µπορείτε να αποποιηθείτε. Είστε ο αρµόδιος Υ-
πουργός Δικαιοσύνης. 

Χθες είχαµε µία δήλωση η οποία προκάλεσε. Προκάλεσε
την έντονη διαµαρτυρία της Ένωσης Δικαστών και Εισαγγε-
λέων, που µιλάει για θεσµική εκτροπή. 

Αυτό πώς θα το ξεπεράσουµε; Μπορούµε να µιλήσουµε
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για οτιδήποτε άλλο για τη δικαιοσύνη αν δεν λύσουµε αυτό;
Δηλαδή θα έχει σηµασία για εµάς να πούµε πώς µπορούµε
να βρούµε τρόπους να γίνει η επιτάχυνση στην απονοµή της
δικαιοσύνης, θα έχει σηµασία αν η απονοµή θα γίνει σε έναν
χρόνο ή σε τρία, όταν επάνω στην έδρα θα βρίσκεται ένας
δικαστής εξαρτηµένος, ένας δικαστής που, κατά τη δήλωση
του Υπουργού σας, συµµετέχει σε παραδικαστικό κύκλωµα; 

Τι είναι αυτό που έχει την κεφαλαιώδη σηµασία; Πρέπει να
το λύσουµε. Υπάρχουν πολλοί τρόποι για να το λύσουµε.
Υπάρχουν κάποιοι άµεσοι και κάποιοι πιο µακροχρόνιοι.

Το πρώτο είναι ότι σήµερα ο Αναπληρωτής Υπουργός Δι-
καιοσύνης, ο κ. Παπαγγελόπουλος, θα έπρεπε βεβαίως να
ξεκινήσει έρευνα για να δει ποιοι είναι αυτοί οι διεφθαρµένοι
δικαστές. Φαντάζοµαι ότι θα το κάνει. 

Το άλλο, όµως, το οποίο είναι δικιά σας υποχρέωση, είναι
ότι πρέπει µε έναν τρόπο, που εσείς θα αποφασίσετε ποιος
είναι -αλλά φαντάζοµαι ότι είναι µονόδροµος για εσάς όσο η
Κυβέρνηση, όσο ο Πρωθυπουργός δεν αναλαµβάνει τη δική
του ευθύνη, σε σχέση µε το άλλο µέλος του Υπουργικού Συµ-
βουλίου-, να πάρετε την ευθύνη για να καταδείξετε µε µία
ηχηρή σας ενέργεια ότι δεν υιοθετείτε όλες αυτές τις δηλώ-
σεις. 

Η απλή εδώ πέρα έκφρασή σας ότι πρόκειται περί µιας κρι-
τικής επιτρεπτής, ουσιαστικά, έτσι όπως την αναφέρατε, νο-
µίζω ότι δεν µπορεί να δώσει βήµα να συνεχίσετε αύριο να
συνδιαλέγεστε µε τους δικαστές και µε τους εισαγγελείς, να
τους δώσετε και να τους θωρακίσετε για να µπορέσουν να
λειτουργήσουν µέσα στο πλαίσιο το οποίο το Σύνταγµα προ-
βλέπει, αν δεν κάνετε κάτι για να τους δώσετε αυτό το δι-
καίωµα. 

Το µεγαλύτερο, ξέρετε, ζήτηµα που θα βγει από την απα-
ξίωση αυτή της δικαιοσύνης, δεν έχει να κάνει τόσο µε τη συ-
ζήτηση αυτή περί των δηλώσεων των Υπουργών ή µε το τι
συµβαίνει µε τα µεγάλα ζητήµατα, µε τις µεγάλες εκκρεµείς
υποθέσεις, είναι ότι η πληγείσα αξιοπιστία της δικαιοσύνης
θα καταρρακωθεί ακόµη περισσότερο στη συνείδηση του
λαού. Πλέον ο κάθε πολίτης που θα προσφεύγει στη δικαιο-
σύνη θα νοµιµοποιείτε να αµφισβητήσει όποια απόφαση δεν
του αρέσει, καθώς όταν ένας Υπουργός αµφισβητεί ευθέως
το κύρος των δικαστών οι οποίοι βρίσκονται πάνω στην έδρα,
νοµιµοποιείται πολύ περισσότερο να το κάνει ο οποιοσδή-
ποτε πολίτης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν έχετε, λοιπόν, διακριτική ευχέρεια, έχετε υποχρέωση
σήµερα, κύριε Υπουργέ, να κάνετε αυτό που νοµίζουµε όλοι
ότι πρέπει να κάνετε µε βάση την ακαδηµαϊκή σας πορεία και
την ακαδηµαϊκή σας επάρκεια. Άλλο η ακαδηµαϊκή επάρκεια,
άλλο η λειτουργία σας ως Υπουργού, και σήµερα θα κριθείτε
για αυτήν.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ.

Τραγάκης κάτι θέλει να προσθέσει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Ένα λεπτό θέλω. Είχα πάρει τον

χρόνο της δευτερολογίας µου στην πρωτολογία µου.
Κύριε Υπουργέ, δεν µου κάνατε την τιµή να µου απαντή-

σετε. Σας έθεσα ερωτήµατα. Απαντήσατε σε άλλους συνα-
δέλφους. Δεν µου κάνατε την τιµή να µου απαντήσετε. Τα
ερωτήµατά µου ήταν σαφή και θα τα επαναλάβω. Αφορούν
τον κ. Πολάκη.

Ο κ. Πολάκης, όπως καταλαβαίνετε και όπως γνωρίζετε
όλοι, ήταν συγκυβερνήτης µε τον κύριο Πρωθυπουργό το κα-
λοκαίρι. Υπάρχει φωτογραφία στο σκάφος του κ. Πολάκη.
Κρατούσαν µαζί το τιµόνι το καλοκαίρι και πηγαίνανε. Το
ερώτηµα, λοιπόν, είναι: Ο συγκυβερνήτης θα κρατήσει τον
Πολάκη στην Κυβέρνηση; Είναι δυνατόν, µετά από αυτά που

έγιναν; 
Η δικαιοσύνη πήρε θέση. Η Πρόεδρος του Αρείου Πάγου

κ. Θάνου ανέθεσε στον αντεισαγγελέα κ. Δασούλα να κάνει
προκαταρκτική εξέταση για τις καταγγελίες Πολάκη. Αυτό
είναι το θέµα το οποίο αφορά τη δικαιοσύνη. Η Πολιτεία τι
κάνει; Η πολιτική ηγεσία τι κάνει; Πολιτική ηγεσία λέγοντας
εννοώ πάντα τον κύριο Πρωθυπουργό, τον κ. Τσίπρα.

Ο κ. Τσίπρας επέλεξε τον κ. Πολάκη. Ο κ. Πολάκης ως Ανα-
πληρωτής Υπουργός συµµετέχει στο Υπουργικό Συµβούλιο,
που κάνει τις κρίσεις για τους δικαστικούς. Άρα όταν κρίθη-
καν οι δικαστικοί, που κρίθηκαν µε την παράλειψη σαράντα
επτά έγκριτων δικαστικών, είχε πάρει µέρος ο κ. Πολάκης.
Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι το θέµα είναι πολύ µεγάλο και
ξεφεύγει αυτή τη στιγµή από τις δυνατότητες που έχουµε σε
τόσο περιορισµένο χρόνο να αποδείξουµε αυτό που συνά-
δελφοί µας είπαν, ότι «τελικά, µήπως ο κ. Πολάκης είναι
µέρος ενός σχεδίου»; Μήπως δηλαδή το σχέδιο είναι να απα-
ξιωθεί µερίδα δικαστικών; Αν και αυτός µιλάει για την πλει-
οψηφία, γιατί είπε «ένα πολύ µεγάλο µέρος των δικαστών
είναι στο παραδικαστικό κύκλωµα του παρελθόντος ή του πα-
ρόντος». Άρα θέλει να απαξιώσει ένα τµήµα των δικαστικών,
οι οποίοι θα επιληφθούν υποθέσεων οι οποίες έχουν πολιτικό
ενδιαφέρον.

Θα πρέπει και σε αυτή τη διάσταση και σε αυτό το ερώ-
τηµα να απαντήσετε, κύριε Υπουργέ. Σας ευχαριστώ πολύ.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευ-

χαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο κύριος Υπουργός, ο οποίος έχει δευ-

τερολογία και τριτολογία. Το ίδιο και ο κ. Δένδιας, ως Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος έχει δευτερολογία και τριτολογία.

Θέλετε, κύριε Υπουργέ, να τις ενοποιήσουµε και να µη ξα-
ναµιλήσετε; Ό,τι θέλετε. Έχετε δέκα λεπτά στη δευτερολο-
γία και πέντε λεπτά στην  τριτολογία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-
νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Δεν θα µα-
κρηγορήσω, κυρία Πρόεδρε. Θα προσπαθήσω να περιορι-
στώ στα δέκα λεπτά. Αν δεν τα καταφέρω, θα πάρω και τα
υπόλοιπα. Ευχαριστώ για την αναγνώριση του περιθωρίου.

Άκουσα την απεγνωσµένη προσπάθεια –ας αρχίσω µε
αυτό- του κ. Τασούλα να µε θίξει, λέγοντάς µε «ηπιότερο Πο-
λάκη». Εγώ την προσέλαβα διασκεδαστικά, κύριε Τασούλα.
Να πω, όµως, το εξής. Εάν θέλετε να µε θίξετε, δεν τα κατα-
φέρνετε, γιατί εγώ το «ηπιότερος Πολάκης» το καταλαβαίνω
ως «πολλάκις», να γράφεται δηλαδή µε δύο «λάµδα» και µε
«γιώτα». Γι’ αυτό θα συνεχίσω να είµαι ήπιος και δεν θα πα-
ρασυρθώ από τέτοιες διατυπώσεις.

Να πω, επίσης, πως καταλαβαίνω ότι η συζήτηση έχει
πλέον προχωρήσει προς τη συζήτηση των «δηλώσεων Πο-
λάκη» και λιγότερο προς τα θέµατα τα οποία έθιγε η επερώ-
τηση, τα οποία ήταν πολυσχιδή και αυτός ο αναπροσανα-
τολισµός της συζήτησης δείχνει τη µικρή σηµασία που τελικά
δόθηκε στα µεγάλα θέµατα, τα οποία αφορούσε η αρχική
επερώτηση.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Θα επανέλθουµε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-

νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Πρέπει,
όµως, να πω το εξής. Η κριτική που άκουσα να ασκείται και
σε µένα προσωπικά, σε σχέση µε την αντίδραση προς τη «δή-
λωση Πολάκη», µου φάνηκε ότι κατ’ αρχήν διαστρέβλωνε
όσα είχα πει στην αρχική µου δήλωση. Στην αρχική µου δή-
λωση, βεβαιώνοντας την προσωπική µου εµπιστοσύνη -αλλά
ίσως ήταν περιττό που τη διαβεβαίωσα, διότι είναι κάτι το
οποίο έχω κάνει κατ’ επανάληψη- στη δικαιοσύνη διευκρίνισα
ότι αναφέροµαι στο σύνολο της δικαιοσύνης. Αν στη συνέ-
χεια χρειάστηκε να εξηγήσω ότι αναφέροµαι στην συντρι-
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πτική πλειονότητα και ότι βεβαίως εξαιρέσεις υπάρχουν,
όπως πάντοτε, αυτό έγινε επειδή προφανώς υπάρχουν ανα-
φορές και στην ίδια την επερώτηση, σε κάποιες περιπτώσεις
αντιδικιών ή µηνύσεων ή πειθαρχικών, και είπα ότι αυτά είναι
απλές εξαιρέσεις. Κατά τα άλλα, η δήλωσή µου αφορούσε
το σύνολο της δικαιοσύνης, ρητά. 

Επιπλέον, να πω το εξής. Άκουσα ότι η «δήλωση Πολάκη»
προκαλεί θεσµική εκτροπή. Δεν παρακολουθώ αυτήν τη
στιγµή τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Εκλαµβάνω ως αληθινό
το ότι η εισαγγελέας του Αρείου Πάγου διέταξε προκαταρ-
κτική εξέταση για τις «δηλώσεις Πολάκη». Θεσµική εκτροπή
είναι αυτό; Θεσµική εφαρµογή λέγεται αυτό, συνάδελφοι. Οι
«δηλώσεις Πολάκη» εντάσσονται ανετότατα και αρµονικό-
τατα µέσα στο σύνολο των θεσµών µας και οδηγούν σε ένα
θεσµικό ανακλαστικό από την πλευρά της εισαγγελέως του
Αρείου Πάγου. Πού είναι η εκτροπή, όταν λέγεται κάτι το
οποίο κινητοποιεί τους θεσµούς σε µία περίπτωση εφαρµο-
γής;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Μα, τώρα µας κοροϊδεύετε;
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟY:…(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύ-

ριε Αθανασίου, ειδικά εσείς, παρακαλώ, µη διακόπτετε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-

νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Άκουσα,
επίσης, ότι είµαι κρυψίνους.

Αν ήµουν κρυψίνους, αυτά τα οποία λέω δεν θα προκαλού-
σαν τόσες διακοπές στον λόγο µου. Προφανώς λέω πολλά,
τα οποία ενοχλούν και γι’ αυτό µε διακόπτετε συνέχεια.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Λέτε πολλά που είναι λάθος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Λέτε πολλά απερινόητα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-

νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Πολλά
που λέω λάθος; Λέω πολλά πάντως, κύριε Βορίδη. Το ότι λέω
πολλά µπορώ να το δεχτώ.

Επίσης, άκουσα εδώ από τη δική σας την πλευρά να γίνεται
λόγος -από περισσότερους Βουλευτές- για ένα σχέδιο που
πλέον εξυφαίνεται και έχει ως στόχο την απαξίωση της δι-
καιοσύνης και το οποίο µάλιστα συνδέεται και µε τον ίδιο τον
Πρωθυπουργό. Θα ήθελα να ρωτήσω το εξής: Ο ίδιος κατ’
επανάληψη έχω δηλώσει την εµπιστοσύνη µου στη δικαιο-
σύνη. Με τις πράξεις µου την έχω δείξει. Εάν θα ήθελε ο
Πρωθυπουργός ή η Κυβέρνηση να εξυφάνει ένα σχέδιο απα-
ξίωσης της δικαιοσύνης, γιατί θα διατηρούσε στη θέση του
έναν Υπουργό ο οποίος κατ’ επανάληψη, µε έργα και µε πρά-
ξεις, δείχνει την αξία της δικαιοσύνης και την εµπιστοσύνη
του στη δικαιοσύνη; 

Επίσης, σε σχέση µε όσα ειπώθηκαν για καθύβριση θρη-
σκευµάτων, που αφορά τον τρόπο θεώρησης της Αριστεράς,
διότι η Αριστερά θεωρείται ως θρήσκευµα κ.λπ., να πω βε-
βαίως ότι η σύγχυση µεταξύ πολιτικών και θρησκευτικών
φρονηµάτων δεν εκφράζει το φιλελεύθερο κράτος. Στο φι-
λελεύθερο κράτος το πολιτικό φρόνηµα είναι πολιτικό φρό-
νηµα, το θρησκευτικό είναι θρησκευτικό και η θεσµική αντι-
µετώπιση των δύο είναι πολύ διαφορετική. Εν πάση περιπτώ-
σει υπόκειται στην ελευθερία και στην ανεξαρτησία και στον
αυτοπροσδιορισµό εξαρχής. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Τότε αποσύρω την «καθύ-
βριση θρησκευµάτων» και πάω στην «κακόβουλη βλασφη-
µία», στο άρθρο 198.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-
νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Τα-
σούλα, προσωπική µου άποψη είναι ότι το έγκληµα της
καθύβρισης, της βλασφηµίας εν πάση περιπτώσει που υπάρ-
χει στον Ποινικό Κώδικα, είναι χρήσιµο να αναθεωρηθεί και
να το ξαναδούµε. Όµως αυτό είναι µια γενικότερη συζήτηση
που δεν είναι της παρούσης.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Συµφωνήσατε πάντως µε τον κ.

Τασούλα ότι η Αριστερά είναι θρησκεία!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-

νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Όπως
προσέξατε, κύριε Βορίδη, δεν συµφώνησα καθόλου στην
ταύτιση οποιασδήποτε θρησκείας µε οποιοδήποτε πολιτικό
φρόνηµα.

Σε σχέση µε τα ειδικότερα ερωτήµατα, τα οποία υπέβαλε
η Νέα Δηµοκρατία, να επανέλθω σε κάτι. Η επερώτηση των
Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας στηριζόταν στη βάση ότι
στην περιοχή της δικαιοσύνης επικρατεί χάος. «Αποσύνθεση»
ήταν η λέξη η οποία χρησιµοποιήθηκε στην επερώτηση. Αυτή
η εικόνα του χάους, αυτή η καταστροφολογία για τη δικαιο-
σύνη, µοιάζει να ακούγεται αυτή τη στιγµή σαν αυτοεκπλη-
ρούµενη επιθυµία. Τόσο πολύ ακούγεται ότι επικρατεί χάος
στη δικαιοσύνη, τόσο πολύ ακούγεται ότι είναι σε αποσύν-
θεση -χρησιµοποιήθηκαν εδώ όλα τα επίθετα- που αρχίζεις
και υποψιάζεσαι «µήπως θέλουν κιόλας να είναι έτσι τα πράγ-
µατα»; Γιατί νοµίζω ότι ρόλος όλων µας εδώ -και πολλών και
από τα έδρανα της Αντιπολίτευσης ασφαλώς- δεν είναι να
διαφηµίζουµε ένα χάος. Ο ρόλος µας είναι να προσπαθή-
σουµε να εµφυσήσουµε εµπιστοσύνη στη λειτουργία της πο-
λιτικής, στη λειτουργία των δικαστηρίων και να διαφυλά-
ξουµε µία δυνατότητα να συζητούµε νηφάλια, µετρηµένα, και
µετρώντας τα πράγµατα και τις σηµερινές καταστάσεις
χωρίς καταστροφολογίες. 

Είναι φανερό σε ό,τι αφορά το παρόν Υπουργείο Δικαιο-
σύνης ότι τα ζητήµατα της σηµερινής δικαιοσύνης προσπα-
θεί να τα αντιµετωπίσει πάντοτε µε βάση τις αρµοδιότητές
του, δηλαδή µε νοµοθετικές µεταρρυθµίσεις και µε µια προ-
σπάθεια αναβάθµισης των υποδοµών. 

Έγινε πολύς λόγος, όµως, στη σηµερινή συζήτηση και για
την πολιτική του κ. Παπαγγελόπουλου για την υπόθεση Τσα-
τάνη κ.λπ.. Θα ήθελα να πω το εξής: Χρησιµοποίησα τα ονό-
µατα επειδή ήδη αναφέρθηκαν εδώ στη Βουλή, αλλά νοµίζω
ότι ο δικός µου ο ρόλος τουλάχιστον είναι σε µια υπόθεση η
οποία φαίνεται να είναι πια ένδικη να µην αναφερθώ καθό-
λου. Και θα έλεγα ότι καλό θα ήταν και η Βουλή ίσως να µην
αναφέρεται ιδιαίτερα σε µια υπόθεση η οποία ερευνάται από
τη δικαιοσύνη, για να µην πιεστεί η δικαιοσύνη προς τη µία ή
την άλλη πλευρά.Και για αυτό δεν πρόκειται να σας πω πε-
ρισσότερα πράγµατα σε σχέση µε αυτές τις υποθέσεις οι
οποίες αναφέρθηκαν και οι οποίες αυτή τη στιγµή ερευνών-
ται. 

Σε σχέση µε τον Αναπληρωτή Υπουργό, τον κ. Παπαγγε-
λόπουλο, το µόνο που έχω να σας πω, γιατί άλλη κριτική δεν
έχω να κάνω, είναι ότι συνεργαζόµαστε άψογα και ότι τον
τρόπο µε τον οποίο ο ίδιος έχει αντιµετωπίσει τα θέµατα της
αρµοδιότητάς του ασκώντας τα καθήκοντά του αν θέλετε θε-
ωρητικά ή προσωπικά τον προσυπογράφω. 

Επίσης, είναι χαρακτηριστικό ότι ασκήθηκε ιδιαίτερη κρι-
τική στον Αναπληρωτή Υπουργό για το γεγονός ότι δέχθηκε
µια εισαγγελέα η οποία θέλησε κάτι να του πει. Διευκρίνισε
βέβαια ότι έκανε µια φιλική συζήτηση, αλλά δεν ασκήθηκε
κριτική σε µια εισαγγελέα η οποία επισκέφθηκε Υπουργό
προκειµένου να µιλήσει για θέµατα µιας δικογραφίας την
οποία χειριζόταν. Δεν υπεισέρχοµαι βέβαια άλλο σε αυτό. 

Επίσης, ο κ. Παπαγγελόπουλος ήρθε κατ’ επανάληψη στην
Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας και διευκρίνισε τις προσω-
πικές του απόψεις. Εδώ άκουσα πολλές αναφορές σε όσα
έχουν ειπωθεί στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας ενώ-
πιον της οποίας προσήλθα και ο ίδιος και µίλησα. Δεν είµαι
έµπειρος από κοινοβουλευτική άποψη ασφαλώς και το ξέ-
ρετε όλοι σας πολύ καλά και εσείς, κυρία Πρόεδρε, που προ-
εδρεύετε στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας. Όµως είναι
σωστό αυτή τη στιγµή να ασκείται κριτική σε διάφορες θέ-
σεις που ακούγονται στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας
πριν διατυπωθεί το πόρισµά της; Δεν είναι σώφρον να περι-
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µένουµε να τελειώσει αυτή η επιτροπή, να ακούσει τους πάν-
τες και να εκφραστεί για το αν κάτι το οποίο ειπώθηκε είναι
βάσιµο ή όχι; Προσωπικά η αντίληψή µου είναι ότι αυτό θα
έπρεπε να είναι εδώ το σωστό. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Δηλώσεις σε δηµόσιες συνεδριά-
σεις είναι. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-
νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Πιστεύω
ότι αυτά πρέπει να αξιολογηθούν µε το πόρισµα και στη συ-
νέχεια εµείς να έρθουµε να κάνουµε µια κριτική, µε βάση τον
ρόλο µας και εφόσον κληθούµε, κατά τη συζήτηση του πορί-
σµατος. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Άλλο αυτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-

νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τέλος, να
πω ότι η ελληνική νοµοθεσία γενικά, σε σχέση µε τα πειθαρ-
χικά, για τα οποία άκουσα ορισµένα παράπονα προηγουµέ-
νως, έχει πολλές διεξόδους σε ό,τι αφορά την άσκηση των
πειθαρχικών αρµοδιοτήτων. Εάν για οποιονδήποτε λόγο
υπάρχει θεσµικό κώλυµα για ένα πρόσωπο, υπάρχουν άλλα
πρόσωπα να τα αναλαµβάνουν. Πιστεύω, λοιπόν, ότι αυτή τη
στιγµή η δικαιοσύνη µας λειτουργεί µε τον καλύτερο δυνατό
τρόπο. Έχει εργαλεία, προκειµένου να µπορεί να διαχειρίζε-
ται µόνη της τις καταγγελίες, τις µηνύσεις, τις όποιες κρίσεις
οι οποίες εµφανίζονται. 

Σε σχέση µε τη δήλωση του κ. Πολάκη να επαναλάβω, για
να µην υπάρχει οποιαδήποτε αµφιβολία για το εάν εκφράζο-
µαι καθαρά ή όχι, και να πω ότι, πέρα από την προσωπική
µου πλήρη εµπιστοσύνη στην ελληνική δικαιοσύνη, εγώ εκ-
φράστηκα για το σύνολο και την πλειονότητα της δικαιοσύ-
νης. Δεν κατάλαβα εάν ο κ. Πολάκης εκφράστηκε για την
πλειονότητα των Ελλήνων δικαστών. Πιστεύω πως όχι. Εάν
είχε εκφραστεί για την πλειονότητα των Ελλήνων δικαστών
θα σας έλεγα ότι διαφωνώ. Θα πω κιόλας εδώ ότι ισχύει η
έκφραση του Βολταίρου, ότι διαφωνώ µε την άποψή σου,
αλλά θα υπερασπιστώ τη δυνατότητά σου να υποστηρίζεις
την άποψή σου, στο µέτρο βέβαια που αυτή θα έφτανε να
αφορά την πλειονότητα της δικαιοσύνης. Δεν πιστεύω, όµως,
ότι εκφράστηκε µε αυτόν τον τρόπο ο κ. Πολάκης και ότι ανα-
φερόταν στους πολλούς δικαστές. 

Κατά τα λοιπά, εάν εξειδικεύσει την άποψή του µε τρόπο
που να δείχνει ότι αναφέρεται σε συγκεκριµένες πράξεις και
συγκεκριµένα πρόσωπα ασφαλώς είναι ερευνητέα από τη δι-
καιοσύνη. Αν πρόκειται για µια γενικευµένη άποψη είναι κάτι
που ασφαλώς θεσµικά µπορεί να συζητηθεί. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύ-

ριε Δένδια, έχετε τον λόγο. Σε αυτή τη φάση έχετε έξι λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Πάντα

ούτως ή άλλως είστε απολύτως ανεκτική. 
Κύριε Υπουργέ, απορώ γιατί χρειαστήκατε δέκα λεπτά για

να µην µας πείτε τίποτε απολύτως. Και αυτά, µε όλον τον σε-
βασµό, τα προσθέτω και στα άλλα είκοσι τρία λεπτά της πρω-
τολογίας σας, που επίσης επί των θεµάτων που συζητήσαµε
µάς είπατε ελάχιστα. 

Σας επαναλαµβάνω, γιατί αντιλαµβάνοµαι ότι διαλανθάνει
ηθεληµένα της αντίληψής σας, όχι βεβαίως της ακοής σας,
τη δήλωση του κυρίου συναδέλφου σας. 

Ο κύριος συνάδελφός σας, ο αξιότιµος Αναπληρωτής
Υπουργός Υγείας, είπε επί λέξει: «Ένα πολύ µεγάλο µέρος
των δικαστών είναι στο παραδικαστικό κύκλωµα του παρελ-
θόντος ή του παρόντος». Αυτό ελέχθη. Αυτή είναι η δήλωση.
Με αυτήν τη δήλωση εσείς ως θεσµικός εκπρόσωπος της πο-
λιτείας, επικεφαλής του Υπουργείου Δικαιοσύνης, καλείστε
να αναµετρηθείτε. Και «εν ω µέτρω µετρείτε µετρηθήσεται
υµίν», για να χρησιµοποιήσω και φράση της Αγίας Γραφής. 

Μας είπατε εδώ διάφορα οµιχλώδη. Θέλετε να σας δια-

βάσω από τα Πρακτικά τι είπατε στην πρωτολογία σας; Εί-
πατε «για να το πω κοµψά, είναι µια δήλωση χωρίς νόηµα,
είτε θεσµική κριτική, η οποία όµως οφείλει να έχει επιχειρη-
µατολογία. Το Υπουργείο Δικαιοσύνης κι εγώ προσωπικά εµ-
πιστευόµαστε την ελληνική δικαιοσύνη». Αληθές; Ο Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης απαιτείται να δηλώσει ότι εµπιστεύεται την
ελληνική δικαιοσύνη; Είναι ενδεχόµενο να µην την εµπιστεύε-
ται και να παραµένει Υπουργός Δικαιοσύνης; Για να αντιλη-
φθούµε κι εµείς ποια είναι τα όρια της ανθρώπινης λογικής
σ’ αυτή την Κυβέρνηση στην οποία µετέχετε. 

Στη δευτερολογία σας, verbatim, είπατε: «Οι δηλώσεις Πο-
λάκη εντάσσονται αρµονικότατα στο θεσµικό πλαίσιο» δεδο-
µένου, φαντάζοµαι, του ότι διατάχθηκε εξέταση από την
κυρία Πρόεδρο του Αρείου Πάγου. Αρµονικότατα εντάσσον-
ται οι δηλώσεις Πολάκη! 

Με συγχωρείτε, κύριε Υπουργέ. Τη λέξη «καταδίκη» την
έχετε στο λεξιλόγιό σας στο Υπουργικό Συµβούλιο κι εσείς
προσωπικά, αν µου επιτρέπετε; Θα καταδικάσετε ή δεν θα
καταδικάσετε; Τις γενικολογίες πόσο µακριά νοµίζετε ότι
µπορείτε να τις οδηγήσετε; Για να είµαστε εδώ συνεννοηµέ-
νοι. 

Εδώ έρχεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένας Αναπλη-
ρωτής Υπουργός ο οποίος µας λέει λίγο ή πολύ ευθέως ότι
η πλειοψηφία των δικαστών είναι µέλος κυκλώµατος, κοινώς
απατεώνες. Η πλειοψηφία των δικαστών! Και έχουµε εδώ τον
Υπουργό Δικαιοσύνης ο οποίος µας λέει διάφορα. Και τη
λέξη «καταδίκη» δεν την έχει βγάλει από το στόµα του. Και ο
ΣΥΡΙΖΑ σιωπά και η Κυβέρνηση σιωπά. Πού βρισκόµαστε;
Στην Υποσαχάρια Αφρική; Για να καταλάβω δηλαδή. 

Οποιαδήποτε κι αν ήταν η επίκαιρη επερώτηση της Νέας
Δηµοκρατίας, οποιοδήποτε θέµα κι αν είχε είναι δυνατόν να
καθίσουµε να συζητήσουµε εκείνο το θέµα και να αγνοή-
σουµε το µείζον; Με ποιο ηθικό ανάστηµα θα απευθυνθεί
αύριο το πρωί η Κυβέρνηση στην ελληνική κοινωνία, έχοντας
στους κόλπους της τον συγκεκριµένο Αναπληρωτή Υπουργό; 

Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση έχει συγκεκριµένο καθήκον.
Δεν είναι κοινωνική συναναστροφή η παρουσία µας στην Αί-
θουσα, κυρία Πρόεδρε. Είµεθα απολύτως υποχρεωµένοι εκ
του Συντάγµατος να ελέγχουµε θεσµικά την Κυβέρνηση. Και
ο έλεγχος προς την Κυβέρνηση δεν έχει να κάνει µε το κοµ-
µατικό ή το προσωπικό µας όφελος. Έχει να κάνει κύρια, µέ-
γιστα, µε την προστασία του πολιτεύµατος της δηµοκρατίας
και της κοινωνίας. Εδώ η Κυβέρνηση βάρβαρα παραβιάζει
διά του Αναπληρωτή Υπουργού το σύνολο της συνταγµατι-
κής τάξης στην Ελλάδα, διότι αφαιρεί από το κοινωνικό γί-
γνεσθαι έναν πυλώνα απολύτως απαραίτητο για τη λειτουρ-
γία και του πολιτεύµατος και της κοινωνίας διαχρονικά αλλά
και τη δύσκολη ώρα. Κι έχουµε έναν Υπουργό ο οποίος εδώ
µας λέει διάφορα περίεργα. 

Ξαναλέω για τρίτη φορά και τον προκαλώ: Θα καταδικάσει
ή δεν θα καταδικάσει; Επ’ αυτού δεν υπάρχει µέση διατύ-
πωση έκφρασης. Οφείλει απέναντι στον εαυτό του, στο
Υπουργείο του, στην ιδέα της δικαιοσύνης και στο Σύνταγµα
να εγερθεί και να πει επί λέξει «καταδικάζω τις δηλώσεις
αυτές». Να µην αντιλαµβάνεται. Να µην ερµηνεύει. Απλώς να
καταδικάζει. Αν δεν καταδικάσει τότε τίθεται απολύτως αλ-
ληλέγγυος κι εµείς θα δούµε τι θα κάνουµε εκ του θεσµικού
µας ρόλου. Αυτό από εκεί και πέρα είναι θέµα δικό µας.
Όµως οι Έλληνες δικαστές οφείλουν να µην έχουν την πα-
ραµικρή αµφιβολία. Ή ο παριστάµενος Υπουργός Δικαιοσύ-
νης θα καταδικάσει τις δηλώσεις –το λέω για τέταρτη φορά-
ή άλλως εµµέσως πλην σαφώς ενθαρρύνει αυτά τα φαινό-
µενα. 

Ως προς τη δήλωση ότι τα αντιλαµβάνεται «µέσα σε ένα
πλαίσιο ως αρµονικά συλλειτουργούντα» φαντάζοµαι εννοεί
ότι διατάχθηκε προκαταρκτική εξέταση, διότι αλλιώς δεν δια-
νοούµαι ότι είπε αυτό που είναι γραµµένο στα Πρακτικά. Φαν-
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τάζοµαι ότι θα φροντίσει µετά να το διορθώσει. Όµως από
εκεί και πέρα πού είµαστε; Ποιος είναι ο συνταγµατικός
φραγµός αυτής της Κυβέρνησης; 

Κυρία Πρόεδρε, δεν χρειάζοµαι τα έξι λεπτά. Μου φτάνουν
τα πέντε. 

Κύριε Υπουργέ, σας εκτιµώ προσωπικά και σέβοµαι και την
παρουσία σας εδώ, που τη χαρακτήριζε ευπρέπεια. Ειλικρι-
νώς σας το λέω. Σας παρακαλώ σηκωθείτε και καταδικάστε
αυτή τη δήλωση, χωρίς κόµµατα, χωρίς τελείες, χωρίς παρα-
ποµπές, χωρίς επεξηγήσεις. Κι αν ακόµα σας στοιχίσει την
παραµονή σας στην Κυβέρνηση, θα είναι άριστο για το υπό-
λοιπο της ζωής σας. Αν παραµείνετε σιωπηρός ή µε αυτές
τις δηλώσεις εδώ, δεν θα στέκεστε στον νοµικό κόσµο της
χώρας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου):

Κύριε Παρασκευόπουλε, θέλετε τον λόγο για να τριτολογή-
σετε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-
νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ναι, κυρία
Πρόεδρε, ευχαριστώ.

Κύριε Δένδια, δεν συνηθίζω πρώτα να καταδικάζω και µετά
να δικάζω. Αναφερόµαστε σε µια υπόθεση η οποία αυτή τη
στιγµή που συζητάµε δεν έχει συζητηθεί πλήρως και εγώ
αυτό το οποίο σπεύδω και αναφέρω στη Βουλή είναι ό,τι απο-
τελεί την εδραία µου πεποίθηση για το θέµα το οποίο έχει
δηµιουργηθεί. Η εδραία µου πεποίθηση είναι ότι εµπιστεύο-
µαι πλήρως την ελληνική δικαιοσύνη. Επίσης, στην περί-
πτωση των δηλώσεων του κ. Πολάκη πιστεύω ότι έχει δικαίω-
µα ο κ. Πολάκης να εκφράζεται ελεύθερα. Εάν, όµως, οι δη-
λώσεις του υπερβαίνουν ένα όριο και αφορούν την πλειοψη-
φία της ελληνικής δικαιοσύνης εγώ διαφωνώ απολύτως µε
τη θέση του αυτή.

Τώρα, δεν νοµίζω ότι πέρα από αυτά χρειάζεται να διευ-
κρινίσω περισσότερα. Ήδη τρίτη φορά είναι που διευκρινίζω
στο σηµείο αυτό ότι…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Τρίτη φορά και λέτε κάτι
διαφορετικό. Κάθε φορά λέτε και κάτι διαφορετικό. Με το
τσιγκέλι σάς το βγάζουµε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύ-
ριε Τασούλα, αφήστε τον κύριο Υπουργό να ολοκληρώσει.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Έχει υπερβεί το όριο ο κ. Πολά-
κης ή όχι; Τι λέτε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύ-
ριε Υπουργέ, ολοκληρώστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-
νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Νοµίζω ότι
όσοι βρίσκονται σε αυτήν την Αίθουσα µπορούν να καταλά-
βουν τι εννοώ λέγοντας ότι δεν µπορεί να προηγείται η κα-
ταδίκη µιας διερεύνησης. Αυτό σας το έχω πει ρητά. 

Δεν έχω να πω κάτι άλλο, κυρία Πρόεδρε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Υπάρχει, δηλαδή, ενδεχόµενο να

έχει και ένα δίκιο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορί-

στε, κύριε Δένδια.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Με συγχωρείτε. Εάν αντελήφθην

καλώς, αυτό το οποίο µας είπε στην τρίτη εκδοχή ο κύριος
Υπουργός Δικαιοσύνης είναι ότι προτίθεται να διερευνήσει
και επί της ουσίας τις δηλώσεις του κ. Πολάκη και κατόπιν να
αποφανθεί περί της ακριβείας ή της µη ακριβείας. 

Ξεκινάµε από αγαθή προαίρεση, δηλαδή ότι οι Έλληνες δι-
καστές δεν είναι στο σύνολό τους διεφθαρµένοι και δεν µε-
τέχουν στο σύνολό τους σε παραδικαστικά κυκλώµατα, αλλά
εν πάση περιπτώσει δεν θέλει και να καταδικάσει αυτόν που
λέει ότι είναι όλοι απατεώνες, πριν δικάσει το θέµα στη συ-
νείδησή του και δει και τι γίνεται µε την έρευνα. Δηλαδή,

σαφώς αφήνει ορθάνοικτο το ενδεχόµενο να µας πει αύριο
το πρωί ότι όλοι οι Έλληνες δικαστές ή η πλειοψηφία τους
είναι απατεώνες.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Αυτό είναι ακόµη χειρότερο!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Και έτσι στην αντίληψη του κ. Πο-

λάκη, ο οποίος διακρίνεται ίσως από κάποια ιδιορρυθµία,
έχουµε τώρα και τη θεσµική τοποθέτηση του Υπουργού Δι-
καιοσύνης, ο οποίος µας λέει: «Δεν καταδικάζω αυτόν που
λέει απατεώνες τους δικαστές στο σύνολό τους, αλλά περι-
µένω να το ψάξω και θα σας πω µετά».

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Γιατί µπορεί και να είναι!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Να δω πώς ο κύριος Υπουργός Δι-

καιοσύνης θα πάει στην επόµενη γενική συνέλευση των Ελ-
λήνων δικαστών, κυρία Πρόεδρε, και µε συγχωρείτε που
απευθύνοµαι σε εσάς.

Είναι πράγµατα αυτά; Είναι πράγµατα αυτά από καθηγητή
της νοµικής επιστήµης; Υπάρχει χώρα του πολιτισµένου κό-
σµου που στον Υπουργό Δικαιοσύνης θα ελέγετο ότι η πλει-
οψηφία των δικαστών µετέχει σε παραδικαστικό κύκλωµα και
θα έλεγε: «Δεν θα καταδικάσω πριν δικάσω»;

Τι είναι αυτά; Τι να δικάσει; Ο Υπουργός Δικαιοσύνης να
δικάσει; Δικαστήριο είναι ο Υπουργός Δικαιοσύνης; Ή θα πε-
ριµένει την εξέλιξη της έρευνας για να αποφανθεί -ξαναλέω-
εάν είναι ή δεν είναι απατεώνες οι δικαστές; Και έτσι προ-
ασπίζεται το κύρος της δικαιοσύνης! Και έτσι ο άνθρωπος
που την Τρίτη θα είναι στο έδρανο του κατηγορουµένου και
θα του απαγγελθεί η ποινή θα πιστεύει ότι εν ονόµατι του δι-
καίου τού δίνεται αυτή η ποινή, όταν ο Υπουργός Δικαιοσύ-
νης έχει αφήσει το ενδεχόµενο να είναι όλοι απατεώνες.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τροµερό!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Υπουργέ, σας καλώ και για

άλλη µία φορά: µη µας φέρνετε σε δύσκολη θέση! Προστα-
τέψτε τη δικαιοσύνη, τον θεσµικό σας ρόλο, την Κυβέρνησή
σας, τον Πρωθυπουργό, το Υπουργείο! Έχετε µια µόνο επι-
λογή αξιοπρεπείας -έχετε πολλές άλλες σε άλλο επίπεδο-:
σηκωθείτε όρθιος, καταδικάστε τη δήλωση και τελειώστε µε
αυτήν την ιστορία!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-

νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κυρία
Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορί-
στε, κύριε Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-
νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Διαµαρ-
τύροµαι για τη διαστρέβλωση των λόγων µου. Οι λόγοι µου
ήταν εξαρχής κρυστάλλινα καθαροί, για να χρησιµοποιήσω
ένα αντιδάνειο από τα αγγλικά.

Από την αρχή είπα ότι εµπιστεύοµαι πλήρως την ελληνική
δικαιοσύνη και διευκρίνισα ότι αν οι δηλώσεις του κ. Πολάκη
αναφέρονται στην πλειονότητα των Ελλήνων δικαστών, εγώ
διαφωνώ απολύτως. Πού είναι το ότι εγώ µπορεί αύριο να πω
ότι είναι απατεώνες οι δικαστές;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Την λέξη «καταδικάζω» δεν µπορεί-
τε να την πείτε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-
νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Πρέπει να
καταλάβουν κάποια στιγµή οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας ότι µε την αµετροέπειά τους προσβάλλουν και το Κοινο-
βούλιο και τη Δικαιοσύνη. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Εµείς προσβάλλουµε τη δικαιο-
σύνη;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-
νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Αυτό που
είπα ήταν ότι αν ο κ. Πολάκης είπε κάτι άλλο, εγώ διαφωνώ. 

Επίσης, είπα ότι δεν µπορώ να καταδικάσω κάτι ο ίδιος
πριν να έχω λύσει τις απορίες µου για το τι ακριβώς είπε ο κ.
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Πολάκης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Τι περιµένετε;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τι σας χρειάζεται;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύ-

νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Δεν ξέρω
αν αναφέρεται στους πολλούς ή όχι και δεν µπορώ να κατα-
δικάσω εκ των προτέρων.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τι περιµένετε; Τι σας χρειάζεται
για να την καταδικάσετε; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Αφού ήταν σαφέστατη η δήλωση
του κ. Πολάκη. 

ΠΡΟΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύ-
ριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι δόθηκαν οι απαραίτητες απαν-
τήσεις.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, µπορώ
να έχω τον λόγο για είκοσι δευτερόλεπτα; 

ΠΡΟΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Παπαθεοδώρου, να σας δώσω τον λόγο για να κάνετε σχόλιο
επί ποίου; Θα βοηθούσε σε τίποτα; Όχι. Δεν θέλει ο κύριος
Υπουργός. Έχει κάνει τη δήλωσή του. 

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της υπ’ αριθµόν
28/22/26-5-2016 επίκαιρης επερώτησης σχετικά µε την πρω-
τοφανή κρίση στη δικαιοσύνη.

Κύριοι συνάδελφοι, θέλω να εγκρίνετε και δύο επιπλέον

άδειες απουσίας συναδέλφων στο εξωτερικό. 
Ο Βουλευτής Καρδίτσας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κων-

σταντίνος Τσιάρας ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας για µε-
τάβαση στις Βρυξέλλες από την Κυριακή 19 Ιουλίου έως τη
Δευτέρα 20 Ιουλίου 2016, ως εκπρόσωπος της Νέας Δηµο-
κρατίας και του Προέδρου της, για τη συνεδρίαση του Ευ-
ρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος. 

Επίσης, ο Βουλευτής Αρκαδίας της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Κωνσταντίνος Βλάσης ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας για
µετάβαση στο Βερολίνο-Νυρεµβέργη από την Τρίτη 21 Ιου-
λίου έως την Πέµπτη 23 Ιουλίου 2016.

Η Βουλή εγκρίνει;  
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς η Βουλή ενέκρινε τις ζητηθείσες άδειες. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να

λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Με

τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 14.41’ λύεται η συνε-
δρίαση για την Τετάρτη 22 Ιουνίου 2016 και ώρα 10.00’, µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία,
σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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